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بورس دیروز علی رغم شروع مثبتی که داشت دوباره مغلوب عرضه ها شد و در نهایت 
متعادل و منفی به کار خود پایان داد. به طوری که شاخص کل رشد خفیف ۷۰۰ واحدی 
)معادل ۰.۰۵ درصد( را ثبت کرد و شاخص هم وزن هم با افت ۰.۳ درصدی مواجه شد.

ارزش معامات خرد دوباره در ســطوح پایینی قرار داشت و به ۵۵۲۰ میلیارد تومان 
رسید. در بین صنایع شیمیایی ها، فلزات و پاایشی ها و در بین نمادها هم پاایشی یکم، 

کیمیاتک و شبندر بیشترین ارزش معامات را داشتند.
حقیقی ها باز هم در سمت فروش فعال تر بودند و خروج پول ۲۷۰ میلیارد تومانی را 
رقم زدند. بیشترین ورود پول حقیقی به صنعت پاایشی و نمادهای شبندر و توسن بود 
و حقوقی ها هم بیشترین خالص خرید را در صنایع فلزات و بانک ها و نمادهای کیمیاتک 

و فسبزوار داشتند.
در پایان بازار ۶۱ درصد نمادها در مدار منفی معامات بودند که از این میان ۱۵ واحد 
درصد نمادها با صف فروش هایی به ارزش ۸۹۰ میلیارد تومان مواجه بودند. ۱۰.۵ درصد 

نمادها هم صف خریدهایی به ارزش ۴۱۰ میلیارد تومان داشتند.
بهشــتی سرشت، معاون اجرایی ســازمان بورس: در مورد اینکه گفته می شود »این 
ماینرها متعلق به شخص خاصی بوده است«، باید بگویم با اطاعاتی که تاکنون به دست 
آورده ام این دستگاه ها شخصی نبوده اند اما بطور کلی چنین فعالیتی خارج از فعالیت های 

شرکت بورس محسوب می شود و این مجموعه باید پاسخگو باشد.
خدادادی، مجری تامین برق مراکز استخراج رمز ارز شرکت توانیر: مطالب منتشر شده 
مبنی بر کشف چند دستگاه ماینر در زیرزمین ساختمان شرکت بورس تهران از سمت 
ما تائید نشده و کذب است.روابط عمومی شرکت بورس: هیچ فعالیتی در این شرکت در 
زمینه استخراج رمز ارز وجود ندارد و موضوع پنهانی که عده ای مدعی کشف آن شده اند 
از اساس تکذیب می شود.روابط عمومی سازمان بورس: جهت تنویر افکار عمومی به اطاع 
می رساند در رسیدگی های نظارتی سازمان بورس و اوراق بهادار، تعدادی ماینر که از سوی 
شرکت بورس اوراق بهادار تهران مورد بهره برداری قرار گرفته است در ساختمان شرکت 
مزبور کشف گردید و در ادامه بررسی نیز مشخص شد که فعالیت مزبور در گزارش ها و 
حساب های شرکت به طور کامل ثبت و افشا نشده است و با توجه به اینکه بدوا چنین 
امری با اساسنامه و رسالت شرکت بورس نیز همخوانی نداشته است، موضوع به معاونت 

حقوقی سازمان ارسال شده است.
مدیرعامل شرکت مدیریت فناوری بورس در خصوص کندی معامات دیروز گفت: 

فروش پر حجم »کیمیاتک« معامات را کند کرد.

کیمیاتک به واسطه معامله ۵.۵ درصد از سهام خود دومین نماد پرمعامله بازار بود.
با تصویب هیات مدیره شرکت فواد مبارکه، محمدیاسر طیب نیا به عنوان مدیرعامل 
جدید این شــرکت منصوب شــد. پیش از این حمیدرضا عظیمیان این مسوولیت را بر 

عهده داشت.
آخرین قیمت اوره صادراتی پتروشیمی های ایرانی، در کارگروه سیاست گذاری قیمت 

هلدینگ نفت و گاز پارسیان ۵۳۰ دار در هر تن فوب تصویب شده است.
بازار جهانی روز گذشته متعادل و منفی بود. به طوری که نفت برنت به ۷۸ دار، مس 

به ۹۲۷۰ دار، روی به ۳۰۷۵ دار و آلومینیوم به ۲۹۴۰ دار رسیدند.
قیمت دار عصر دیروز وارد کانال ۲۸ هزار تومان شد و مجموعا با رشد ۳۰۰ تومانی 

به ۲۸۱۵۰ تومان )در معامات شبانه( رسید.
قیمــت ســکه طرح جدید با افزایش ۲۵۰ هزار تومانی بــه ۱۱ میلیون و ۸۹۰ هزار 

تومان رسید.
اســامی، رئیس سازمان انرژی اتمی: اصرار آژانس برای نصب دوربین در مکان هایی 
که در اثر عملیات تروریستی صدمه دیده است، در راستای همان عملیاتی است که علیه 

ایران صورت گرفته است و ما هرگز آن را نمی پذیریم.
اسامی در واکنش به بیانیه آمریکا: کشوری که اعمال تروریستی علیه سایت هسته ای 

ایران را محکوم نکرده، صاحیت اظهارنظر در مورد بازدید از آنجا را ندارد.
کاخ سفید: هنوز تا رفع تحریم ها چند قدم فاصله است.

گروسی، مدیر کل آژانس اتمی در واکنش به اظهارات نخست وزیر اسرائیل گفت: قرار 
نیست سانتریفیوژهای ایران متوقف شود.

گروسی ضمن تکرار نگرانی ها درباره ممانعت ایران از تعویض کارت حافظه دوربین ها 
در مجتمع تسای کرج گفت: ما در اندازه ای که باید نگران هستیم، نه بیشتر نه کمتر.

غریب آبادی: در همان توافق با آژانس نیز تاکید شد که تاسیسات تسا در کرج مشمول 
سرویس فنی و تعویض کارت های حافظه دوربین ها نمی شود.

اسامی به منظور دیدار و گفت وگو با همتای روس خود، رئیس شرکت دولتی روس 
اتم، دیروز وارد مسکو شد.

ماکرون: جایگزینی برای میز مذاکره درباره توافق هسته ای با ایران وجود ندارد.  شروط 
بازگشت به توافق هسته ای مشخص است. نباید شروط دیگری مطرح کرد.

خبرگزاری رویترز مدعی شد تخلیه اولین محموله قرارداد سوآپ ایران و ونزوئا، شامل 
۲.۱ میلیون بشکه میعانات گازی ایران این هفته آغاز شد.

 تورم و نگرانی های  
دولت

علت اعتراض کارکنان 
بانک های ادغامی؟

مهدی طارمی، هم علی 
دایی و علی کریمی 

 هک شبکه های
 اطاعاتی امریکا

درباره تاثیر حذف ارز ترجیحی و یارانه پنهان بر تورم کمترین نگرانی هست 
اما نبود زیر ساخت های اطاعاتی برای شناسایی گروه های هدف مهم ترین مانع 

در اجرای این الزام اقتصادی خواهد بود.
باید توجه داشت تاثیر حذف ارز ترجیحی بر کااهای اساسی متفاوت بوده 
و نمی توان برای تمامی کااها انتظار تاثیر پذیری یکسان داشت به گونه ای که 
در بخش دارو در چند سال اخیر تخصیص ارز ترجیحی باعث شده تا کمترین 
تغییرات قیمتی را شاهد باشیم که نشان می دهد این ارز به اهداف مورد نظر 
اصابت کرده اســت اما در حالی کــه ارز ۴۲۰۰ تومانی به نهادهای دامی نیز 
اختصاص می یابد نبود نظارت کافی زمینه شکل گیری دالی و افزایش قیمت 

در سایر کااهای مرتبط به آن فراهم شده است. 
آنچه مشخص است حرکت به سمت حذف یارانه پنهان به ویژه در حوزه 
حامل های انرژی در بلند مدت و تدریجی رویکردی اجتناب ناپذیر است چرا که 
فــارغ از رانتی که پرداخت این یارانه ها در غفلت نظارت ایجاد می کند یارنه 
پنهانی که به حامل های انرژی پرداخت می شود قیمت سوخت و انرژی را به طور 
غیر واقعی پایین تر از سایر کااها خواهد کرد که خود در افزایش مصرف بی رویه 

تاثیر گذار بوده و بازهم هزینه مازادی را بر دولت تحمیل می کند.
از سوی دیگر در حوزه یارانه های انرژی معموا افراد ثروتمند به واسطه مصرف 
بااتر از یارانه بیشتری برخوردار می شوند که نظام توزیع عادانه را تحت الشعاع 
قرار می دهد. بنابراین اگرچه حرکت به سمت حذف یارانه های پنهان گریز ناپذیر 
است اما مهم ترین اصل در اجرای آن در اختیار داشتن زیر ساخت های اطاعاتی 
است که امکان شناسایی افراد مورد هدف در توزیع یارانه را امکان پذیر می کند.

متاسفانه برای در اختیار داشتن زیر ساخت های اطاعاتی نیازمند استفاده از 
تجهیزات و دانش فنی روز است و تجربه نشان داده که در این زمینه نمی توان 
تنها به دانش داخلی تکیه کرد.  در واقع تا زمانی که کشــور از فقر اطاعاتی 
رنج می برد  نمی توان انتظار داشت که نه  تنها در حوزه توزیع عادانه یارانه به 
جامعه هدف همان گونه که مورد نظر بسیاری از تحلیلگران است دست یافت، 
بلکه در حوزه مالیات ستانی نیز امکان تحقق اهداف و سیاست های دولت میسر 
نخواهد بود.  بنابراین به نظر می رسد به جای ارائه طرح هایی که اجرای آن از 
طریق آزمون و خطا بار هزینه ای مازادی را بر دولت تحمیل می کند یا باید از 
طریق استفاده از دانش و تجربه کشورهای توسعه یافته و موفق در این زمینه 
بهره گیری کرد و یا تنها راهکار پرداخت یارانه یکسان به تمامی اقشار جامعه 

است که مشکلی را حل نخواهد کرد.
البته برخاف آنچه حذف یارانه پنهان زمینه ســاز رشد چند برابری تورم 
عنوان می شود باید توجه داشت که هم اکنون  به تعداد محدودی از کااهای 
اساســی یارانه ارزی پرداخت می شود بنابراین رشد قیمتی اگرچه در تمامی 
این کااها اجتناب ناپذیر خواهد بود اما این رشد چندان باا نبوده و نکته حائز  
اهمیت آن است که یک بار برای همیشه این تورم تحمیل می شود؛ بر خاف 
تورم مداومی که در نتیجه کسری بودجه و مدیریت پولی نامناسب کشور است 

و هر ماهه به افزایش قیمت در تمامی کااها منجر می شود.
در هر حال درخصوص تاثیر حذف ارز ترجیحی و یارانه پنهان آثار تورمی 
کمترین نگرانی بوده و نبود زیر ساخت های اطاعاتی برای شناسایی گروه های 

هدف مهم ترین عامل در اجرای این الزام اقتصادی خواهد بود.
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بورس علی رغم شروع مثبتی كه داشت دوباره مغلوب عرضه ها شد 

بورس تهران مغلوب ابهام هابورس تهران مغلوب ابهام ها

فیلم کوتاه »بچه ها« در ســومین حضور بین  المللی خود در 
جشنواره آرلینگتون در ایالت ماساچوســت آمریکا به روی 

پرده می رود.
 فیلم کوتاه  »بچه ها« به کارگردانی امیر دریانی و تهیه کنندگی 
نعیم بختیاری که پیش از این در چهاردهمین دوره جشنواره 
ی فیلمهای ایرانی-سان فرانسیسکو) اولین جشنواره مستقل 
فیلم ایرانی در خارج از ایران(، در بخش اصلی این جشــنواره 
رقابت داشت و همچنین به تازگی توانسته لوح تقدیر و جایزه 
ی بهترین پیام از ارزشهای خانواده را از جشنواره بین المللی 
هنر مدرن و فیلم های معنوی اخاقی فرســکو ایروان در 
کشور ارمنستان از آن خود کند، در یازدهمین دوره  جشنواره 
بین المللی فیلم آرلینگتون در کشور آمریکا در بخش اصلی به 

رقابت میپردازد.

پروانه نمایش فیلم سینمایی »سه روز و سه قتل« صادر شد.
به نقل از روابط عمومی فیلم، پروانه نمایش فیلم »سه روز و 
سه قتل« به کارگردانی مسعود امینی تیرانی از سوی سازمان 

سینمایی صادر شد.
»سه روز و سه قتل« که پس از دریافت این مجوز خود را برای 
اکران آماده می کند، توسط مسعود امینی تیرانی - فیلمساز و 
فیلمبردار - کارگردانی شده و تهیه کنندگی آن برعهده جعفر 

صانعی مقدم بوده و سرمایه گذار آن آرش شجاعی است.
این فیلم که در مدت کمتر از سه روز فیلمبرداری شده، براساس 
یک ایده مرکزی و با اجرای بداهه ۶ اجراگر ساخته شده است. 
۶ اجراگر وارد خانه ای می شوند که سال ها قبل، سه قتل در 
مدت سه روز در آن رخ داده است و اجساد برای ۵ سال در آن 

خانه مدفون بوده اند.
بهناز جعفری، حمید پورآذری، شــادی کرم رودی، ســونیا 
سنجری، میاد رحیمی و ســهند کبیری و امیر شکرگزار از 

اجراگران »سه روز و سه قتل« هستند.

خبرگزاری رویترز به نقل از منابعی گزارش داده است که آمریکا به موازات تاش ها 
برای احیای برجام در حال مذاکره با چین است تا مانع از واردات نفت ایران توسط 
این کشور شود. چین بزرگترین مشتری نفت ایران است و در سال های تحریمی 
نیز تجارت خود در این حوزه را با کشورمان حفظ کرد.بورسان: مقامات آمریکایی و 
اروپایی سه شنبه ششم مهرماه به رویترز گفتند که آمریکا مذاکراتی با چین جهت 
کاهش خرید نفت خام از ایران انجام داده است. این در حالی است که آمریکا تاش 
می کند ایران به مذاکرات احیای توافق هسته ای موسوم به برجام در وین، پایتخت 
اتریش بازگردد.یک مقام ارشد آمریکایی در این رابطه گفت: دولت آمریکا به دقت 
معامات نفتی ایران و چین را تحت نظر دارد و از تمام خرید هایی که شرکت های 
چینی از ایران انجام می دهند آگاه است. ما از اهرم های تحریمی خود برای جلوگیری 
از فرار ایران از تحریم های واشنگتن استفاده کرده ایم و اگر ازم باشد آن را تشدید 
خواهیم کرد. با این حال ما به عنوان بخشی از سیاســت های خود در قبال ایران 
گفت وگو با همتایان چینی خود را ادامه می دهیم و فکر می کنیم این راه می تواند 
موثرتر باشد.یک مقام اروپایی هم به منابع خبری اعام کرد این درخواست بخشی از 
موضوعاتی بود که وندی شرمن، معاون وزیر خارجه آمریکا در سفر اخیر خود به چین 
مطرح کرده است. یکی از موضوعات اصلی غرب این است که چین چه میزان نفت از 

ایران خریداری می کند. شرمن اوایل مرداد ماه به چین سفر کرده بود.
شرکت کپلر که در زمینه تجزیه و تحلیل کاا فعالیت می کند، برآورد کرده است 
که واردات نفت چین از ایران از ابتدای امسال تا اوت به طور متوسط روزانه به ۵۵۳ 

هزار بشکه رسیده است.

»بچه ها« در جشنواره 
بین المللی فیلم 

آرلینگتون

 »سه روز و سه قتل«
 آماده اکران می شود

فشار آمریکا به چین برای 
کاهش واردات نفت از ایران
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سعیده محمد  -   ایده روز  |بانک مرکزی 
سیاســت های پولی را متناسب با مدیریت 

نقدینگی و کنترل تورم پیگیری کند
تورم بیــش از ۴۵ درصدی در نیمه اول 
امســال همه دســتگاه ها و دولتمردان را بر 
آن داشــته اســت تا اولین تکلیف و وظیفه 
خــود را مهار این پدیده ای کــه به مالیات 
فقــرا معروف اســت، بداننــد. از همین رو 
دیــروز رئیس جمهوری تــورم را خط قرمز 
دولت دانســت و گفت: دستگاه های اجرایی 
از هرگونه اقدامی که منجر به افزایش تورم 

می شود، پرهیز کنند.
بنا بر گزارش مرکز آمار ایران، نرخ تورم 
در شــهریورماه امســال -۱۲ ماهه منتهی 
به شــهریورماه ۱۴۰۰ - بــرای خانوارهای 
شهری و روستایی به ترتیب ۴۵.۱ درصد و 
۴۹.۷ درصد بود که برای خانوارهای شهری 
۰.۶ واحد درصد افزایش و برای خانوارهای 
روســتایی ۱.۰ واحد درصد افزایش داشته 

است.
بنا بر گفته کارشناســان در صورتی که 
این روند رشــد مهار نشود با توجه به رشد 
نــرخ ماهانه تورم که حــدود ۷ دهم درصد 
اســت پیش بینی می شــود که نرخ تورم تا 
پایان امســال به بیش از ۵۰ درصد برسد، 
یعنــی بااترین نرخ تورم تاریــخ ایران در 

۱۰۰ سال اخیر.
به همیــن خاطر ســید ابراهیم رئیســی 
روز سه شــنبه در جلسه ســتاد هماهنگی 
اقتصادی دولت در راستای کنترل تورم، بانک 
مرکزی را موظف نمود سیاست های پولی را 
متناسب با مدیریت نقدینگی و کنترل تورم 

پیگیری کند.
در حــال حاضر روزانــه بالغ بر ۲ هزار و 
۵۰۰ میلیارد تومان نقدینگی به کشور تزریق 
می شود و از نگاه کارشناسان مهم ترین علت 
رشد تورم همین نقدینگی است که از ۴ هزار 

میلیارد تومان گذشته است.
در حــال حاضر مهم تریــن بخش تورم 
کــه خانوارهــا را درگیر خود کرده اســت 
رشــد قیمت هــا در مواد خوراکی اســت. 
رشــد قیمت ها در بخش مــواد خوراکی و 
آشامیدنی ها در شــهریورماه امسال به ۶۱ 
درصد رسید. رشد بی محابای قیمت ها در این 
بخش عماً خانواده های دهک اول تا ششم 

را بشدت تحت تأثیر خود قرار داده است.
آخرین گزارشــی که مرکز آمــار ایران 
در ایــن خصوص داده،  اعام کرده اســت 
بر اســاس اعداد مربوط به تــورم در میان 

دهک های مختلف هزینه ای، فاصله تورمی 
دهک ها در این ماه به ۴.۰ درصد رسید که 
نســبت به ماه قبل )۵.۴ درصد( ۱.۴ واحد 
درصد کاهش داشته است. بنابراین گزارش 
نرخ تورم کل کشــور در شهریور ماه ۱۴۰۰ 
برابر ۴۵.۸ درصد اســت که در دهک های 
مختلف هزینه ای در بازه ۴۵.۵ درصد برای 
دهک  ششــم تا ۴۹.۴ درصــد برای دهک 
دهم نوســان دارد. محدوده تغییرات تورم 
دوازده ماهه در گروه عمــده »خوراکی ها، 
آشامیدنی ها و دخانیات« بین ۶۱.۳ درصد 
برای دهک دوم تا ۵۷.۵ درصد برای دهک 
دهم اســت. همچنین در مورد گروه عمده 
»کااهای غیر خوراکی و خدمات« بین ۴۷.۵ 
درصد برای دهک دهم تا ۳۳.۸ درصد برای 
دهک اول است.از سوی دیگر بر اساس اعداد 
مربوط به تورم در میان دهک های مختلف 
هزینه ای، فاصله تورمی دهک ها که در این 
ماه به ۴.۰ درصد رسید که نسبت به ماه قبل 
)۵.۴ درصد( ۱.۴ واحد درصد کاهش داشته 
در گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و 
دخانیات« نسبت به ماه قبل ۰.۶واحد درصد 
کاهش و گروه عمده »کااهای غیر خوراکی 
و خدمات« نســبت به مــاه قبل ۱.۹ واحد 

درصد کاهش را نشان می  دهد.
به گفته کارشناســان یکی از عمده ترین 
دایل افزایش نقدینگی را می توان در رشد 
هزینه هــا و مصارف دولتی دیــد، از این رو 

رئیس جمهوری در ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت تصریح کرد که سازمان برنامه و بودجه 
موظف است بودجه سال ۱۴۰۱ را با تأکید بر 
اصاح ساختار و حذف هزینه های غیرضرور 

بودجه تدوین کند.
آیت اه رئیســی با بیــان اینکه حمایت 
از تولیــد داخــل در اولویت سیاســت ها و 
برنامه های اقتصادی دولت قرار دارد، گفت: 
وزارت صنعت، معدن و تجارت برنامه ریزی 
و سیاســت های متناســب با ایــن اولویت  
بویژه توســعه تولیدات داخلی و بی نیازی از 
واردات کاای خارجی و اعمال محدودیت و 
ممنوعیت برای ورود کااهای خارجی دارای 
مشابه داخلی یا کااهای وارداتی غیرضروری 

را در دستور کار خود قرار دهد.
همچنین در این جلسه سازمان برنامه و 
بودجه و ســتاد اقتصادی دولت گزارشی از 
منابع و مصــارف بودجه ۱۴۰۰ ارائه کردند 
که بر اســاس ایــن گــزارش ظرفیت های 
قانونــی برای تأمین منابــع بودجه عمومی 
مشــخص و مقرر گردید همه دستگاه های 
اجرایی نســبت به انجام تکالیف مندرج در 
بودجه ســال ۱۴۰۰ به نحوی اقدام نمایند 
که منابع بودجه، تأمین شود و از این محل 
مخاطــره ای که نتیجه آن افزایش نقدینگی 

باشد، ایجاد نگردد.
در این جلسه همچنین سازمان برنامه و 
بودجه موظف شد با اولویت بندی هزینه ها، 

حداکثــر صرفه جویی در اعتبارات هزینه ای 
را به عمل آورد.

 آیا برای كنترل تورم باید به سمت 
تثبیت قیمت ها رفت؟

برخی از نمایندگان مجلس معتقدند  برای 
کنترل تورم باید به ســمت تثبیت قیمت ها 
رفت. از این رو هفته گذشته طرحی با هدف 
تثبیــت قیمت ها با امضای حدود ۷۰ نفر از 
نمایندگان مجلس تقدیم هیأت رئیسه شد 
که دولت را موظــف به تثبیت قیمت ها در 
بخش هــا و کااهای اساســی می کرد و هر 
افزایش قیمتی هم می بایست به تأیید هیأت 

وزیران برسد.
پیش از این- یعنی در سال ۱۳۸۳-چنین 
طرحی به تصویب مجلس هفتم رسیده بود 
اما تبعات منفی برای اقتصاد کشــور داشت 
و عماً شکســت خورد. اخیراً داوود دانش 
جعفری که خود در آن زمان نماینده مجلس 
بود و ســپس وزیر امور اقتصادی دولت اول 
احمدی نژاد شــد به چرایی شکست قانون 
تثبیت قیمت ها در آن ســال ها اشاره کرده 
اســت. وی در گفت و گــو با عصر اندیشــه 
می گویــد: در ســال ۹۸ قبــل از انتخابات 
مجلس، تعــدادی از اقتصاددانان که نامزد 
انتخابات شــده بودند در جلســه ای مطرح 
کردند که می خواهند در صورت راهیابی به 
مجلس، طرح ثابت نگه داشتن قیمت خدمات 

عمومی مثل آب، برق، گاز و... را در دستور 
کار مجلس قرار دهند.

خبرگــزاری فارس که ایــن مصاحبه را 
منتشر کرده است از قول وی می گوید این 
طرح، همان طرحی بود که سال های گذشته 
)سال ۱۳۸۳( با ابتکار آقای توکلی اجرا شد 
ولی بعد از چند سال که از اجرای آن برنامه 
گذشت، متأسفانه ناموفق بود لذا با زحمت 

فراوان، اجرای آن را متوقف کردیم.
دانش جعفری تأکید کــرد: این قانونی 
که این دوســتان مد نظر داشــتند، یک بار 
در ســال ۸۳ توســط مجلس وقت تصویب 
شده بود. این عضو تشخیص مصلحت نظام 
به صحبت های خودش در آن جلسه اشاره 
و مطرح کرد: بنده به این آقایان گفتم ما با 
زحمت و تاشی بسیار، اجرای آن را متوقف 
کردیم حاا شما دوباره می خواهید این طرح 
را به قانون تبدیل کنید؟! این جور برنامه ها 
صرفاً از نظر سیاسی توجیه دارد تا اشخاص 
و گروه ها را با دادن شعارهای جذاب به قدرت 
برســاند؛ شــعاری که می گوید وقتی ما به 
قدرت برسیم، قیمت ها را ثابت نگه می داریم.

ادامــه توضیح داده  دانش جعفــری در 
که چــرا ثابت نگه داشــتن قیمت خدمات 
عمومی، به شوک اقتصادی منجر می شود. 
به گفته وزیر اســبق اقتصاد، در حال حاضر 
بیش از نیمــی از برق تولیدی در کشــور 
)۴۰ هزار مگاوات(، توسط بخش خصوصی 
تولید می شود که در صورت تثبیت قیمت و 
اجرای طرح مذکور، تولید برق توسط بخش 

خصوصی متوقف خواهد شد.
وی با بیان اینکه یکسری طرح در ظاهر 
مردم را خوشــحال می کند اما در باطن به 
ضرر اقتصاد کشــور تمام می شود، گفت: در 
ایران هیچ مسئول بلندپایه ای حاضر نیست 
موضعی بگیرد که ظاهــراً مردم را ناراحت 
کند حتی اگر آن موضع گیری دقیقاً به نفع 
مردم و کشور باشد، زیرا نگران است جایگاه 

شخصی اش در نظر مردم افول کند.
دانش جعفری در همین راستا به بند ۱۶ 
سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی اشاره 
کرده که مربوط به صرفه جویی در هزینه های 
عمومی و تحول اساســی در ســاختارهای 
دولت از طریق حذف ساختارهای موازی و 

منطقی سازی اندازه دولت است.
این عضو تشخیص مصلحت نظام تأکید 
کرده است  این کار منجر به کاهش مخارج 
و چابک سازی دولت می شود اما هیچ کس 

جرأت ندارد این کار را بکند.

تورم و نگرانی های  دولت

محسن عامری
مدیر اجرایی شورای گفت وگوی دولت

چالش بخش خصوصی؛ اجرای قانون نه 
تدوین آن

فرهنگ حکمرانی اقتصادی، محدودیت های ناشــی از افت بی ســابقه درآمدهای 
دولت در کنار تحریم  بین المللی، دولت را به سمت اقتصاد دستوری سوق می دهد یا 

اقتصاد رقابتی و مبتنی بر بازار؟
 شاید اگر از نمایندگان مجلس بپرسیم، مهم ترین واکنش مجلس به شعار سال چه 
بود، به تصویب کلیات طرح تسهیل صدور مجوزهای کسب وکار اشاره کنند. امسال 
مفهوم »مانع   زدایی« برای اولین بار در کنار واژگانی چون رونق تولید و جهش تولید 
قرار گرفت تا نهادهای تصمیم   ســاز و مجری بدانند که نیــاز امروز تولید و اقتصاد، 
چیزی فراتر از حمایت کامی اســت. مجلس یازدهم نیز که در دو ســال اخیر ید 
طوایی در تولید طرح داشته است، این فرصت را مغتنم شمرد تا ضمن اصاح نظام 
مجوزدهی کشور، هم زمان مچ کانون وکا، سردفتران و کانون کارشناسان رسمی 

دادگستری را بخواباند و گریزی هم به قراردادهای تسهیات بانکی بزند.
در نگاه اول به نظر می رســد، طرح جدیــد مجلس، انقابــی در نظام مجوزدهی 
کشــور ایجاد  کند و از این حیث، ما را در تراز کشــورهای پیشرفته دنیا در سهولت 
محیط کســب وکار قرار دهد، به نحوی که قرار است، بســیاری از مجوزها به شکل 
خوداظهاری تبدیل شــوند و فرض بر صداقت متقاضی باشــد، اما این پدیده تا چه 
میزان با شــرایط و فرهنگ حکمرانی فعلی اقتصاد کشــور مطابقــت دارد؟ تا چه 
میزان می تــوان به اجرای این قانــون خوش بین بود تا گرهــی از کاف هزارتوی 
نظامات اداری ایران را باز    کند؟ آیا »طرح تســهیل صدور مجوزهای کسب وکار« را 
می توان مترادف با مانع   زدایی تعبیر کرد؟ آیا صدور مجوزهای لحظه   ای کسب وکار 
امکان پذیر است؟ فراتر از همه این پرسش   ها، چالش بخش خصوصی، تدوین قانون 

است یا اجرای قانون؟
مروری بر مهم ترین چالش   های کســب وکار در ایران طی دو دهه گذشــته نشان 
می دهد که همواره، حجم باای قوانین و مقررات و بخش   نامه   ها و دســتورالعمل ها 
در فهرســت مهم ترین چالش های فعاان بخش خصوصی و کســب وکارها جای 
داشــته  و مشــکل »تورم قوانین« را نمی توان با قانون گــذاری جدیدتر حل کرد. 
بنابراین مادامی که اراده ای برای اجرا وجود نداشته باشد، بعید است قوانین جدید 
نیز بتوانند، کمکی به بخش خصوصی کنند؛ کمااینکه پیش از تصویب طرح جدید 
مجلس هم، قوانین جامعی در حوزه تســهیل صدور مجوزهای کســب وکار وجود 
داشت. به طور مشخص، اخیرا در اســفند ۱۳۹۹، مواد »یک« و »۷« قانون اجرای 
سیاست   های اصل ۴۴ اصاح شدند که اجرای آنها می توانست روند صدور مجوزها 
را تســهیل کند. قطعا بهتر بود در این فاصله زمانی کوتــاه، تمرکز بر اجرای قانون 
اخیر باشــد تا فرصت کافی برای دریافت بازخورد اجرا فراهم شــود، اما گویا تنها 
تعداد قوانین مصوب جدید اســت که در رزومه کاری نماینــدگان باقی می ماند و 
معیار دقیقی برای ارزیابی عملکــرد پارلمان از جنبه نظارت بر اجرای قوانین قبلی 

وجود ندارد!
 ضعف در اجرای قوانین در بسیاری موارد، در قانون گذاری ریشه دارد. تورم مقررات 
به دســتگاه   های اجرایی کمک می کند تا همواره قوانیــن و مقرراتی در جیب خود 
داشته باشــند که قابلیت تفسیر حقوقی موســع یا مضیق دارند و می توانند ناقض 

اجرای قوانین و مقرره های دیگر باشند!
از ســوی دیگر، اجرای این قانون نیازمند بازنگری اساســی در ساختار حکمرانی 
اقتصادی در کشور و کوتاه کردن دســت دولت از مدیریت دستوری اقتصاد است. 
اگر قرار بر تســهیل مجوز   ها باشد، ماهیت وجودی بســیاری از نهاد   های دولتی و 
دستگاه   های اجرایی آنها زیر سوال می رود. گهگاه بابت صدور یک مجوز بی خاصیت، 
دستگاه عریض و طویلی در سطح ملی و استانی تاسیس و هزاران کارمند استخدام 
شده است. بنابراین اصاح و تســهیل مجوز   های کسب وکار، نوعی جراحی عمیق 
اقتصادی اســت تا دولت را به اندازه یک نهاد تنظیم   گــر در فعالیت   های اقتصادی 

کوچک کند.
بیایید به طور شفاف بپرسیم که آیا شرایط فعلی کشور، فرهنگ حکمرانی اقتصادی 
موجود، محدودیت های شــدید ناشی از افت بی ســابقه درآمدهای دولت در کنار 
تحریم های ســخت بین المللی، دولت را به ســمت اقتصاد دستوری سوق می دهد 
یا اقتصــاد رقابتی و مبتنی بر بازار؟ قرارگاه ســاماندهی مــرغ را دریابیم یا واقعی 
شــدن قیمت ها را؟ حکمرانی اقتصادی کشــور در حال حاضر ظرفیت جراحی و 
اصاح ســاختار را دارد؟اگر پاسخ به پرسش آخر مثبت نباشد، طرح تسهیل صدور 
مجوزهای کســب وکار نیز در فهرســت انبوه طرح ها و قوانین اجرانشده قبل، روی 

کاغذ باقی خواهد ماند!

»می گویند کرونا باعث بیکاری شده. می گویند برای 
اینکــه زنده بمانید باید توی خانه بمانید اما برای زنده 
ماندن، نان هم ازم اســت. کرونا خیلی از افراد دارای 
معلولیت را خانه نشــین کرد، اما کسی هم به فکر ما 
نیســت.« این گایه تعدادی از افــراد دارای معلولیت 
است که در دوران شیوع ویروس کرونا، شغل شان را از 
دست داده اند. معتقدند بیشتر از بقیه اقشار جامعه در 
این دوران شغل خود را از دست داده یا اخراج و تعدیل 
شــده اند یا اینکه به خاطر تعطیلی های مکرر، کسب و 
کار کوچک شــان لطمه خورده است. هرچه هست به 
قول خودشــان دل پردردی دارند و می خواهند کسی 

پای درد دلشان بنشیند.
محســن مرتضوی بعد از حادثه اسیدپاشــی دچار 
معلولیت شــد و بینایی یکی از چشمانش را از دست 
داد. بعــداز این حادثه معرق کاری یاد گرفت و  در آن 
بســیار پیشرفت کرد. هرســال چند نمایشگاه برگزار 
می کرد و شــاگردانی هم پیدا کرده بود: »مگر ما افراد 
دارای معلولیت شغل هم داریم؟ هیچکس ما را به عنوان 
نیروی کار قبول ندارد. یک سری شعار می دهند اما عماً 
تعــداد کمی به ما کار می دهند. معمواً بچه های ما در 
همــان مرحله اول کار یعنی مصاحبه به خاطر ظاهر و 
فیزیک شان رد می شوند. این مشکل را بارها در انجمن 
خودمان یعنی انجمن حمایت از قربانیان اسیدپاشــی 
دیده ام؛ بچه ها مثاً خواسته اند فروشنده شوند و کاری 
بوده که تبحر خاصی هم نیاز نداشته اما متأسفانه همین 
که صورت و فیزیــک بچه ها را می بینند می گویند نه! 
پس بیشــتر معلول ها در درجه اول کار ندارند. بخشی 
هم که سر کار می روند، عده بسیار محدودی اند که کار 
اداری و دفتری دارند. یک ســری هم مثل ما کارهای 
هنری و خانگی می کنند و کارگاه های کوچک خانگی 

دارند که کرونا تعطیل شان کرد.«
کارگاه محسن و دوســتانش در یک پاساژ بود که 
با هر بار برای کنترل کرونا تعطیل شــده اســت: »هر 
بــار که دولــت تعطیلی اعام می کــرد ما هم تعطیل 
می شــدیم. نمی دانم جزو گروه های اول و دوم بودیم. 
بعد هم هنرجوها می ترســیدند در جمع حاضر شوند. 
یکــی از هنرجوها که کرونا می گرفت می گفتم دو ماه 
نیا. دیگری خانواده اش درگیر می شــد به همین ترتیب 
و بــا همین اوصاف کارگاه ما خود به خود جمع شــد. 
کارگاهی که برایش شبانه روزی زحمت کشیده بودم. 
دلم خیلی پر اســت، نمی دانم از کرونا پر اســت یا از 
سیاســت های غلط برای معلوان. من که سالی دو یا 
سه بار نمایشگاه می گذاشتم دیگر دل و دماغ ندارم. دلم 
خوش بود شاگردان زیادی تربیت می کنم که خودشان 
برای خودشــان استادی می شــوند. اما انگار همه این 
دستاوردها از دســت رفته. اان هیچ حمایتی نیست، 

هیچکس نمی گوید ما چه شدیم؟ خیلی دلسرد شده ام. 
خــوش بینانه اش اینکه در خانه اثری خلق می کنیم و 
توانســته ایم در خانه به تفکرات مــان هدف بدهیم اما 
محســن برای خانه نشینی و کنج خانه ساخته نشده. 
من باید بتوانم کاری را که بلدم به شــاگردانم آموزش 
بدهم کار ما هم با چوب و تمرین است و با آناین کار 

کردن پیش نمی رود.«
حسین مردانی که از عصا استفاده می کند و دارای 
نوعی معلولیت جسمی حرکتی است، می گوید: »خیلی 
از بچه ها که از ویلچر استفاده می کردند در دوره کرونا 
بیکار شــدند چون رعایت پروتکل های بهداشتی کرونا 
برای کســی که روی ویلچر می نشــیند تا کســی که 

معلولیتی ندارد خیلی سخت تر است.«
 او ادامه می دهد: »فردی که سالم است دستش به  
جایی نمی خورد و نیازی نیســت دستش را به همه جا 
بزند اما فــردی که با عصا، ویلچر و واکر تردد می کند 
مجبور است به  هزار جا دست بزند، در و دیوار و پله و 
آسانسور و خیلی جاها را لمس کند. همین مسأله باعث 
شد خیلی از بچه ها نتوانند سر کار بروند و بیکار شوند. 
یک عده هم که مثل ما کارگاه تولیدی داشــتند کرونا 
روی کارشان تأثیر گذاشت. دورکاری هم جور دیگری 
روی کار ما اثر گذاشت؛ خیلی از بچه ها برای دورکاری 
به سیســتم و کامپیوتر نیاز داشتند و چون نتوانستند 
مهیا کنند این طوری کارشــان را از دست دادند. البته 
عده ای هســتند که دورکاری می کنند ولی در کل در 
دوره کرونا شرایط بد و سختی برای همه مردم و بویژه 
افراد دارای معلولیت رقم خورد. ما هم از نظر بهداشتی 
بیشتر در خطر بودیم و هم از نظر کاری که در نتیجه 
۶۰ تا ۷۰ درصد بچه ها شغل شان را از دست دادند.«

حسین آموزش صنایع دستی می دهد و خیلی زود 

کرونا گریبان شــغل او را هم گرفت: »من کلی شاگرد 
داشــتم. فروش مجازی داشتم اما همه اینها از دست 
رفت. شــاگردهای خصوصی ام را خیلی زود از دســت 
دادم و فروش هم به خاطر وضعیت بد اقتصادی خیلی 
کم شد.« مسأله بعدی که حسین به آن اشاره می کند 
حمایت نکردن از معلوان در این شرایط سخت از سوی 
سازمان بهزیستی است، ســازمانی که متولی این امر 
است: »برخی تصور می کنند سازمان بهزیستی خیلی 
به افراد دارای معلولیت کمک می کند درحالی که اصاً 
این طور نیست و بچه های عضو ماهانه فقط ۳۰۰ هزار 
تومان حقوق می گیرند. با این پول حتی نمی توان هزینه 
رفت و آمد و تأمین وســایل بهداشتی را مدیریت کرد. 
بهزیستی هم این اقام را در اختیار بچه ها نمی گذارد. 
شاید برای عده ای پول این وسایل زیاد نباشد اما برای ما 
خیلی زیاد است و خیلی از بچه ها برای همین، کارشان 
را ازدست دادند. بخواهی با اسنپ بروی و بیایی و ماسک 

و الکل بخری مگر چقدر برایت می ماند.«
این طور هم نبوده که دورکاری دوره کرونا به ضرر 
همه افراد دارای معلولیت تمام شــده باشــد و برخی 
هم از اینکه مجبور نیســتند در این شهر پر از ترافیک 
هر روز ســر کار بروند و با هزار و یک مشــکل شهری 
مناسب ســازی نشده سر و کله بزنند خوشحالند. مثل 
امید مظاهری که دیســتروفی عضات دارد: »من در 
این دوره دورکار شدم و با یک شرکت کار می کنم. این 
دورکاری برای من خیلی خوب بود و از طی مســافت 
طوانی بین راه شــرکت و خانه راحت شــدم. شرکت 
تجهیزات را برایم ارسال کرد و من راحت کار می کنم. 
این مســأله روی کیفیت کارم اثر خوبی گذاشت. قبل 
از دورکاری روزی سه ساعت توی ترافیک می ماندم. اما 
اان توی اتاق خودم کار می کنم و محدودیت دستشویی 

رفتن و پله را ندارم اما می دانم همه دوستانم این شانس 
را نداشتند.«

پــگاه فرهــی، دارای معلولیــت آســیب نخاعی و 
سرپرســت خانــوار در یک مرکز تماس و پشــتیبانی 
از شــرکت ها کار می کنــد. کار شرکت شــان به قول 
خودش مشتری مداری است و بیشتر کارشان تلفنی: 
»به خاطر کرونا شــرکت هایی که کارشان را به صورت 
تلفنی به شــرکت ما می ســپردند خودشــان کم کار 
شدند و نیروهایشان را کم کردند. در نتیجه ما هم کار 
و پروژه مان کم شــد و همکارهای من که افراد دارای 
معلولیت هستند بیکار شدند. قباً ۷۰ اپراتور بودیم و 
اان تعداد انگشت شماری یعنی ۱۵ نفر سر کار هستیم. 
گفته اند اگر دوباره  وضع بهتر شــود همکاران من هم 
سرکار می آیند. فرد دارای معلولیت وقتی از خانه بیرون 
می آید انگیزه می گیرد چون فکر می کند برای خودش 
و جامعه مفید است. اما خانه ماندن افسرده اش می کند 
و سیســتم فکری اش را بهم می ریزد. کرونا چند جانبه 

به ما لطمه زد.«
 امیــن معینی، فعال حوزه افــراد دارای معلولیت 
هم می گوید: »معلوان برای ترددشــان در دوره کرونا 
مشــکات زیادی داشتند. سیستم حمل ونقل عمومی 
مناسب نیست و تاکســی های اینترنتی هم همکاری 
ازم را ندارند. همین موضوع باعث پسرفت حضور افراد 
دارای معلولیت در سطح جامعه دوران کرونا شد. ابتدای 
شیوع کرونا خیلی از کارفرماها از این می ترسیدند که 
شاید فرد دارای معلولیت نتواند پروتکل های بهداشتی 
را رعایت کند و خیلی از بچه ها را از کار، بیکار کردند 
و متأسفانه شرکت های دولتی هم که طبق قانون باید 
ســه درصد از افراد دارای معلولیت را استخدام کنند 
معمواً این کار را نمی کنند. تعداد کمی از کارفرمایان 
به توانایی معلوان اعتمــاد می کنند. بنابراین در این 
دوران بیشــتر افرادی که شغل شان نیاز به حضور در 
اجتماع داشت از کار بیکار شدند. برخی که تلفنی کار 
می کردند به خانه منتقل شــدند اما در کل آنها هم به 
خاطر کم شــدن سفارش ها بیکار شدند. دستفروش ها 
و کســانی که در نمایشگاه های اشتغالزایی و خیریه ها 

فعالیت داشتند شغل شان را از دست دادند.«
 به گفته معینــی، کرونا درس بزرگی به همه داد و 
آن اینکه بستر جامعه برای افراد دارای معلولیت از چه 
میزان آمادگی برخوردار اســت و وقتی بحرانی ایجاد 
می شــود این افراد تا چه حد ضربه می بینند. معلوان 
ســال ها به خاطر شرایط نامناســب شهری و نگاه های 
نامناســب در کنــج خانه ها مانده انــد. خیلی افراد در 
قرنطینــه دوران کرونا درد این افــراد را فهمیدند، او 
امیدواراست همه اینها درسی باشد برای اینکه بیشتر 

به این افراد و نیازهایشان فکر کنیم.

گزارشی از وضعیت بازار کار معلولین 

  خبرخبر
 بانک باید مطمئن شود می توانید اقساط وام 480 میلیونی مسکن 

را بپردازید
سقف دریافت تسهیات اوراق مسکن که تا پیش از این برای زوجین در تهران 
۲۴۰ میلیون تومان بود به ۴۸۰ میلیون تومان افزایش پیدا کرده و اقساط ماهیانه 
آن حدود ۸.۶ میلیون تومان اســت؛ وام گیرنده باید مدارکی به بانک ارائه کند که 

ثابت کند توانایی پرداخت اقساط را دارد.
 در هفته های اخیر شورای پول و اعتبار،  سقف تسهیات مسکن حسابهای انفرادی 
و زوجین تهرانی از محل اوراق را با احتساب جعاله برای انفرادی ۲۸۰ و برای زوجین 

۴۸۰ میلیون تومان تصویب کرد.
برای مراکز اســتان ها و شهرهای باای ۲۰۰ هزار نفر جمعیت میزان تسهیات 
انفرادی که معادل ۸۰ میلیون تومان بود به ۱۶۰ میلیون تومان و برای حساب های 
۱۶۰ میلیون تومانی زوجین به ۳۲۰ میلیون تومان رسیده است. در سایر شهرها نیز 
تسهیات ۶۰ میلیون تومانی حساب های انفرادی به ۱۲۰ میلیون تومان و تسهیات 

۱۲۰ میلیون تومانی زوجین به ۲۴۰ میلیون تومان افزایش یافته است.
نرخ سود این تسهیات ۱۷.۵ درصد است. بازپرداخت وام جعاله ۵ ساله معادل 

۶۰ ماه و بازپرداخت تسهیات اوراق نیز حداکثر ۱۲ ساله معادل ۱۴۴ ماه است.
محاسبات نشــان می دهد اقساط ماهیانه وام جدید مسکن در شهر تهران ۸.۶ 
میلیون تومان است که بسیاری از خانوارها توانایی پرداخت چنین مبالغی را ندارند.

محمدحسن مرادی - مدیر امور طرح و برنامه بانک مسکن - در این باره گفته 
است: ملک در رهن بانک قرار می گیرد و تسهیات گیرنده باید مدارکی ارائه کند 

که نشان دهنده توانایی پرداخت اقساط باشد.
در این خصوص محمد سرگزی - عضو کمیسیون عمران مجلس - این وام را تنها 
برای قشــری که از استطاعت مالی خوبی برخوردار هستند و توان پرداخت اقساط 
۸.۶ میلیون تومانی را دارند مناســب دانسته و گفته اســت: این وام برای خانه دار 
کردن جامعه هدف مناسب نیست.به گفته سرگزی، راه حل بهبود وضعیت مسکن 
تامین زمین ارزان قیمت برای انبوه سازان و نظارت بر قیمت مصالح ساختمانی بوده 
تا واحدهای مسکونی با قیمت مناسب ساخته و به بازار عرضه شود.عضو کمیسیون 
عمران مجلس شورای اسامی با بیان اینکه تسهیات بانکی باید به حوزه ساخت 
مسکن سوق پیدا کند اظهار کرد: بی تردید اگر طرح جهش تولید و تامین مسکن 
به درستی اجرا شود و اراضی تحت اختیار دستگاه های دولتی به وزارت راه منتقل و  
به حوزه ساخت مسکن اختصاص پیدا کند در کنار نظارت بر مصالح ساختمانی و 
جانمایی مناسب زمین برای ساخت خانه، در بازه زمانی مناسبی شاهد کنترل بازار 
مسکن و جبران عقب ماندگی در این حوزه خواهیم بود.از طرف دیگر دولت افزایش 
ســاخت و ساز از طریق طرح جهش تولید و تامین مسکن با هدف گذاری احداث 

سالیانه یک میلیون واحد مسکونی را دنبال می کند.

 تعلیق 2 دفتر خدمات مسافرت هوایی به علت گرانفروش بلیت اربعین
 دو دفتر خدمات مسافرت هوایی به دلیل عدم توجه به توصیه های سازمان هواپیمایی کشوری و گرانفروشی در بلیت پروازهای اربعین به مدت سه ماه تعلیق شدند.به گزارش از روابط عمومی سازمان هواپیمایی کشوری، ارائه قیمت ها و فروش 
بلیت بااتر از قیمت تعیین شده از سوی دو شرکت خدمات مسافرت هوایی آبنوس گشت تهران و شرکت خدمات مسافرت هوایی دور پرواز، محرز و توسط دفتر نظارت بر فرودگاه ها، شرکت ها و موسسات هوانوردی، فعالیت شرکت های مذکور به 
مدت سه ماه به حالت تعلیق درآمد.بازرسی و نظارت کارشناسان سازمان هواپیمایی کشوری در ایام اربعین به صورت منسجم و مستمر در حال انجام است و تمام دفاتر خدمات مسافرت هوایی تحت نظارت این سازمان موظفند، دستورالعمل ها و 
توصیه های سازمان هواپیمایی کشوری را رعایت کنند.به گزارش ایرنا، قیمت بلیت پروازهای دوطرفه تهران- نجف- تهران ۵ میلیون تومان و بر اساس آخرین توافق بین سازمان هواپیمایی کشوری و انجمن شرکت های هواپیمایی مقرر شد قیمت 

بلیت پروازهای مشهد- نجف- مشهد ۶ میلیون تومان و قیمت بلیت یکطرفه مسیرهای تهران-نجف و مشهد-نجف نیز به ترتیب ۳.۲ و ۴ میلیون تومان باشد.
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زهرا جعفری  -   ایده روز  | در ســال 
گذشــته پرونده ادغام بانک های نظامی در 
بانک ســپه بســته و قرار شد که ساماندهی 
نیروهــای این بانک هــا و قراردادهای آن ها 
مشخص شــود که در حال حاضر جمعی از 
کارکنان بانک های ادغامــی به این موضوع 
اعتراض دارند. در این زمینه، دبیر کمیسیون 
حقوقی بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی 
توضیحاتــی درباره امنیت شــغلی و حقوق 
اســتخدامی کارکنان بانک های ادغامی ارائه 

کرد.
 در راســتای اصاح نظام و کاهش شعب 
بانکی، پرونده ادغام بانک های نظامی قوامین، 
انصار، مهر اقتصاد، حکمت ایرانیان و موسسه 
اعتباری کوثر در بانک سپه سرانجام پس از 
گذشــت دو سال، در سال ۱۳۹۹ نهایی شد 
که یکی از مشــکاتی که گفته می شد این 
بانک ها پس از ادغام با آن ها درگیر می شوند، 
سیستم حقوق و دستمزد کارکنان بانک سپه 
و مجموعه های ادغامی است که طبق اعام 
مدیرعامل بانک سپه، این سیستم از ابتدای 

سال جاری یکسان شده است.
اما این اواخر، جمعی از کارکنان بانک های 
ادغامی در بانک سپه نسبت به تغییر احکام 
شغلی، کاهش شدید حقوق و مزایای کمتر به 
کارکنان ادغامی در مقایسه با کارمندان بانک 
سپه اعتراض کردند و از آنجا که حاصل این 
ادغام، اضافه شــدن بیش از ۳۵ هزار نیروی 
متخصص و کارمند در تخصص های مختلف 
به یک بانک اســت، علــی نظافتیان - دبیر 
کمیســیون حقوقــی بانک ها و موسســات 
اعتبــاری خصوصی - در گفت وگو با ایســنا 
توضیحاتــی درباره امنیت شــغلی و حقوق 
اســتخدامی کارکنان بانک های ادغامی ارائه 
کرد.وی گفت: ادغام بانک ها پدیده جدیدی 
در صنعت بانکداری کشورمان نیست. شورای 
انقاب در خردادماه ۱۳۵۸ با تصویب قانون 
ملی شدن بانک ها همه بانک های کشور اعم 
از دولتی و خصوصی را ملی اعام کرد اما با 
توجه به ابهامات حقوقی و بانکی قانون مورد 
اشاره و اشکاات اجرایی آن، در مهرماه همان 
سال بنا به پیشنهاد دولتایحه نحوه اداره امور 
بانک ها از تصویب شــورای انقاب گذشت و 
تکلیف و ضوابط اجرایی بسیاری از مسائل از 
جمله مباحث مربوط به حقوق اســتخدامی 
کارکنان بانک های ملی شــده مشخص شد. 
در ماده ۲۱ قانون مورد اشــاره مقرر شــده 
اســت:"کارکنان بانک های ادغام  شــده تابع 
آیین نامه استخدامی مشترک هستند که به 
پیشنهاد شورای عالی بانک ها و سازمان امور 
اداری و اســتخدامی کشور و تصویب مجمع 

عمومی بانک ها خواهد رسید."
بنابراین در فرایند اولین ادغام بانک ها هم 
امنیت شــغلی کارکنان بانک ها حفظ شده 
و هم ضوابط و حقوق اســتخدامی کارکنان 

بانک های ادغام شده کاماً مشخص شد.
در فرایند اولین ادغام بانک ها هم امنیت 
شــغلی کارکنان بانک ها حفظ شــده و هم 
ضوابط و حقوق استخدامی کارکنان بانک های 

ادغام شده کاماً مشخص است.
نظافتیان افزود: اما ادغام چند سال پیش 
بانک های انصار، مهر اقتصاد، قوامین ،حکمت 
ایرانیان  و موسســه اعتباری کوثر متکی به 
مصوبه مجلس شورای اســامی نبود، بلکه 
ادغام موردبحث متکی به مصوبه سران قوا و 
شورای پول اعتباراست و از نظر حقوقی این 
شیوه ادغام بدان معناست که باید برای نهایی 
و قانونی شــدن فرایند ادغام، مصوبه مجمع 
عمومی فوق العاده بانک های ادغامی را گرفت؛ 
وگرنه ادغام از نظر قانونی با اثر خواهد بود.

به گفته او، با توجه به این مباحث قانونی، 
شاید طراحان این طرح به طور کامل به این 
نکته اساسی توجه کافی نداشتند که حاصل 
کار و طرح آنان تشکیل یک بانک دولتی بسیار 
بزرگ با بیش از ۵۰ هزار پرسنل خواهد شد 
و هیچ طرح طبقه بندی مشاغل کارشناسی 
شــده  برای این همه نیروی شــاغل نیز از 
قبل طراحی نشــده است تا به محض ادغام 
در بانک ســپه اجرایی شود؛ بنابراین به نظر 
می رسد فرصت ازم برای کار کارشناسی برای 

بررسی ابعاد مختلف این طرح از جمله طراحی 
سازکارهای ازم برای انتقال پرسنل بانک های 
ادغامی به بانک سپه و تهیه طرح طبقه بندی 

تطبیق مشاغل آنها فراهم نبوده است. 
دبیر کمیسیون حقوقی بانک ها و موسسات 
اعتباری خصوصی ادامه داد: درمورد اصاح 
نظــام بانکی و برنامه هــای بانک مرکزی در 
این زمینه، در تیرمــاه ۱۳۹۵ بانک مرکزی 
اصــاح نظــام بانکی را یکــی از برنامه های 
خود معرفی و اعام کــرد: اعمال اصاحات 
ســاختاری در حوزه نظام بانکی بدون انجام 
اصاحات متناســب در حوزه مالیه دولت و 
بازار ســرمایه در ارتقای نظام مالی کشــور 
مثمر ثمر نخواهد بود، لذا اصاح نظام بانکی 
مستلزم نقش فعال تر بازار سرمایه در تأمین 
مالی اقتصاد، افزایش قابل توجه جذب منابع 
خارجی، راه اندازی بازار بدهی اوراق دولتی، 
ســاماندهی بدهی دولت به شــبکه بانکی و 
قاعده مند شــدن رفتار مالــی دولت بوده و 
ضروری است برنامه های مدون و سازگار در 
این زمینه از سوی متولیان مربوطه همزمان 

اجرا شود.
وی افزود: در آن سال در برنامه اعام شده 
بانک مرکــزی اثری از تصمیم به ادغام چند 
بانک در بانک دولتی سپه به چشم نمی خورد 
اما اطاعیه یازدهم اســفندماه ۱۳۹۷ بانک 
مرکزی حاکی از آن اســت که "بر اســاس 
مصوبات شورای پول و اعتبار و شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی )سران سه قوه( در ارتباط 
با  ادغام بانک ها و موسســه اعتباری وابسته 
به نیروهای مســلح  در بانک سپه، این مهم 
با اتخاذ تمهیدات مناســب و اطمینان بخش 
برای مشتریان، ســپرده گذاران، سهامداران، 
کارکنان و سایر ذی نفعان مدنظر قرارگرفته 
و پس از انجام بررسی های کارشناسی گسترده 
با حضور نمایندگان دســتگاه های ذی ربط، 
برنامه ای جامع، هماهنگ و مؤثر در مســیر 
اصاح نظام بانکی کشــور و ساماندهی بازار 

پول تدوین  شده است." 

 وضعیت كاركنان بانک های ادغامی 
در اطاعیه های بانک مركزی

نظافتیان گفت: بانک مرکزی در اطاعیه  
مورد اشــاره به  منظور اطمینان بخشــی به 
کارکنان بانک ها و مؤسسات اعتباری مشمول 
طرح ادغام تأکید کرده است "کلیه کارکنان 
شاغل در بانک ها و مؤسسه اعتباری موضوع 
این فرآیند همانند گذشته مشغول به فعالیت 
بوده و تمامی حقــوق و مزایای آنان مطابق 

قراردادهای منعقده قبلی برقرار است".
وی افزود: حدود دو سال بعد بانک مرکزی 
در اطاعیــه دی ماه ۱۳۹۹ خود ضمن اعام 
پایان اجرای پروژه ادغام بانک های انصار، مهر 
اقتصاد، قوامین ،حکمت ایرانیان و موسســه 
اعتباری کوثر  در بانک دولتی سپه، در مورد 
مباحث پرسنلی بانک ها و مؤسسات ادغامی 
در بانک ســپه تأکید کرد که "خاطرنشــان 
می شــود ازآنجایی  کــه در واحدهای ادغام 
شــونده  و ادغام پذیر حــدود ۵۰ هزار نفر 
نیروی انســانی خدوم شــبکه بانکی کشور، 

فعالیت دارند، بنابراین توجه به آن ها و مسائل 
مرتبط با ایــن کارکنان در زمره اولویت های 
اصلی معاونت نظارت بانک مرکزی قرار دارد 
و از همان ابتدای اجــرای این طرح، امنیت 
شــغلی، یکسان ســازی رویه های اجرایی و 
ارائه خدمات به این کارکنان در دســتور کار 
قــرار گرفت." معاون محتــرم نظارتی بانک 
مرکــزی جناب دکتر حنیفــی نیز در پایان 
عملیات ادغام بانک ها وموسســات اعتباری  
ساختاری  اصاحات  داشــتند:"اعمال  اعام 
در حوزه نظــام بانکی بدون انجام اصاحات 
متناسب در حوزه مالیه دولت و بازار سرمایه 
در ارتقای نظام مالی کشور مثمر ثمر نخواهد 
بود )ضرورت رعایت ترتیب و توالی مجموعه 
اقدامات سیاستی و التزام به اجرای کامل آن 
ـ و نــه اجرای ناقص و گزینشــی آن( و گذر 
از این مرحله ســخت، نیازمند مشــارکت و 
همراهی تمامی دســتگاه های مرتبط اعم از 
دولتی و نهادهای حاکمیتی است." به هرحال 
بنا به اعام مسئوان مربوطه عملیات ادغام 
چند بانک و موسســه اعتباری در بانک سپه  
در دی ماه سال  ۱۳۹۹ پایان پذیرفته است.

طرحی که حاصل آن تشکیل یک بانک دولتی 
بسیار بزرگ با بیش از ۵۰ هزار پرسنل شاغل 
وحدود ۴۸۰۰ شعبه بوده است.اما  بهر حال 
در مورد طرح ادغام بانکها  پرسش آن است 
که در این طرح ملی آیا امنیت شغلی کارکنان 
بانکها و مؤسسات ادغامی حفظ  شده و هریک 
از آنان به جایگاه مناســب پرسنلی در بانک 
دولتی سپه دست یافته اند ومسئوان ذیربط 
به وعده ای پی در پی خود در این زمینه وفا 

کرده اند؟

 پاســخ بانک ســپه به اعتراض 
كاركنان بانک های ادغامی

دبیر کمیســیون حقوقــی کانون بانک ها 
و موسســات اعتباری خصوصــی بیان کرد: 
در ایــن زمینه گزارش هــای خبری، خبر از 
نارضایتی خیلی ازکارکنان بانک ها و مؤسسات 
اعتباری ادغام شده در بانک سپه می دهند که 
بانک سپه در واکنش به انتقادهای گسترده 
از عملکرد این بانک در حوزه منابع انســانی 
پرســنل بانکها و مؤسسات ادغامی پاسخ داد 
" به موجــب بنــد )۲۰( چارچوب کلی طرح 
ادغام بانک ها و موسســه اعتباری وابسته به 
نیروهای مســلح جمهوری اسامی ایران  در 
بانک سپه، نیروی انســانی واحدهای ادغام 
شونده در چارچوب قراردادهای قبلی در واحد 
ادغام پذیر )بانک سپه( ادامه خدمت داده و 
اباغ قریب به ۲۵ هــزار نفر از آنان از تاریخ 
ادغام صادر شده است. به نحوی  که نیروهای 
شعب با همان عناوین شغلی در واحد محل 
خدمت قبلی خود مشغول به خدمت هستند 
و یــا به صورت مــوردی و در صورت نیاز به 
شــعب بانک سپه انتقال یافته اند. درخصوص 
مدیران ســتادی نیز کلیه مدیران واحدهای 
ادغامی، تحت نظر هیئت مدیره، طی مکانیسم 
مشــخص و بر مبنای معیارهایی نظیر سابقه 
تحصیلی،  مدرک  مدیریتــی،  تجربه  بانکی، 
امتیاز ارزیابی عملکرد مدیران عامل ســابق 

بانک های مزبــور و همچنین امتیاز مصاحبه 
در کمیته عالی انتصابات، ارزیابی و رتبه بندی 
شدند و درنهایت، در صورت داشتن ۶۰ درصد 
از شــرایط احراز مصوب، متناســب با سطح 
توانمندی، قابلیت ها و پتانســیل های فردی، 
به یکی از سمت های مدیر استان، رئیس اداره 
کل، معاون اداره کل، معاون عملیاتی استان، 
رئیس حوزه و معاون حوزه، سرپرست واحد، 

کارشناس، مشاور و... منصوب شدند."
نظافتیان ادامه داد: اما ظاهراً این پاسخ ها 
کارکنان مدعی را قانــع نکرده و اعتراض ها 
همچنان ادامه دارد، مثا گفته شده بسیاری 
از کارشناسان حقوقی با سال های تجربه کار 
حقوقــی بانک های ادغامی به شــعب اعزام 
شــده اند یا آنکه در حقوق و مزایای کارکنان 
بانک سپه با کارکنان بانک های ادغامی تفاوت 
قابل ماحظه ای وجــود دارد و این موضوع 
گایه هایی در برداشــته و منتهی به ورود و 
پیگیری مجلس به این موضوع نیز شده است.

  بانک های انصار و مهراقتصاد نباید 
دربانک سپه ادغام می شدند

وی افــزود: گرچه ادغــام دو بانک موفق 
انصار و مهر اقتصاد با صدها مدیر و کارشناس 
متخصص و مجرب در یــک بانک دولتی  و 
حجیم کردن تشــکیات شرکت های دولتی 
چندان با مبانی کارشناسی سازگار نیست و 
می شد به جای حجیم کردن تشکیات بانک 
سپه؛ دولت ســهام سهامداران عمده این دو 
بانــک را می خرید  و آن را در بورس به مردم 
عرضــه می کرد اما این طرح تصمیم ســران 
محترم قوا و بانک مرکزی اســت و بایستی 
بدین تصمیم احترام گذاست. از سوی دیگر، 
از جنبه اخاقی و حقوق پرسنلی باید منصف 
بود و بدین نکته اساســی توجه داشت که از 
همان ســال ۱۳۹۷ که برنامه ادغام بانک ها 
رسماً اعام شــد، نگرانی کارکنان بانک ها و 
مؤسسات اعتباری ادغامی و خانواده های آنها 
نیز آغاز شــده است زیرا از همان ابتدای کار 
به نظر نمی رسید برنامه کارشناسی شده ای 
برای حل مشکات پرســنلی که در اجرای 
طرح ادغام به بانک سپه منتقل خواهند شد 

،طراحی شده باشد.
از همــان ابتدای کار به نظر نمی رســید 
برنامه کارشناسی شده ای برای حل مشکات 
پرسنلی که در اجرای طرح ادغام به بانک سپه 

منتقل خواهند شد ،طراحی شده باشد.
نظافتیان بیان کــرد: پس برای رفع این 
دل نگرانــی و اطمینان بخشــی به کارکنان 
بانک و مؤسسات ادغامی و خانواده های آن ها 
باید در این طرح ملی مهم ترین مســئولیت 
بانک ســپه در حوزه منابع انسانی کارکنان  
مورداشاره حفظ و تداوم امنیت شغلی آنان، 
تطبیق و همسان سازی جایگاه اداری و حقوق 
و مزایای شغلی آن هم ردیف کارکنان رسمی 
بانک ســپه و مهم تر از آن پرهیز از هرگونه 
اقدام در حــوزه منابع انســانی که به نوعی 
نمایانگر تبعیض فاحش بین کارکنان رسمی 
بانک ســپه و پرســنل بانک ها و مؤسسات 
ادغامی در این بانک باشــد.دبیر کمیسیون 

حقوقی بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی 
افزود: بررسی تعداد احکام صادره از بانک سپه 
از زمان شــروع طرح ادغــام می تواند ماک 
بسیار روشن برای قضاوت در این مورد باشد 
و درستی یا نادرستی این قبیل اعتراض های 
پرسنلی را مشخص کند. این نکته نیز شایان 
توجه است که پرســنل بانک ها و مؤسسات 
ادغامی در بانک ســپه از حیث اســتخدامی 
شامل دو دســته یکی کارکنانی که به طور 
رســمی در اســتخدام مســتقیم بانک ها و 
مؤسسات اعتباری ادغام شده بوده اند و دیگری 
پرســنلی که از طریق شرکت های وابسته به 
این بانک ها و مؤسسات اعتباری به خدمت در 
بانک های ادغامی مشغول شده و اصطاحاً به 
آنان پرسنل شرکتی نیز گفته می شود، است.
وی ادامه داد: نکته مشترک همه کارکنان 
رسمی و شرکتی بانک ها و مؤسسات اعتباری 
ادغامی آن است که همگی آنان تحت پوشش 
بیمه تأمین اجتماعی هستند و از نظر مقررات 
بیمه ای کارگر محسوب می شوند. درهرصورت 
در این زمینه از یک  جهت  باید انصاف داد که 
در طرح ادغام، از نظر منابع انسانی و پرسنلی 
مأموریتی بسیار سخت و مشکل و طاقت فرسا 
به بانک ســپه  محول شــده و حفظ جایگاه 
و منزلــت و موقعیــت اداری قبلی کارکنان 
بانک ها و مؤسســات ادغامی  در بانک سپه 
بسیار دشوار است و نارضایتی هایی را در پی 
خواهد داشت. این نارضایتی تا حدی طبیعی 
و قابل تحمل است اما در این تحوات اداری از 
مرزهای عدالت خارج شد و خارج از ضوابط 
رفتار کردن  و تبعیض قائل شدن بین پرسنل 
بانک سپه و پرسنل بانک های ادغامی به طور 
طبیعی واکنش هایی را در پی خواهد داشت.

 راهــکاری برای رفــع اعتراض 
كاركنان بانک های ادغامی

نظافتیــان با بیان اینکه درمجموع از نظر 
حقوقی برابر رویه جاری اکثر کشورها، ادغام 
اگر منتهی به انحال موسســه ادغام شونده 
نشــود، موسســه ادغام پذیر بایستی کلیه 
کارکنان موسســه ادغام شده را پذیرا باشد، 
گفــت: بنابراین در طرح ادغــام تعدادی از 
بانک ها وموسســات اعتباری در بانک ســپه 
رعایت حقوق شرعی و قانونی کارکنان بانک ها 
وموسسات اعتباری ذی ربط اصل اساسی است 
و اصل بیســت و دوم قانون اساسی در زمینه 
امنیت شــغلی تصریح دارد:"حیثیت ، جان ، 
مال ، حقوق ، مسکن  و شغل  اشخاص  از تعرض  
مصون  است  مگر در مواردی  که  قانون  تجویز 
کند."ماده ۱۲ قانون کار نیز در زمینه تغییر 
حقوقی کارگاه مقرر کرده است:"هر نوع تغییر 
حقوقی در وضع مالکیت کارگاه از قبیل فروش 
یا انتقال به هر شکل، تغییر نوع تولید، ادغام 
در موسسه دیگر، ملی شدن کارگاه فوت مالک 
و امثال این ها، در رابطه قراردادی کارگرانی 
که قراردادشان قطعیت یافته است مؤثر نیست 
و کارفرمای جدید، قائم مقام تعهدات و حقوق 
کارفرمای ســابق است." از نظر حقوقی برابر 
رویه جاری اکثر کشــورها، ادغام اگر منتهی 
به انحال موسسه ادغام شونده نشود، موسسه 
ادغام پذیر بایســتی کلیه کارکنان موسسه 

ادغام شده را پذیرا باشد
دبیر کمیسیون حقوقی بانک ها و موسسات 
اعتباری خصوصی در پایان تاکید کرد: افزون 
بر این مستندات قانونی وعده متولیان اجرای 
طــرح ادغام در مورد رعایت امنیت شــغلی 
کارکنان به بانک ســپه منتقل شــد و لزوم 
حفظ امنیت شــغلی کلیه کارکنان رسمی 
و شــرکتی بانک های و مؤسســات اعتباری 
ادغام شده در بانک سپه را دوچندان می کند 
.ضمن آنکه ادغام بانک ها نبایســتی موجب 
سلب امنیت شــغلی هیچ کس و افزودن به 
تعداد بیکاران کشــور شــود. برای حل این 
موضوع، به نظر می رســد اقــدام  و پیگیری 
وزیــر محترم امور اقتصادی و دارایی در این 
زمینه و احیای مجدد و بازســازی آیین نامه 
مشترک استخدامی کارکنان بانک ها می تواند 
تا حدود زیادی مشــکات اداری استخدامی 
این قبیل پرسنل را برطرف کند و از نارضایتی 

آنان بکاهد.

علت اعتراض کارکنان بانک های ادغامی؟ 

 سفیر ایران، منشور كوروش را به وزیر حقوق بشر برزیل اهدا كرد
ســفیر ایران در برزیل در ماقات با »دامــارس آلوِز« وزیر امور زنان، خانواده و 
حقوق بشر این کشور، یک نسخه از منشور کوروش  را به عنوان نخستین اعامیه 
شــناخته شده حقوق بشر در دنیا همراه با ترجمه پرتغالی آن به وی اهدا کرد. به 
گزارش ایرنا، در این دیدار حســین قریبی ضمن اشاره به پیشرفت های روزافزون 
جمهوری اسامی ایران در زمینه ایجاد بسترهای قانونی و اجتماعی برای تضمین 
رعایت حقوق بشر، با اشاره به جایگاه زن و خانواده در ایران، برخی از آمار دستاوردها 
را در این زمینه ظرف چهار دهه گذشته ارائه کرد. وی همچنین با توصیف شرایط 
فعلی افغانســتان، خدمات ارائه شده به مهاجران بویژه برخورداری از حق تحصیل 
برای کودکان و دختران افغان همپایه اتباع ایرانی را شرح داد. سفیر ایران با اشاره به 
اینکه پیشرفت در زمینه حقوق بشر از طریق همکاری بین المللی و تبادل تجربیات 
بهینه بین کشورها فراهم می شود، آمادگی ایران برای انجام گفت و گوهای دوجانبه  
را در ایــن زمینه اعام و تاکید کرد که ایران و برزیل در این نکته توافق دارند که 
ارتقای حقوق بشر نباید به عنوان ابزار سیاسی مورد سوءاستفاده قرار گیرد. آلوِز نیز با 
اشاره به چالش های پیش روی برزیل درخصوص حقوق بشر از جمله ارتقای برابری 
میان طبقات مختلف جامعه برزیل، گزارشی درخصوص فعالیت های دولت برزیل 
در زمینه تأمین حقوق بومیان و مردمانی که در مناطق روستایی دورافتاده زندگی 
می کنند، ارائه داد. آلوِز همچنین ضمن اشــاره به عاقه خود به تاریخ، فرهنگ و 
تمدن ایران ابراز امیدواری کرد که بتواند برای آشنایی بیشتر با جنبه های مختلف 

زندگی اجتماعی ایرانیان از ایران دیدار کند. 

 یارانه معیشتی مهرماه شنبه واریز می شود
 طبق اعام مدیرعامل سازمان هدفمندسازی یارانه ها، بیست و سومین مرحله 
یارانه معیشتی مهرماه ۱۴۰۰ ساعت ۲۴ روز شنبه )۱۰ مهرماه( به حساب سرپرستان 
خانوار واریز خواهد شد.به گزارش از سازمان هدفمندسازی یارانه ها، »امید حاجتی« 
اعام کرد: بیست و سومین مرحله یارانه معیشتی ساعت ۲۴ روز شنبه به حساب 
سرپرستان خانوار واریز می شود.به گفته وی همانند دوره های قبل، خانواده های یک 
نفره ۵۵ هزار تومان، خانواده های دو نفره ۱۰۳ هزار تومان، خانواده های ســه نفره 
۱۳۸ هزار تومان، خانواده های چهار نفره ۱۷۲ هزار تومان و خانواده های پنج نفره و 

بیشتر ۲۰۵ هزار تومان یارانه معیشتی دریافت خواهند کرد.
همچنین، دهمین قســط از پرداخت دومین مرحلــه وام یک میلیون تومانی 
کرونایی از حســاب سرپرستان خانوارهایی که این وام را دریافت کرده اند، این ماه 

کسر خواهد شد.

  رشد 11 هزار واحدی بورس در آخرین روز معاماتی هفته
شــاخص کل بازار بورس امروز )چهارشنبه، ۷ مهرماه( با ۱۱ هزار و ۵۷۴ واحد 

افزایش در جایگاه یک میلیون و ۴۳۷ هزار واحدی قرار گرفت.
 در معامات امروز بیش از هفت میلیارد و ۸۱۳ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق 

بهادار به ارزش ۶۷ هزار و ۳۴۲ میلیارد ریال داد و ستد شد.
همچنین شاخص کل )هم وزن( با یک  هزار و ۲۴۹ واحد افزایش به ۴۲۰ هزار و 
۷۹۸ واحد و شاخص قیمت )هم وزن( با ۷۸۸ واحد رشد به ۲۶۵ هزار و ۵۲۴ واحد 
رسید.شــاخص بازار اول ۹ هزار و ۴۹۸ واحد و شــاخص بازار دوم ۲۰ هزار و ۱۹۲ 
واحد افزایش داشتند.عاوه بر این در بین همه نمادها، گسترش نفت وگاز پارسیان 
)پارسان( با یک هزار و ۴۸۵ واحد، شرکت سرمایه گذاری غدیر )وغدیر( با یک هزار 
و ۲۴۰ واحد، پتروشیمی پردیس )شپدیس( با یک هزار و ۲۲۱ واحد، نفت و گاز 
پتروشــیمی تامین )تاپیکو( با یک هزار و سه واحد، پتروشیمی جم )جم( با ۹۶۶ 
واحد، پتروشــیمی نوری )نوری( با ۷۳۳ واحد، پتروشیمی پارس )پارس( با ۶۲۹ 
واحد، فواد خوزستان )فخوز( با ۵۵۳ واحد و پتروشیمی شیراز )شراز( با ۵۲۸ واحد 

تاثیر مثبت بر شاخص بورس همراه شدند.
در مقابل معدنی و صنعتی چادرملو )کچاد( با ۴۲۳ واحد، مخابرات ایران )اخابر( 
با ۲۲۱ واحد، گروه دارویی برکت )برکت( با ۱۷۸ واحد، بورس کاای ایران )کاا( با 
۱۵۶ واحد، پااش نفت تهران )شتران( با ۱۴۷ واحد، خدمات انفورماتیک )رانفور( 
با ۱۱۵ واحد، پاایش نفت تبریز )شــبریز( با ۱۰۰ واحد، پاایش نفت بندرعباس 
)شــبندر( با ۶۶ واحد و صنایع شیمیایی ایران )شبریز( با ۶۴ واحد تاثیر منفی بر 

شاخص بورس داشتند.
برپایه این گزارش، امروز نماد آریان کیمیاتک )کیمیاتک(، پارس فواد سبزوار 
)فسبزوار(، معدنی دماوند )کدما(، گروه دارویی برکت )برکت(، پاایش نفت بندرعباس 
)شــبندر(، شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( و پاایش نفت اصفهان 

)شپنا( در نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند.
گروه شیمیایی هم در معامات امروز صدرنشین برترین گروه های صنعت شد و 
در این گروه ۲۸۸  میلیون و ۸۳۸ هزار برگه سهم به ارزش ۹  هزار و ۱۰۵ میلیارد 

ریال داد و ستد شد.
امروز شــاخص فرابورس بیش از ۱۰۰ واحد افزایش داشت و بر روی کانال ۲۰ 

هزار و ۹۶۰ واحد ثابت ماند.
همچنین در این بازار سه میلیارد و ۱۳۳ میلیون برگه سهم به ارزش ۲۶۹ هزار 
و ۸۰ میلیارد ریال داد و ستد شد.امروز نماد پلیمر آریا ساسول )آریا(، پتروشیمی 
زاگرس )زاگرس(، صنعتی مینو )غصینو(، پتروشیمی تندگویان )شگویا(، پاایش 
نفت اوان )شــاوان(، ســهامی ذوب آهن اصفهان )ذوب(،   فواد هرمزگان جنوب 
)هرمز(،   مدیریت انرژی تابان هور )وهور( و مجتمع جهان فواد سیرجان )فجهان( 

تاثیر مثبت بر شاخص فرابورس داشتند.
همچنین بیمه پاسارگاد )بپاس(، پاایش نفت شیراز )شراز(، سنگ آهن گهرزمین 
)کگهر(، فرابورس ایران )فرابورس(، توکاریل )توریل(، شرکت سرمایه گذاری صبا 
تامین )صبا(، تولید نیروی برق دماوند )دماوند(، بیمه دی )ودی( و بانک دی )دی( 

با تاثیر منفی بر شاخص فرابورس همراه بودند.

 دستورالعمل های ایران برای تردد امریکایی ها در خلیج فارس
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران که پیش از این مسئولیت، فرمانده نیروی 
دریایی سپاه پاسداران بوده است، از محدودیت هایی سخن گفت که از سوی ایران 
برای ناوگان نظامی امریکایی و اروپایی در خلیج فارس وضع شده است. به  گزارش 
ایسنا، سردار علی فدوی روز گذشته با حضور در چهاردهمین جلسه علنی شورای 
اسامی شهر تهران که به مناسبت هفته دفاع مقدس انجام شد، قدرت بازدارندگی 
جمهوری اســامی ایران را ناشی از توان ایجاد خسارت بر دشمن دانست و گفت: 
مرحله بازدارندگی به این معناســت که اگر دشــمن بخواهد غلطی بکند، بررسی 
می کند که ضرر و زیان اش بســیار بیشتر از نفع و سودش خواهد بود، کما اینکه 

در بیشتر موارد ما تعیین کننده هستیم و امریکایی ها به این مسأله اعتراف دارند.
جانشــین فرمانده کل سپاه با اشاره به تأکید امام راحل در اوایل انقاب مبنی 
بر اینکه ما هم ابرقدرت هســتیم افزود: اگر همه کشــور همراه امام به این مطلب 
باور داشتند، ما به جای اینکه در دهه ۹۰ ابرقدرت باشیم در دهه ۶۰ به این مرحله 
می رسیدیم. مشکل این است که خیلی از افراد در جاهایی قرار می گیرند که اقتضای 
آن، این است که مانند امام فکر و مانند امام عمل کنند، اما اینگونه عمل نمی کنند. 
دریادار فدوی با بیان اینکه مردم با امام راحل همراه بودند ،اما افرادی هم بودند که 
با مردم و امام همراهی نکرده و مشکاتی ایجاد می کردند، تصریح کرد: در نیروی 
دریایی برای من و همه پاسداران، امریکایی ها به اندازه سر سوزنی مهم نبودند، ما به 
عینه ضعیف بودن، ذلیل بودن و در موضع انفعال قرار داشتن آنان را می دیدیم. ما 
در برخی موارد به امریکایی ها در خلیج فارس زور می گفتیم، اما چون همراهانم کم 
بودند، زورمان به همین قدر می رسید. وی ادامه داد: روزی در خلیج فارس دستور 
دادیم هر کســی که می خواهد در خلیج فارس باشد باید فارسی صحبت کند که 
در ظرف کمتر از یک ماه در تمام ناوهای امریکایی یک فارسی زبان حضور داشت. 

انتقاد وزیر ارتباطات از توسعه نامتوازن اینترنت ثابت و همراه در کشور
وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات با اشــاره به بررســی طرح حمایت از 
حقــوق کاربران و خدمات پایه کاربردی، گفت: ابزار اعمال حاکمیت ما در 
حوزه ارتباطات، سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی است که باید 
در بررســی این طرح حضور فعال داشــته باشد و همه جوانب با تمرکز بر 

دیدگاه های کارشناسی مورد توجه قرار گیرد.
 عیســی زارع پور، در جمع مدیران و معاونان سازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی، حضور یافت و از بخش های مختلف این سازمان دیدن 
کرد. در این دیدار، رئیس سازمان و معاونان گزارشی از اقدامات صورت گرفته 

در سازمان و چالش های پیش رو در حوزه رگواتوری را مطرح کردند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات با بیان اینکه حوزه ارتباطات و فناوری 
اطاعات، زندگی بشر را دگرگون کرده است، گفت: اکنون زندگی ها بدون 
اســتفاده از ابزارهای مبتنی بر فناوری ارتباطات و اطاعات دشوار شده و 
این بخش همه عرصه های زندگی بشــر را تحت تأثیر قرار داده اســت. در 
چنین شــرایطی، دولت می بایست خود را به روز کرده و ابزارهای حفاظت 

از حقوق مردم در این فضا را فراهم کند.
زارع پــور در ادامه با تأکید بر اهمیت نقش رگواتوری گفت: با افزایش 
کاربردهای ارتباطات و خدمات فناورانه پایه، نقش سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطــات رادیویی و در کل نقــش وزارت ارتباطات و فناوری اطاعات 
بیشتر می شــود؛ بنابراین باید تنظیم گری حوزه خدمات فضای مجازی و 
حوزه فناوری اطاعات را تقویت کنیم.وی با تأکید بر اینکه اعمال حاکمیت 
بــه معنای حفظ حقوق مردم اســت، گفت: اگــر می خواهیم واقعاً حافظ 
حقوق مردم در فضای مجازی باشیم باید پرقدرت تر از گذشته و در عمل 

ظاهر شــویم و به اعتقاد من مجموعه سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی مغز متفکر این حوزه اســت.وزیر ارتباطــات و فناوری اطاعات 
با تاکید بر ضرورت تجهیز ســازمان تنظیم مقــررات و ارتباطات رادیویی 
به ابزارهای جدید برای اســتیفای حقوق مــردم در فضای مجازی گفت: 
در اعمال حاکمیت ســازمان تنظیم مقررات، به روزرسانی در تنظیم گری 
ضروری است تا هر جا که احساس شد حقوق مردم در حال تضییع است 
با قوت و قدرت ورود کند.زارع پور با اشاره به بررسی طرح حمایت از حقوق 
کاربران و خدمات پایه کاربردی در کمیسیون ویژه مجلس بر حضور فعال 
ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی برای ارائه نظرات کارشناسی 
در جلســات این کمیسیون تاکید کرد و گفت: ابزار اعمال حاکمیت ما در 
حوزه ارتباطات، ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی است و نباید 

این ابزار دچار خدشه شود. بنابراین ضروری است که در بررسی این طرح 
وزارت ارتباطات و فناوری اطاعات حضور فعال داشته باشد و همه جوانب 
با تمرکز بر دیدگاه های کارشناســی مورد توجه قرار گیرد.وی با انتقاد از 
توسعه نامتوازن اینترنت ثابت و همراه در کشور گفت: باید در دوره جدید 
هم توســعه دسترسی همراه و هم ثابت مورد توجه جدی قرار گیرد و در 
عین حال، نگاه و توجه ویژه ای به توســعه دسترســی ثابت از طریق فیبر 
نــوری به منازل و بنگاه ها صورت گیرد به گونه ای که مردم در دو ســال 
آینده ثمرات آن را لمس کنند.وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات با اشــاره 
به ســامانه هایی که سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی به منظور 
الکترونیکی کردن خدمات راه اندازی کرده یا در دست راه اندازی دارد، گفت: 
در این سازمان کارهای خوبی انجام گرفته اما پیوست مناسب اطاع رسانی 
برای معرفی سامانه های کاربردی طراحی نشده است و هنوز بسیاری از این 
ســامانه ها برای مردم ناشناخته اند؛ بنابراین باید سامانه های خدمات رسان 
را با طراحی پیوست رسانه ای مناسب سریع تر تکمیل و در دسترس مردم 
قرار گیرد.در این جلســه حسین فاح جوشقانی- رئیس رگواتوری عاوه 
بر بیان تاریخچه شکل گیری این سازمان گفت: توسعه دسترسی به خدمات 
فــاوا و نظارت بر عملکرد ارائه کنندگان خدمات، افزایش بهره وری و اعمال 
حاکمیت بر منابع کمیاب بخش فاوا، افزایش سطح رضایتمندی ذی نفعان، 
افزایش حجم بازار ارتباطات، ارتقای جایگاه رگواتوری کشــور و صیانت 
از حقوق فاوای کشــور در منطقه و جهــان از مهمترین اهداف راهبردی 
 رگواتوری اســت که در چهار سال گذشته ســعی کرده ایم در تمام این

 حوزه ها فعالیت کنیم.
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شماره : 1201
  مصرف سرانه گوشت در كشور 50 درصد كاهش یافت

مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک کشور گفت: مصرف سرانه گوشت در کشور 
از ۱۲ کیلوگرم در ســال به ۶ کیلوگرم رســیده و به عبارتی با ۵۰ درصد کاهش 

مصرف مواجه شده است.
 افشین صدر دادرس، مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک کشور برنامه تیتر 
امشب گفت: مصرف سرانه گوشت در کشور از ۱۲ کیلوگرم در سال به ۶ کیلوگرم 

رسیده و به عبارتی با ۵۰ درصد کاهش مصرف مواجه شده است.
وی افزود: علت اینکه دامدار اقدام به کشتار دام های مولد می کند بخاطر کاهش 
توان نگهداری دام )سبک و سنگین( است ضمن اینکه نظام توزیع در کشور دال 

محور است.
منصور پوریان، رئیس شورای تامین کنندگان دام کشور با بیان اینکه ۷ میلیون 
راس دام روی دست دامدار مانده است، گفت: علت کاهش سرانه مصرف گوشت 
قرمز، تعطیلی های کرونایی بوده که باعث توقف یا کاهش فعالیت هتل ها، رستوران ها 

و تاارها شده است.
وی ادامه داد: صادرات گوشت تنها راه نجات دامدار است. امروز دامدار اقدام به 

کشتار دام مولد می کند، چون توان نگهداری و پرداخت هزینه ها را ندارد.
رئیس شورای تامین کنندگان دام کشور گفت: واردات گوشت برزیلی نه تنها 

مشکل گوشت کشور را حل نکرد بلکه باعث افزایش قیمت گوشت در بازار شد.

 پیشنهاد تغییر ممنوعیت فصلی واردات برنج به تعرفه فصلی
رییس انجمن واردکنندگان برنج کشور، برای تنظیم بازار این محصول کاهش 
دوره ممنوعیت واردات برنج از چهار ماه به دو ماه در ســالجاری و تغییر تعرفه 

فصلی به جای ممنوعیت فصلی واردات برنج از سال های آتی را خواستار شد.
 »عباس توکلی« در نشســت سیدجواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی با 
فعاان و تشــکل های حوزه کشــاورزی و صنایع غذایی در اتاق بازرگانی تهران 
افــزود: ایــن انجمن با ۸۳ عضو و واردات ۸۵ درصدی، کســری برنج مورد نیاز 

کشور را تامین می کند.
وی اظهارداشت: در سال گذشته با تغییر نرخ ارز ۴۲۰۰ تومانی به ارز مبادله 
ای با کاهش شدید سرمایه تجار روبرو شدیم و ۴۸ درصد کاهش واردات نسبت 

به سنوات گذشته را تجربه کردیم.
رییس انجمن واردکنندگان برنج کشور با بیان اینکه بررسی ۱۰ سال گذشته 
بازار نشان می دهد ماهیانه به ۱۲۰ تا ۱۴۰ هزارتن برنج وارداتی نیاز داریم، گفت: 
با توجه به کاهش شدید ذخیره بخش خصوصی در سال ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ کشور 

به هیچ عنوان توان ممنوعیت واردات چهار ماهه برنج را ندارد.
وی تصریح کرد: با افزایش شــدید قیمت برنج داخلی که بالغ بر ۸۰ درصد 

است و بالتبع آن افزایش قیمت برنج خارجی، روبرو هستیم.
توکلی با اشاره به مخالفت وزارت جهاد کشاورزی در آزادسازی واردات برنج 
در چهارماهه فصل برداشت محصول داخلی اضافه کرد: وزارت جهاد کشاورزی 
با این موضوع به جای موضع گیری اقتصادی، موضع گیری سیاسی کرده است.

وی بر این باور اســت که با ورود برنج ذخایر احتیاطی کشور به بازار نه تنها 
کنترل قیمتی در این بخش صورت نگرفته است بلکه با کاهش ذخایر نیز روبرو 
خواهیم شــد. اکنون برنج های بخش خصوصی در بنادر داخلی و همچنین در 
بنادر هند و پاکستان در حال فساد است و  اجازه واردات و تنظیم بازار به بخش 

خصوصی داده  نمی شود.
وی به وزارت جهاد کشاورزی پیشنهاد داد: با کاهش ممنوعیت فصلی واردات 
از چهار ماه به دوماه از مهرماه، واردات این محصول آزادســازی شود تا عاوه بر 

تنظیم بازار داخلی محصول از بنادر خارج شود.
»رضا باکری« دبیر انجمن صنایع فرآورده لبنی هم در این نشســت گفت: با 
توجه به تحریم ها و شرایط اقتصادی کشور ازم است دولت در زمان رکود بازار 

به بخش خصوصی اعتماد کند. 
وی با بیان اینکه اکنون برنامه های عمرانی و توســعه ای متوقف شده است، 
اظهار داشــت: بدون برنامه های توسعه ای امکان خروج از این شرایط تورمی و 
رکود نیســت بنابراین اســتدعا دارم با تمام اعتقاد به نیروها و امکانات سرمایه 
بخش خصوصی اعتماد کنید و تشــکل های بخش خصوصی را تصمیم گیری 

ها دخالت دهید.
»شهرام علیپور یگانه« دبیر انجمن واردکنندگان غات ایران گفت: در ۶ ماهه 
اول ســال بنا بود که نهاده های دامی به صورت اعتباری وارد کشور شود و بعد 
از ورود کاا و ترخیص دو ماه بعد ارز تخصیص داده شــود اما متاسفانه با توجه 
به نوسانات مختلف بین وزارتخانه و بانک مرکزی اکنون بیش از سه تا چهار ماه 
بعد از ترخیص کاا هنوز برنامه دقیق تامین ارز برای تامین کنندگان مشخص 
نیست و این موضوع می تواند در ماه های آتی تامین کاا را با مشکل روبرو کند.

دبیر انجمن واردکنندگان غات ایران اظهار داشت: روند طوانی پروسه تامین 
ارز، تخصیص و ترخیص کاا باعث می شود بارها و بارها واردکنندگان با مشکات 

جدی انبار تملیکی روبرو شوند.

 عملیات خرید ســیب صنعتی درجه سه از باغداران غرب كشور 
آغاز شد

مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران با تاکید بر اینکه صنایع تبدیلی 
بخش کشاورزی زیرساخت خوبی ندارد، گفت: عملیات خرید سیب صنعتی و درجه 

سه از باغداران غرب کشور از امروز آغاز شد.
»اسماعیل قادری فر« با بیان اینکه نباید به خام فروشی عادت کنیم، افزود: در 
گام نخست، شروع به تحویل سیب به صنایع تبدیلی کرده ایم و امیدواریم در یکسال 

آینده خبرهای خوبی برای کشاورزان داشته باشیم.
سیب صنعتی به سیب هایی که ناشی از وزش باد و اضافه محصوات نارسی که به 
نوعی ضایعات کشاورزی محسوب و  روی دست کشاورزان مانده اند، اتاق می شود.

مدیرعامــل ســازمان مرکزی تعاون روســتایی ایــران اضافه کــرد: باوجود 
خشکسالی هایی که در کشــور وجود داشت، اما در دو استان آذربایجان شرقی و 
آذربایجان غربی، تولیدات کشاورزی و سیب بیش از انتظار و ظرفیت بوده و برآورد 
شده حدود ۴۰۰ هزار تن سیب صنعتی این روزها بر روی دست کشاورزان مانده 
باشــد. به عنوان مســوولی که روزهای اول و دوم مسوولیت خود را در این سمت 
ســپری می کنم، این نوید را به کشاورزان می دهم که یک برنامه ضربتی با تدبیر 
وزیر جهاد کشاورزی اندیشیده شده که آن قیمت گذاری و استفاده از این سیب ها 
برای کنستانتره هدفمند است. مقداری از آن برای مصرف داخلی و صنایع تبدیلی 
اندکی که در کشــور وجود دارد، اســتفاده خواهد شد. متاسفانه در زمینه صنایع 
تبدیلی در کشور زیرساخت های خوبی نداریم و باید در این زمینه برنامه ریزی های 
ازم انجام شود. همکاران ما در سازمان مرکزی و نیز در تعاونی روستایی استان، 
مشــغول تدارک و آماده سازی انبارها و تمهید مقدمات جابجایی و حمل و نقل 
هستند. نکته ریشه ای که باید سال های قبل فکری برای آن می شد، نبود صنایع 
تبدیلی مناسب است که بتوانیم از این محصوات و زحمات کشاورزان استفاده کنیم.

قادری فر اضافه کرد: ما در گام نخست و به صورت مقطعی، شروع به تحویل سیب 
به صنایع تبدیلی کرده ایم و بعد از تکمیل ظرفیت کارخانه ها، یک بازار صادراتی هم 
در کشورهای ترکیه و روسیه تمهید کرده ایم که با هماهنگی رایزن های اقتصادی، 

تا این محصوات زود فاسد شونده را به سرعت بتوانیم صادر کنیم.
مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران گفت: نگاه ما نباید به خام فروشی 
عادت کند و قطعا در قرارداد صادرات محصوات موضوع مهم انتقال فناوری، هدف 

گذاری شده و باید در این زمینه برنامه منسجم و هدفمند داشته باشیم.
قادری فر همچنین بیان کرد: صنایع تبدیلی ما و فناوری آن باید در استان های 
کرمان، مازندران و دیگر استان هایی که محصوات فراوان کشاورزی دارند، ایجاد شود.

وی گفت: هوشمند سازی زنجیره تولید، تامین و توزیع محصوات کشاورزی 
در دستور کار جدی قرار دارد و امیدواریم در یکسال آینده خبرهای خوبی را برای 

کشاورزان و مردم داشته باشیم.

فاطمه صغری حجازی امیری  -   ایده روز  | 
موسسه تحقیقات علوم شیاتی کشور برای 
تولید و تجاری ســازی محصوات شیاتی با 

بخش خصوصی همکاری می کند.
 به نقل از وزارت جهاد کشــاورزی، رییس 
موسسه تحقیقات علوم شــیاتی کشور در 
مراســم افتتاحیه تولید مشــارکتی موسسه 
تحقیقــات علوم شــیاتی کشــور با بخش 
خصوصی، گفت: تجاری سازی دستاوردهای 
علمی این موسسه و تولید محصوات فناورانه 
شیاتی، دســتاوردی بزرگ با رویکرد آینده 
نگری در ســال تولید، پشــتیبانی ها و مانع 

زدایی ها است.
محمود بهمنی افزود: محققان علوم شیاتی 
تاکنون تولید دانش فنی ۴۰ محصول فناورانه 

را در کارنامه تحقیقاتی به ثبت رسانده اند.
وی با اشــاره بــه تاریخچه ۱۰۳ ســاله 
تحقیقات شیات در ایران افزود: در چارچوب 
موافقتنامه ای که در سال ۱۳۷۲ با هدف تولید 
و بهره برداری بهینه از آبزیان )به ویژه کیلکا 
ماهیان( بین وزارت جهاد کشاورزی و برنامه 
عمران ســازمان ملل متحد )UNDP( به امضا 
رســید، عملیات اجرایی احداث و راه اندازی 
مرکز ملی تحقیقات فــرآوری آبزیان، آغاز و 
در ســال ۱۳۸۰ با محوریت تولید و مصرف 
فــرآورده های خمیری ماهی به بهره برداری 
رســید و در اختیار شرکت بازرگانی شیات 

وقت قرار گرفت.
بهمنی اظهار داشــت: بــا توجه به وجود 
ظرفیت های تحقیقاتی مناسب، این مرکز در 
سال ۱۳۸۳ با هدف انجام تحقیقات تخصصی 
در زمینــه فــرآوری، حفظ کیفیــت، تولید 
محصــوات با ارزش افزوده و تکمیل زنجیره 
ارزش به موسســه تحقیقات علوم شــیاتی 
کشــور ملحق شــد و از همان زمان با عنوان 
مرکــز ملی تحقیقات فــرآوری آبزیان تحت 

نظارت و مدیریت موسســه، نتایج حاصل از 
تحقیقات فرآوری آبزیان در کشور را برای بهره 
 برداری به بخش های دولتی و خصوصی ارایه 

کرده است.
رییس موسســه تحقیقات علوم شیاتی 
کشــور با بیان این کــه آخرین فعالیت های 
تولیدی مرکز، به صورت جسته و گریخته در 
سال ۱۳۹۲ بوده است، عنوان کرد: از آن پس 
به رغم فراخوان های عمومی متعدد برای ورود 
بخش خصوصی و فعال سازی مجدد خط تولید 
مرکز، متاسفانه استقبالی صورت نگرفت تا آن 
که سیاست های دولت و رویکرد کشور برای 
بهره برداری از امکانات و عرصه های دولتی نیز 

دستخوش تغییر شد.
وی اظهــار داشــت: تاکنون پــروژه های 
ارزشــمندی در مجموعه موسسه، حول سه 
محور »حفظ کیفیت و افزایش عمرماندگاری 
آبزیان و فرآورده های شیاتی«، »تنوع بخشی 

غذاهای دریایی« و »استخراج ترکیبات زیستی 
فراســودمند و زیســت فعال« با هدف بهره 
برداری حداکثری از منابع شیاتی کشور اجرا 

شده است.
بهمنــی گفت: عاوه بــر تجربیات علمی 
و میدانــی، تجاری ســازی دانش فنی تولید 
محصوات مختلف شامل فرمواسیون های 
مختلف غذاهــای دریایی آمــاده، ترکیبات 
زیســتی نظیر ژاتین ماهــی از زائدات گونه 
های مختلف آبزیان و هیدروکلوئیدهای قابل 
اســتخراج از جلبک ها شامل آگار، آلژینات، 
کاراگینان، کیتین و مشــتقات آن از زائدات 
سخت پوستان از جمله اقدامات ارزشمند این 

موسسه به شمار می رود.
وی با اشــاره به برگزاری مزایده عمومی 
اســفند ماه ۱۳۹۹ در خصوص مشارکت در 
سالن فرآوری آبزیان و تولید محصول توسط 
بخش خصوصی، اذعان داشت: یکی از شرکت 

های بخش خصوصی، با ارایه بهترین پیشنهاد 
و دارا بودن صاحیت عمومی و اختصاصی به 
عنوان برنده مزایده، برای مدت سه سال انتخاب 
و قرارداد تولیدات مشــارکتی با آن شرکت، 

منعقد شده است.
بهمنی، راه اندازی مجدد خط تولید مرکز 
ملی تحقیقات فرآوری آبزیان را پس از ۵ ماه 
تاش، دســتاورد مهمی دانست و بیان کرد: 
فعال ســازی مجدد سالن تولید مرکز پس از 
نزدیک به ۸ سال توقف و فراهم سازی بستر 
اجرایی دستاوردهای پژوهشی در زمینه تنوع 
بخشی غذاهای دریایی و بهره برداری بهینه 
از منابع شیاتی کشــور، به ویژه آبزیان کم 
طرفدار و ارزان قیمت، با مشــارکت مستقیم 
بخش خصوصــی از مهمترین اهداف قرارداد 

مذکور محسوب می شود.
رییس موسســه تحقیقات علوم شیاتی 
کشــور با بیان این که بخش خصوصی برای 

این منظور، ۲۸۰ میلیارد ریال، سرمایه گذاری 
کرده است، افزود: مشارکت در سرمایه گذاری 
و اجــرای عملیات تولید اعم از فرآوری، عمل 
آوری و بسته بندی گونه های مختلف آبزیان، 
به صورت گوشــت چرخ شده بدون استخوان 
)minced( و انــواع فــرآورده های برپایه آن، 
نظیر کوفته، برگــر، کباب لقمه و ناگت، با و 
یا بدون روکش سوخاری، به صورت خام و یا 
ســرخ شده، انواع فیله ساده و طعم دار شده، 
محصــوات دودی گرم، مارینادها )ترشــی 
ماهــی(، خمیر آماده مصــرف ماهی، آبزیان 
خشــک طعم دار، پودر سوپ، پودر پروتیبن 
تغلیظ شده ماهی و سایر تولیدات با استفاد از 
امکانات موجود، با پشتیبانی های فنی و علمی 
پژوهشگران موسسه از مهمترین موضوعات این 

قرارداد است.
وی ابــراز امیدواری کرد کــه این قرارداد، 
موجب ارتقای فرهنگ و بهبود الگوی مصرف 
آبزیان، افزایش تقاضا برای محصوات شیاتی 
و ترغیب ســرمایه گذاران برای ورود به این 

عرصه شود.
بهمنی گفت: با انعقاد این قرارداد حداقل 
برای ۶۰ نفر به طور مستقیم در سال جاری و 
تا ۱۵۰ نفر در ســال های آینده از افراد بومی 

منطقه اشتغال ایجاد می شود.
وی عنوان کرد: قرارداد تولید مشــارکتی 
محصوات شیاتی با بخش خصوصی، براساس 
ضوابــط اباغی ســازمان تحقیقات، آموزش 
و ترویج کشــاورزی در خصوص قراردادهای 
مشارکت در تکمیل و توسعه فناوری و با هدف 
برون سپاری دستاوردهای پژوهشی در زمینه 
فرآوری آبزیان و اجرای مطالعات مشترک با 
بخش خصوصی، منعقد شده است و بدیهی 
است انجام پروژه های مشترک طی مدت زمان 
اجرای قرارداد منوط به تفاهمات بعدی و عقد 

قراردادهای جداگانه خواهد بود.

تجاری سازی دستاوردهای علمی شیات با همکاری بخش خصوصی

طرح توسعه و تبدیل ۱۱۰ هزار هکتار اراضی کم بازده 
و شیبدار واقع در نوار جنوبی گلستان از بندرگز تا مراوه تپه 
به باغ های مثمر با گذشت ۱۸ سال از آغاز اجرای آن به 
کُندی پیش می رود که باید برای تحقق این نیاز ضروری 

بخش کشاورزی استان تدابیر ویژه ای اتخاذ شود.
 طرح تبدیل اراضی کم بازده و شیبدار گلستان به باغ 
های مثمر با هدف حفظ منابع آب و خاک، جلوگیری از 
بروز ســیاب های فصلی و خسارات مالی، جانی و روحی 
آن، ایجاد درآمد و اشــتغال پایدار برای جوامع محلی و 
افزایش تولیدات باغی و خودکفایی در آن از سال ۸۲ در 
این استان شمالی آغاز شد و به گفته متولیان امر از مجموع 
۱۱۰ هزار هکتار اراضی مستعد این طرح در استان تا کنون 
۲۷ هزار و ۵۰۰ هکتار آن به باغ مثمر تبدیل شده است.

ضرب آهنگ کُند عملیــات اجرایی این طرح در ۱۸ 
سال گذشته که به  طور میانگین سالی حدود هزار و ۶۰۰ 
هکتــار بوده و ادامه این رونــد تا تبدیل ۸۲ هزار و ۵۰۰ 
هکتــار باقی مانده آن به ۵۰ ســال زمان نیاز دارد که به 
اعتقاد کارشناسان، زمان بسیار طوانی است و مسووان 
باید راهکاری مناسب برای کوتاه کردن این مسیر بیابند.

این طرح مهم بخش کشــاورزی گلســتان به اعتقاد 
کارشناسان امر با تاش جهادی دولت سیزدهم به پایان 
می رسد تا بتوان روی توسعه را برای این بخش اقتصادی 
اســتان فراهم کرد و همچنین بهره برداران نیز از عرصه 

های کشاورزی بهره برداری علمی کنند.
شتاب بخشی به عملیات اجرایی این طرح ملی و مزایای 
ذکر شده برای آن در بخش های مختلف از ایجاد درآمد و 
اشتغال پایدار برای جوامع محلی گرفته تا ایجاد پوشش 
مناسب گیاهی به منظور حفظ خاک و جلوگیری فرسایش 
آن، جلوگیری از بروز سیاب های فصلی و خسارات آن که 
در سال های اخیر به سبب تغییرات اقلیمی و آب هوایی 
جهان و کشــورمان با کمترین بارش رگباری و نقطه ای 
شاهد جاری شدن سیاب و خسارات ناشی از آن هستیم، 

امری ضروری و انکار ناپذیر است.
نکته ای که استاندار گلستان ۲۵ آذر پارسال در مراسم 
متمرکز شــروع عملیات اجرایی طرح توسعه باغ های در 
اراضی شیبدار این استان به آن اشاره و سرعت بخشی به 
این طرح را مورد تاکید قرار داد و گفت که تبدیل اراضی 
شــیبدار به باغ های مثمر از فرصت های مناســب برای 

توسعه گلستان است.

 حفظ خاك، ایجاد درآمد، اشــتغال پایدار و 
خودكفایی 

هادی حق شناس با »یک تیر و چند نشان« دانستن 
طرح تبدیل اراضی شیبدار به باغ های مثمر در گلستان، 
تصریــح کرد که حفظ خاک، جلوگیری از بروز ســیل و 
خسارات آن، ایجاد درآمد و اشتغال پایدار و نیز خودکفایی 

در تولید از جمله مزایای اجرای این طرح است.
وی اضافه کرد: شرایط اقلیمی و آب و هوایی گلستان 
که به تنهایی هفت اقلیم از ۱۳ اقلیم آب و هوایی جهان را 
در خود جای داده و خاکی مستعد برای زراعت و باغبانی 
دارد، سبب شده تا هم اکنون در این استان ۹۵ محصول 
تولید شــود که در ۱۶ محصول آن شامل »سویا، خاویار، 
دانــه روغنی کلزا، گندم، چغندرقند، گوشــت مرغ، جو، 
آفتابگردان، پنبه، توتون، پیله تر ابریشــم، برنج، هلو، آلو، 
خرمالو و زیتون«، گلستان جایگاه تک رقمی در کشور دارد.

حق شناس با تاکید بر ضرورت استفاده بهینه از تنوع 
اقلیمی گلستان برای توسعه بخش کشاورزی بویژه طرح 
تبدیل اراضی شــیبدار به باغ های مثمر تصریح کرد: این 
اســتان ۱۱۰ هزار هکتار اراضی شــیبدار مستعد کاشت 
درختان مثمر دارد که تا کنون فقط در ۲۷ هزار هکتار آن 
درخت کشت شده که این روند کُند و قابل قبول نیست.

گلستان در زمان حاضر حدود ۴۰ هزار هکتار باغ مثمر 
با تولید ساانه ۳۵۰ هزار تن انواع میوه دارد که با تبدیل 
اراضی شــیبدار مناطق جنوبی این استان که شرایط آب 
و هوایی و بارش کافی برای رشــد و نمو درختان مثمر را 
دارد، می تواند حجم تولیدات باغی خود را تا سه برابر رقم 
فعلی افزایش دهد و از مزایای آن بیشترین بهره را ببرد.

همچنین مدیر باغبانی سازمان جهادکشاورزی گلستان 
در جمــع خبرنگاران و با بیان اینکه ایجاد باغ های مثمر 
در اراضی شیبدار، اقتصادی تر از زراعت گندم، جو و دانه 
روغنی کلزا یا آفتابگردان است، گفته بود این سازمان از 
افرادی که اراضی شــیبدار خــود را به باغ تبدیل کنند، 

حمایت می کند.
مهدی لطفی زاده بابیان اینکه طرح ایجاد باغ های مثمر 
در اراضی شــیبدار گلستان تا کنون در ۲۷ هزار و ۵۰۰ 
هکتار اجرایی شده است، افزوده بود که نهال هایی مانند 
»زیتون، گردو، فندق، انار، پســته، گل محمدی، زرشک، 
گیاس، آلبالو، توت و خرمالو« قابلیت کشــت در اراضی 

شیبدار این استان را دارند.
وی، تامین نهال یارانه ای و چهار مرحله آبیاری رایگان 
را از جمله مشــوق های حمایتی جهادکشاورزی گلستان 
از افرادی که اراضی شیبدار خود را به باغ تبدیل نمایند، 
اعــام کرد و گفت که متقاضیــان می توانند به ادارات یا 
مراکز جهادکشاورزی محل سکونت خود مراجعه نمایند.

 افزایش متوسط عملکرد
مدیر باغبانی جهادکشاورزی گلستان، بیشترین توسعه 
باغ های اراضی شیبدار استان را در شهرستان های کاله و 
مراوه تپه دانست و گفت: متوسط عملکرد هر هکتار اراضی 
شیبدار در زراعت گندم، جو و دانه روغنی کلز حدود ۲ تن 
است در حالی که با تبدیل اراضی به باغ مثمر این عدد به 

حداقل ۶ تن افزایش خواهد یافت.
در همین پیوند مجری طرح تبدیل اراضی شــیبدار 
به باغات مثمر در ســازمان جهادکشــاورزی گلستان در 
گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشــت که امسال برای 
تبدیل ۲ هزار هکتار اراضی شــیبدار این استان بویژه در 
شهرســتان های »مینودشــت، کاله و مراوه تپه« به باغ 
های مثمر برنامه ریزی و بــرای عملیات اجرایی آن نیز 

۵۹ میلیارد ریال اعتبار پیش بینی و مصوب شده است.
سعید عمادزاده بابیان اینکه عملیات غرس نهال های 
مثمر در اراضی شیبدار گلستان به طور معمول از آذرماه 
هر ســال شروع می شــود، افزود: اکنون اعتباری در این 
بخش اختصاص نیافته است اما متقاضیان تبدیل اراضی 
شیبدار به باغ های مثمر در این استان می توانند به مراکز 
یا مدیریت های جهادکشاورزی محل سکونت خود مراجعه 

و تشکیل پرونده دهند.

 ارایه مشوق های حمایتی
وی اضافه کرد: تامیــن و توزیع نهال گونه های مثمر 
بــا قیمت یارانه ای و چهار مرحله آبیاری رایگان از جمله 
حمایت های تشــویقی سازمان جهادکشاورزی از افرادی 
است که نسبت به تبدیل اراضی شیبدار خود به باغ های 

مثمر اقدام نمایند.
با وجود پیش بینی مشوق های حمایتی از سوی دولت 
و وزارت جهادکشاورزی برای اجرای طرح تبدیل اراضی 
شــیبدار به باغ های مثمر و نیز مزایای قابل توجه اشاره 
شده آن اما سوال اساسی این است که علت کُندی اجرای 
این طرح ملی در گلستان چیست؟ و چرا کشاورزان بیشتر 

خُرده مالک استان از این طرح استقبال نمی کنند؟
پاســخ به این ســوال و جواب هایی که کارشناسان و 
مسووان متولی دادند تامل برانگیز است آنجا که مجری 
طرح تبدیل اراضی شــیبدار ســازمان جهادکشــاورزی 
گلستان، دلیل اصلی کم رغبتی افراد و کشاورزان را نوع 
فرهنگ آنها دانســت و گفت که گرایش بیشتر افراد به 

زراعت است تا باغبانی؟
سعید عمازاده افزود: افرادی که دارای اراضی شیبدار 
هستند بیشتر شیوه کشت سنتی داشته و تمایل دارند، 
زراعت گندم، جو و دانه روغنی کلزا یا آفتابگردان داشته 
باشند تا همان سال نیز از درآمد آن منتفع شوند و منتظر 
نمی مانند تا به طور مثال با کاشت درخت و پس از چهار 
یا پنج سال بعد که درختان به باردهی می رسند، از درآمد 

آن بهره ببرند.

 افزایش درآمد 
وی بابیان اینکه این افراد به درآمد کم اما ساانه زراعت 
خود قانع اند، اضافه کرد: برای تشویق و ترغیب بیشتر افراد 
جهت تبدیل اراضی شیبدار به باغ های مثمر که حداقل 
ســه برابر بیشتر نســبت به زراعت برای آنها درآمد دارد 
باید نسبت به انجام بیشتر فعالیت های آموزشی، ترویجی 
و فرهنگ ســازی توسط کارشناســان جهادکشاورزی و 

رسانه های ارتباط جمعی اقدام شود.

عمادزاده تصریح کرد: برنامه سازمان جهادکشاورزی 
گلســتان برای پنج سال آینده رســاندن سطح باغ های 
مثمر در اراضی شــیبدار استان از رقم فعلی به ۷۰ هزار 
هکتار اســت که نیاز به تخصیص اعتبــارات ویژه، انجام 
فعالیت های آموزشــی و ترویجی و همراهی کشاورزان و 

صاحبان اراضی شیبدار دارد.
کارشناسان معتقدند که برای بهره مندی از مزایای قابل 
توجه تبدیل اراضی شیبدار به باغ های مثمر در گلستان 
از جمله مباحث اقتصادی آن مانند افزایش چند برابری 
درآمد و اشــتغال و نیز توسعه گردشگری کشاورزی آن، 
باید به اجرای این طرح ملی با انجام فعالیت های فرهنگی، 
اعمال سیاست های تشویقی و کمک های باعوض بیشتر 
شــتاب داد. رضا مجیدی دانشجوی دوره دکتری رشته 
کشاورزی از استان گلستان گفت : کشاورزی دانش محور 
در یکصد سال اخیر وارد ایران شده اما تاکنون آن طور باید 
نتوانسته ایم از دانش روز برای توسعه این بخش اقتصادی 
بهره وافر ببریم. وی معتقد است توسعه بخش کشاورزی 
ایران در همه ابعاد نیاز به تهیه نقشه راه علمی دارد تا بر 

اساس آن گامهای تدریجی توسعه را برداشت.
مجیدی یادآور شد: برنامه ریزان امر باید در همه استانها 
ظرفیتهای مختلف بخش کشاورزی را شناسایی و براساس 
اقلیم آن منطقــه طرح تدوین کنند تا درآمد این بخش 

بیش از گذشته افزایش یابد.
وی طورانی شدن طرح ملی تبدیل اراضی شیبدار به 
باغ های مثمر را صاح بخش کشــاورزی استان گلستان 
ندانست و گفت : این طرح ها باید هر چه  زودتر اجرایی 

شود تا بتوانیم گامهای توسعه برداشته شود.
به گفتــه وی دولت مردمی ســیزدهم به طور قطع 
برای رفع مشــکات بخش های مختلف کشور از جمله 
کشــاورزی اقدام های مثبتی خواهد برداشــت و برآیند 
رفتارهای کاری آن در روزهای ابتدای فعالیت مبین این 
است که طرح ملی تبدیل اراضی شیبدار گلستان به باغ 
های مثمر پس از هیجده سال با تاش جهادی مسووان 

امر به اتمام می رسد.
گردشگری کشــاورزی از جمله ظرفیت های فراموش 
شده صنعت گردشگری ایران است که توسعه آن نیازمند 
شناسایی و تهیه و تدوین طرح و فراهم کردن زیرساخت 

های این بخش اقتصادی است. 
توسعه این نوع جدید از گردشگری در گلستان که از 
ظرفیت هایــی نظیر اقلیم های گوناگون، تنوع محصوات 
کشاورزی و اقامتگاه های بوم گردی متنوع برخوردار است 
می تواند زمینه اشــتغال زایی و رونق اقتصادی به ویژه در 

روستاها را فراهم سازد.
گلستان ۱.۹ میلیون نفر جمعیت و افزون بر ۲۰ هزار 
کیلومتر مربع وسعت دارد که اقتصاد اصلی ساکنان آن بر 

پایه کشاورزی و دامپروری استوار است.
این  اســتان مرزی با داشتن ۵۶۰ هزار هکتار اراضی 
زراعی، حدود ۴۰ هزار هکتار اراضی باغی، چهار میلیون 
واحد دامی، ۸۶۰ هزار هکتار مرتع، ۴۵۲ هزار هکتار جنگل 
و دسترســی به ۱۱۰ کیلومتر ساحل دریای خزر، ساانه 
حدود ۵.۵ میلیون تن انواع محصول و تولیدات زراعی، باغی 
و دامی را توســط افزون بر ۲۲۰ هزار بهره بردار که حدود 
۱۵۰ هزار نفر آنها درحوزه زراعت و باغبانی فعالیت دارند، 
به ارزش تقریبی ۲۵۰  تا ۳۰۰ هزار میلیارد ریال تولید و 

روانه بازار مصرف داخلی و خارجی می کند.

تحقق طرح تبدیل اراضی شیبدار گلستان به باغ های مثمر نیازمند تدبیری ویژه

امسال ۳۰ هزار میلیارد ریال وام خرید ماشین آات کشاورزی پرداخت شد
 رییس مرکز مکانیزاسیون کشــاورزی وزارت جهادکشاورزی گفت که از 
ابتدای امســال تاکنون حدود ۳۰ هزار میلیارد ریال تسهیات خرید ماشین 

آات کشاورزی به بهره برداران متقاضی پرداخت شد.
کامبیز عباسی در مراسم آغاز به کار هفدهمین نمایشگاه تخصصی ماشین 
های کشــاورزی در گرگان اظهار داشت: افزایش سرمایه گذاری در پرداخت 
تسهیات خرید ماشین آات کشاورزی، رونق تولید را به دنبال خواهد داشت.

وی افزود: میانگین ساانه پرداخت برای سرمایه گذاری در افزایش ضریب 
مکانیزاسیون طی سال های اخیر ۳۰ هزار میلیارد ریال بود که انتظار می رود 

این رقم امسال از میانگین سال های گذشته فراتر رود.

وی از نمایندگان مجلس شــورای اســامی خواست در تامین تسهیات 
خرید ماشین آات کشاورزی به بانک عامل برای ترمیم اعتبار در نیمه پایانی 

سال کمک کنند.
رییس مرکز مکانیزاسیون کشاورزی وزارت جهادکشاورزی همچنین گفت 
: در منشور توسعه صنعتی کشور باید گسترش ماشین آات کشاورزی دیده 
شود که حمایت نمایندگان مجلس شورای اسامی می تواند کشاورزی را در 

رسیدن به این هدف یاری کند.
عباسی افزود: در منشور توسعه صنعتی کشور جایگاه صنعت ماشین های 
کشــاورزی خالی است که تولیدات این بخش به عنوان تامین کننده امنیت 

غذایی باید در اولویت قرار گیرد. به گفته وی در صنعت ماشین آات کشاورزی 
در حوزه لوازم و تجهیزات ۳۵۰ واحد ایرانی عرضه عمده و دارای اســتاندارد 

مشغول فعالیت بوده و از قابلیت رقابت با تولیدات سایر کشورها برخوردارند.
وی گفت: در زمان حاضر پیشــرفت به دست آمده در بخش مکانیزاسیون 
کشــاورزی کشور بیش از ۸۶ درصد برنامه پیش بینی شده است و از طریق 
آن کاشــت گندم و جو در سطح هشت میلیون هکتار با استفاده از ۶۲ هزار 

دستگاه انجام می شود.
وی افزود: ثمره افزایش مکانیزاسیون کشاورزی، کاهش مصرف بذر و خسارت 

کمتر به مزرعه ناشی از نامایمات اقلیمی است.
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ســید محمد قیصری -  ایده روز | پس 
از گزارشی درباره یک مجتمع پتروشیمی که 
رسما افتتاح شد اما عما فعال نشد، سهامدار 
مادر این شرکت، در توضیحاتی ابعاد این ماجرا 

را تشریح کرد.
 پیگیری های ایسنا درباره آخرین وضعیت 
مجتمع پتروشــیمی ســبان که افتتاح آن 
منجر به فعالیت نشــده اســت، پاسخ های 
هلدینگ پترو فرهنگ را به دنبال داشت، این 
هلدینگ که به نوعی سهامدار مادر این مجتمع 
پتروشیمی به حساب می آید، در توضیحات 
خود به ایسنا اعام کرد: طی دو سال گذشته 
با وجود همه محدودیت ها و مخاطرات ناشی از 
تحریم های ظالمانه بین المللی، عدم همکاری 
شرکت های صاحب تکنولوژی، کمبود منابع 
ارزی و ریالی در کشور و با تاش های مدیران، 
کارشناسان و کارگران ذیربط، دو پروژه بزرگ 
پتروشیمی کشور متعلق به اعضای صندوق 
ذخیره فرهنگیان، تحت نام های پتروشیمی 
کیمیای پارس خاورمیانه و پتروشیمی سبان، 
مجموعاً با ارزشی بالغ بر یک میلیارد دار در 
هلدینــگ پتروفرهنگ ـ هلدینگ تخصصی 
پتروشــیمی صندوق ذخیره فرهنگیان ـ به 

بهره برداری رسید.
هر دوی این شرکت ها تولیدکننده متانول با 
ظرفیت تولید ۱.۶۵۰.۰۰۰ تن در سال هستند 
و از این میان، شرکت کیمیای پارس خاورمیانه 
در تابستان ۱۳۹۹ و شرکت پتروشیمی سبان 
در بهار ۱۴۰۰ به بهره برداری رسیدند. انتظار 
می رفت با شروع بهره برداری از این دو پروژه 
عظیــم، منافع اقتصادی حاصــل از تولید و 
صادرات محصوات این دو شــرکت مجموعاً 
با فروشی در حدود ۲.۹۰۰.۰۰۰ دار در روز، 
محقق شود که ذینفع عمده این سود، جامعه 
زحمتکش و خدوم معلمهای کشور هستند، 
اما متاسفانه عدم ایفای تعهدات پتروشیمی 
دماوند در تأمین اکسیژن مورد نیاز این واحدها 
)به عنوان دومین خوراک مورد نیاز واحدهای 
متانول پس از گاز طبیعی( منجر به عدم تحقق 

اهداف اقتصادی این طرح ها شده است.
این شرکت در ادامه توضیحات خود تصریح 
کرد: مطابق طراحی فاز ۲ پتروشیمی عسلویه 
که توسط شرکت ملی پتروشیمی انجام شده 
بود، تأمین یوتیلیتی و خوراک کلیه طرح های 
منطقه قرار بود توســط یک واحد یوتیلیتی 
متمرکز انجام گیرد و این مهم بر عهده شرکت 
»پتروشیمی دماوند انرژی عسلویه« گذاشته 
شــد. طبیعتا در چنین طرح های توسعه ای 

بــا این حجم ســرمایه گذاری انتظار این که 
پروژه های احداث واحدهای پتروشیمی پس 
از راه انــدازی واحــد یوتیلیتی متمرکز آغاز 
شــود، انتظاری نابجا بوده و چنین تصمیمی 
عماً اقتصاد طرح های توســعه زیرساخت و 

یوتیلیتی را دچار خسران می کند.
لذا به درستی در همان ابتدای پروژه های 
قراردادهای  پتروشیمی  منطقه، شرکت های 
خــوراک و یوتیلیتــی خــود را با شــرکت 
پتروشــیمی دماوند منعقد کرده و به فرض 
پایبندی این شرکت به تعهدات قراردادی خود، 
عماً پروژه های احداث واحدهای پتروشیمی 
آغاز شــد. ضمنا انتظار می رفت شرکت ملی 
پتروشــیمی به عنوان یــک نهاد حاکمیتی، 
مســئولیت نظارت بر کیفیت و پیشــرفت 
پروژه های پتروشیمی دماوند و همچنین سایر 
زیرســاخت های منطقه را بر عهده گیرد و به 
این ترتیب از رسیدن یوتیلیتی به بهره برداری 

واحدهای پتروشیمی اطمینان حاصل کند.
لذا با توجه به سهامداران توانمند پتروشیمی 
دماوند و نظارت دقیق و روزانه شــرکت ملی 
پتروشیمی، در ابتدای پروژه احداث واحدهای 
پتروشیمی، بدعهدی و عدم توانمندی مالی و 
فنی پتروشیمی دماوند در اجرای تعهداتش، 

فرضی بیش از حد، بدبینانه تلقی می شد.
شــاهدی بر این مدعا تجربه بدست آمده 
طی این ســال ها است که حکایت از آن دارد 
که علیرغم همه مشکات ناشی از تحریم و با 
توجه به اینکه پیچیدگی های تکنولوژیکی و 
پروژه ای واحدهای متانول نسبت به واحدهای 

یوتیلیتی در دست دماوند به مراتب پیچیده تر 
بــوده، این پروژه ها با مدیریت پتروفرهنگ با 
کمترین انحراف زمانی و با کیفیت مناسب به 
اتمام رسیدند. با این حال شرکت پتروفرهنگ 
با توجه به نیاز خــود، همواره نیم نگاهی به 
فعالیت های پتروشــیمی دماوند داشت که 
متاســفانه از همان ابتدا نشــانه هایی از عدم 
وجود اهتمام کافی در پتروشیمی دماوند در 

اجرای طرح های اکسیژن ساز مشاهده  شد.
در ادامــه توضیحات آمده اســت: بر این 
اســاس، هلدینگ پتروفرهنگ و شرکت های 
پتروشــیمی کیمیــای پــارس خاورمیانه و 
پتروشیمی سبان، همواره از طریق  مراجع 
مختلــف و فراتر از وظایف خود، ســعی بر 
پیگیری و کمک به اجرای این طرح از سوی 
پتروشیمی دماوند داشــتند تا جایی که در 
زمستان ۱۳۹۶، پس از آنکه اخبار مشکات 
مالی و عدم پیش بینی منابع کافی شنیده شد، 
به درخواست پتروشــیمی دماوند و با تایید 
شــرکت ملی صنایع پتروشیمی، دو شرکت 
کیمیای پارس خاورمیانه و ســبان علیرغم 
آنکه مســئولیتی در این ارتباط نداشتند، به 
منظور جلوگیری از زیان های آتی خود، طی 
قراردادی ســه جانبه بــه عنوان پیش خرید 
اکســیژن، بخش اعظم منابع مالی مورد نیاز 
جهت احداث واحد اکسیژن را برای پتروشیمی 

دماوند تأمین کردند.
پس از انعقاد این قرارداد تاکنون بیش از ۶۵ 
میلیون یورو تامین مالی برای دماوند صورت 
گرفته اما بعد از تأمین منابع نیز متأســفانه، 

این پروژه هیچگاه مطابق برنامه پیشــرفت 
نداشته است.

در ایــن فاصله بــا امیدواری هایی که از 
گزارش های رسمی پتروشیمی دماوند بدست 
می آمد، شرکت پتروفرهنگ طبعاً تمام تاش 
خود را جهت پیشبرد پروژه های کیمیای پارس 
خاورمیانه و ســبان به کار می بست. چرا که 
در پروژه هایی در این ابعاد با حضور پیمانکاران 
مختلف از یک ســو و شــرایط پــر التهاب 
تهدیدهای سیاسی و تحریمی از سوی دیگر، 
هیچ عقل ســلیمی حکم بر توقف و یا حتی 

کند کردن سرعت پیشرفت پروژه نمی دهد.
این توضیحات می افزایــد: در تاریخ ۱۰ 
خرداد ســال گذشــته، زمانی کــه آخرین 
فعالیت های احداث و راه اندازی پروژه کیمیای 
پارس خاورمیانه در جریان بود، طی جلسه ای 
با حضور مدیران و ســهامداران پتروفرهنگ 
و کیمیای پــارس خاورمیانه، پتروشــیمی 
دماوند متعهد شــد کــه در تاریخ ۳۰ مهر 
۱۳۹۹ واحد اول )این ۲( جداســازی هوای 
پتروشــیمی دماوند را راه اندازی کند. با این 
امید فعالیت های راه اندازی پتروشیمی دماوند 
با جدیت بیشــتر دنبال شــد و نهایتاً در تیر 
۱۳۹۹ پتروشیمی کیمیای پارس خاورمیانه 

راه اندازی شد.
 مطابق برنامه آنروز انتظار می رفت تا پایدار 
شدن تولید شــرکت، واحد جداسازی هوای 
پتروشــیمی دماوند هم راه اندازی شــود اما 
متاسفانه در اواخر تیر ۱۳۹۹ تقریبا همزمان 
با راه اندازی متانول کیمیای پارس خاورمیانه 

تنها پس از حدود ۴۰ روز، پتروشیمی دماوند 
بدعهــدی کرده و اعام کــرد قادر به تامین 
اکســیژن در تاریخ متعهد شده نبوده و طی 
تعهدی جدید اعام کرد تا پایان اســفند ۹۹ 
خــط اول و در خرداد ۱۴۰۰ خط دوم واحد 
جداسازی هوا راه اندازی می شود تا شیرینی 
موفقیت در افتتاح متانــول کیمیای پارس 

خاورمیانه به تلخی گراید.
این اتفــاق موجب شــد کیمیای پارس 
خاورمیانــه برای تامین اکســیژن مورد نیاز 
واحد، با دیگر واحدهای منطقه قراردادهایی 
منقعد کرده و اکســیژن مازاد این واحدها را 
با صرف هزینه نصب خط لوله و... خریداری 
کند. گفتنی اســت اکسیژن خریداری شده 
در بهترین شرایط تنها ۴۰ درصد از اکسیژن 
مورد نیاز این واحد را تامین می کند که تولید 
در این میزان عاوه بر باا بردن مصرف گاز، 
استهاک تجهیزات را نیز افزایش داده و سبب 
کاهش سود حاصل از صادرات عاوه بر اعمال 
عدم النفغ قابل توجه بــه جامعه فرهنگیان 

خواهد شد.
 در این فاصله و به جهت کاهش خسارات 
وارده به سرمایه های پتروفرهنگ، با رایزنی های 
انجام شده توسط مدیریت عامل این هلدینگ 
با وزارت نفت مقرر شــد خــط لوله تأمین 
اکسیژن از فاز یک برای پتروشیمی کیمیای 
خاورمیانه و سبان راه اندازی شود که متاسفانه 
آن نیــز با طراحی و اجــرای غیرحرفه ای و 
نامناسب دماوند به بروز حادثه ای تلخ و ناگوار 
منجر شد و به نتیجه نرسید و خسارات چندی 

نیز برجای گذاشت.
در ادامه این توضیحات ادعا شــده است: 
متاسفانه در تاریخ ۴ بهمن ۱۳۹۹ پتروشیمی 
دماونــد مجدد خلــف وعده کــرده و اعام 
کرد که خط اول خط جداســازی هوا اواخر 
اردیبهشــت ۱۴۰۰ و خط دوم ۴ ماه بعد از 
آن یعنی شهریور ۱۴۰۰ راه اندازی می شود 
و متاســفانه این بازی همچنان تا امروز ادامه 
داشته است. پتروشیمی دماوند با بدعهدی و 
مدیریت ضعیــف در اجرای پروژه، همچنان 
اکسیژن متعهد شده را تحویل نداده و عماًبا 
نزدیک شدن به تاریخ تعهد، آن را مجدداً به 
تعویق می اندازد وتاریخ جدیدی برای راه اندازی 
واحدها اعام می دارد. متاسفانه تداوم این اقدام 
غیر مســئوانه که با هیچ استاندارد مدیریت 
پروژه ای قابل توضیح نیســت حاصلی جز از 
دســت رفتن سود و مستهلک شدن سرمایه 

جامعه فرهنگیان نخواهد داشت.

  صعود قیمت انرژی سران اتحادیه اروپا را به تکاپو انداخت
درپی افزایش قیمتهای انرژی و تاش دولتها برای عدم تحمیل هزینه بیشــتر 
برق و گاز به خانوارها، سران کشورهای اتحادیه اروپا در نشست ماه آینده در این 

باره گفت و گو خواهند کرد.
پیش نویس برنامه نشســت سران اتحادیه اروپا که توسط رویترز مشاهده شد، 
نشان می دهد سران ۲۷ کشور عضو اتحادیه اروپا درباره افزایش قیمتها در نشست 

روزهای ۲۱ و ۲۲ اکتبر به بحث می پردازند.
کشــورهای اتحادیه اروپا مسئول سیاستهای انرژی ملی خود هستند و بعضی 
از دولتها پیش از این مداخله کرده اند. فرانسه به خانوارهای فقیر مبلغی پرداخت 
کرده است در حالی که یونان یارانه هایی را برای کمک به خانوارهایی که قبوض 

انرژی بااتری را متحمل می شوند، برنامه ریزی کرده است.
برخی خواستار پاسخ هماهنگ تر اتحادیه اروپا شده اند و اسپانیا درصدد اصاحاتی 
در بازار برق این بلوک اســت و هشدار داده است که قبوض انرژی باا به حمایت 

عمومی از سیاستهای مبارزه با تغییرات اقلیمی آسیب خواهد زد.
یک دیپلمات اتحادیه اروپا گفت: نیاز مبرمی برای مذاکره درباره تاثیر قیمتهای 
بااتر بر جوامع کم درآمد در عالی ترین رده مقامات این بلوک وجود دارد. این بلوک 

باید تضمین کند که اهداف تغییرات اقلیمی، قیمتها را بااتر نمی برد.
لوکزامبورگ از کمیسیون اروپا خواست از بازار انرژی داخلی اتحادیه اروپا حمایت 
کرده و از آن در برابر دستکاری احتمالی توسط شرکتها محافظت کند. وزیر انرژی 
لوکزامبورگ در نامه ای به روسای انرژی و ضد انحصارطلبی خواستار اقدامات فوری 
برای شناسایی عامان افزایش قیمتها شد. در این نامه از شرکتهای خاصی نام برده 
نشــد. با این حال گروهی از نمایندگان پارلمان اروپا ماه جاری از کمیسیون اروپا 
خواستند درباره نقش شرکت گازپروم در افزایش قیمتهای گاز اروپایی تحقیق کند و 
اعام کردند رفتار این شرکت روسی آنها را درباره دستکاری بازار مظنون کرده است.

بروکسل در حال تدوین مجموعه ای از تدابیر است که دولتهای ملی می توانند 
از آنها بــرای واکنش به افزایش قیمتها نظیر تغییر مالیات ارزش افزوده بر انرژی 

استفاده کنند.
بر اساس گزارش رویترز، این کمیسیون اعام کرد افزایش قیمت باید کشورها 
را تشویق کند از سوختهای فسیلی سریعتر فاصله بگیرند و دسترسی شهروندان 

بیشتر به انرژی تجدیدپذیر اقتصادی را تضمین کنند.
قیمت پایه گاز طبیعی در انگلیس و اروپا روز سه شنبه ۱۰ درصد دیگر افزایش 
یافت و به رکورد باای جدیدی رســید. بهای معامات گاز »داچ تی تی اف« ماه 
آتی که قیمت پایه گاز اروپایی است، از ۷۶.۸۷۵ یورو به ازای هر مگاوات ساعت در 

بعدازظهر روز دوشنبه به ۸۵ یورو در روز سه شنبه صعود کرد.

 واكنش آمریکا و هند به نفت 80 داری
درپی صعود نفت برنت به باای ۸۰ دار در معامات روز سه شنبه، دبیر مطبوعاتی 
کاخ سفید اعام کرد کاخ سفید با اوپک درباره قیمت نفت در ارتباط مانده است و 

سرگرم بررسی تمامی ابزارها برای رسیدگی به این موضوع است.
 دولت جو بایدن، رییس جمهور آمریکا اواسط تابستان هم از اوپک پاس خواسته 
بود تولیدش را برای مقابله با افزایش قیمتهای بنزین که تهدیدی برای روند احیای 

اقتصادی جهانی است، افزایش دهد.
هند که سومین واردکننده و مصرف کننده بزرگ نفت در جهان است، روز سه 
شــنبه اعام کرد افزایش قیمتهای نفت به روند گذار به سمت منابع انرژی دیگر 

سرعت خواهد بخشید.
هند همواره در راس مصرف کنندگانی قرار داشــته که از اوپک خواسته است 
قیمت گذاری مسئوانه نفت را که به نفع هر دوی تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 

باشد، تضمین کند.
هاردیپ ســینگ پوری، وزیر نفت هند گفت: هفته گذشته قیمتهای نفت به 
بااترین حد هفت هفته اخیر صعود کردند. هزینه نفت خام تاثیر قابل ماحظه ای 
روی روند گذار انرژی خواهد داشت. این به نفع همه است که گذار انرژی به شکل 

منظمی انجام شود.
با بهبود تقاضا برای نفت، اوپک و متحدانش افزایش تولید و خاتمه دادن تدریجی 
به محدودیت عرضه ای که از سال گذشته در اوج بحران شیوع ویروس کرونا به اجرا 
گذاشــتند را تصویب کرده اند.  اعضای گروه اوپک پاس در ژوییه موافقت کردند 
تولیدشان را از اوت تا دسامبر ماهانه مجموعا ۴۰۰ هزار بشکه در روز افزایش دهند 
تا محدودیت فعلی عرضه به میزان ۵.۸ میلیون بشکه در روز به طور کامل خاتمه 
پیدا کند. اما نشانه هایی وجود دارد که برخی از تولیدکنندگان اوپک پاس به دلیل 
کمبود سرمایه گذاری قادر به باا بردن تولیدشان نیستند و این مسئله از قیمتها 

پشتیبانی کرده است.
قیمت نفت روز سه شنبه برای ششمین روز متوالی صعود کرد و بهای معامات 
نفت برنت تا مرز ۸۰ دار و ۷۵ سنت در هر بشکه پیشروی کرد که بااترین قیمت 

از اکتبر سال ۲۰۱۸ بود.
بر اساس گزارش رویترز، وزیر نفت هند گفت هند حدود ۸۰ درصد از نیازهای 
نفتی خود را وارد می کند و خواهان روابط قویتری با اوپک اســت. هند در ســال 
مالــی منتهــی به ۳۱ مارس ۲۰۲۱ حدود ۷۱ درصــد از نیازهای نفتی خود را از 

کشورهای اوپک وارد کرد. 
وی خاطرنشان کرد اوپک نقش مهمی در شکل دادن به قیمتهای نفت و دسترس 
پذیری به آن ایفا می کند. هند که یک بازار انرژی بزرگ است، منافع مهمی در این 

خصوص دارد و انتظار دارد مدیریت اوپک این موضوع را تضمین کند.

 اوپک: تقاضا برای نفت تا سال 2035 به اوج می رسد
اوپک در گزارش دورنمای نفت جهان ۲۰۲۱ پیش بینی کرد تقاضای جهانی 
برای نفت تا اواســط دهه ۲۰۳۰ رشــد کرده و به ۱۰۸ میلیون بشکه در روز 

می رسد و پس از آن تا سال ۲۰۴۵ روند یکنواختی پیدا می کند.
پیش بینی اوپک از زمان اوج تقاضا برای نفت در گزارش ۲۰۲۱ خود چند 
سال زودتر از پیش بینی گزارش ساانه قبلی این گروه است. اوپک در گزارش 
سال ۲۰۲۰ پیش بینی کرده بود تقاضای جهانی برای نفت تا اواخر دهه ۲۰۳۰ 

رشد خواهد کرد و پس از آن روند یکنواختی پیدا می کند. 
پس از شیوع پاندمی ویروس کرونا در سال گذشته برای نخستین بار است 

که اوپک زمانی را برای به اوج رسیدن تقاضا برای نفت پیش بینی می کند.
در گزارش امسال اوپک انتظار دارد تقاضا برای نفت در کوتاه مدت و میان 
مدت رشد قوی داشته باشد و در بلندمدت یکنواخت شود. طبق برآورد اوپک، 
تجدیدپذیرهــای بجز برق آبی و گاز طبیعی در فاصله ســال ۲۰۳۵ تا ۲۰۴۵ 
بیشترین رشد را خواهند داشت. با این حال تجدیدپذیرها و گاز طبیعی همچنان 

نقش مهمی را در سبد انرژی ایفا خواهند کرد.
محمد بارکیندو، دبیرکل اوپک در مراسم انتشار دورنمای سال ۲۰۲۱ اظهار 
کرد با وجود پیش بینی ثابت شدن تقاضا برای نفت پس از سال ۲۰۳۵، نفت 

همچنان منبع انرژی شماره یک در سال ۲۰۴۵ خواهد بود.
اوپک تخمین زده اســت تقاضای جهانی برای نفت تا ســال آینده به سطح 
پیش از شــیوع پاندمی برمی گردد و تا سال ۲۰۲۶ تقاضای جهانی برای نفت 

به ۱۰۴ میلیون بشکه در روز صعود می کند.
امــا اوپک دورنمای انرژی در بلندمدت را مبهم می بیند زیرا گذار انرژی و 
تاشــهای برای حذف فقر انرژی تقاضا برای نفت را به جهتهای مخالف سوق 
می دهد. اما آنچه مسلم است، صنعت نفت به سرمایه گذاریهای عظیم در ۲۵ 

سال آینده برای تامین تقاضا نیاز دارد.
بر اســاس گزارش اویل پرایس، اوپک اعام کرد صنعت نفت در بلندمدت 
برای بخشــهای پایین دستی، میان دستی و باادستی مجموعا ۱۱.۸ تریلیون 

دار سرمایه گذاری تا سال ۲۰۴۵ نیاز خواهد داشت.

خودکفایی ۲۰ ساله ایران در تولید ترانسفورماتور
مدیرکل دفتر فنی انتقال شرکت توانیر گفت: حدودا 
از ۲۰ سال گذشــته در تولید انواع ترانسفورماتورهای 
قدرت و ســایر صنایع خودکفایی در کشور وجود دارد 
و حتی به کشــورهای آسیایی و آفریقایی نیز صادرات 

این محصول انجام می شود.
هاشم علیپور با بیان اینکه دو کارخانه اصلی تولید 
ترانســفورماتور در ایــران فعال هســتند، اظهار کرد: 
ترانســفورماتور مهمترین تجهیز در پست های انتقال 
برق به حســاب می آید که وظیفه آن تبدیل ســطح 
ولتاژ است، چراکه ولتاژ تولیدی نیروگاه ها در حد ۱۱ 
تا ۲۰ کیلوولت است و زمانی که می خواهیم آن را به 
مــکان های دور منتقل کنیم، ضروری اســت ولتاژ  تا 

۴۰۰ کیلوولت افزایش یابد.
وی افزود: با استفاده از ترانسفورماتور این کار انجام 
می شــود و در جاهایی که نیاز به کاهش ولتاژ باشد از 
ترانسفورماتورهای کاهنده استفاده می شود. دو شرکت 
اصلی در ایران تولید کننده ترانســفورماتورهای قدرت 
هســتند که یکی از آن ها بیش از ۵۰ سال و دیگری 

حدود ۱۰ سال سابقه فعالیت دارد.
مدیرکل دفتر فنی انتقال شرکت توانیر با بیان اینکه 
تولید ترانســفورماتور در داخل به صورت کامل صورت 
می گیرد و در این زمینه خودکفایی وجود دارد، اظهار 
کرد: صادرات به کشورهای دیگر نیز صورت می گیرد 

و عمدتا به کشــورهای آســیایی و آفریقایی صادرات 
انجام می شود.

علیپور با بیان اینکه ظرفیت پست های انتقال  ۴۰۰ 
هــزار و ۲۳۰ هزار ولت ۱۷۲ هزار ۶۲۳ مگاولت آمپر، 
ظرفیت پست های فوق توزیع ۶۳ هزار و ۱۳۲ هزار ولت 

۱۱۸ هزار و ۳۷۵ مگاولت آمپر است، گفت: در کل ۲۹۰ 
هزار و ۹۹۸ مگاولت آمپر ظرفیت ترانس های در حال 

بهره برداری در پست های انتقال و فوق توزیع است.
وی با بیان اینکــه روز ۲۹ مهر ماه جاری با حضور 
بیش از ۵۰۰ کارشــناس و محقق حوزه ترانسفورماتور 
کنفرانس بین المللی ترانسفورماتور در تهران برگزار می 
شــود و محققانی از کشورهای اوکراین و آلمان نیز در 
آن حضور خواهند داشت، گفت: طراحی و تولید، تست،  
نصب  و بهره برداری،  حمل و نقل،  تجهیزات حفاظتی،  
مدیریــت عمر ترانســفورماتور،  تعمیرات و تجهیزات 

جانبی از محورهای این کنفرانس به شمار می رود.
بــه گفته مدیــرکل دفتــر فنی و نظارت شــبکه 
انتقال شــرکت توانیر با توجه به اهمیت و نقش موثر 
ترانســفورماتور قدرت و توزیع در شبکه و حجم بسیار 
باای ســرمایه گذاری در این بخش، بررسی تحقیق و 
مطالعه در سطح منطقه ای و بین المللی با استفاده از 
متخصصین داخلی و خارجی، دانشگاهها و مراکز تولید 

ترانسفورماتور برای صنعت برق اجتناب ناپذیراست.

بدعهدی، مدیریت ضعیف و اقدام غیرمسئوانه!

مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران گفت: انتقال گاز و 
رســاندن آن به مبادی مصرف در مناطق مختلف کشور 
به ویژه در فصل  ســرد ســال از وظایــف اصلی مجموعه 

انتقال گاز است.
 مجید چگنــی در دیدار با مدیرعامل و هیئت مدیره 
شرکت انتقال گاز ایران و مدیران مناطق ده گانه عملیاتی از 
طریق ویدئوکنفرانس گفت: کاری که شما در این مجموعه 
انجام می دهید، با توجه به ســختی و مهم بودن آن برای 
تأمین انرژی، کار بسیار پرزحمت و ارزشمندی است که 

با نیت خیر و رضای خدا انجام می شود.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه ۷۰ درصد دارایی شرکت 
ملی گاز ایران در اختیار شــرکت انتقال گاز است که این 
نشان از اهمیت این شرکت دارد، همه دوستان باید کمک 
کنند که با اطاعات به روز و فناوری های نوین کارها را به 
پیش ببریم، زیرا ایمان دارم با وجود مشکات، با همفکری 
و ارائه راهکارهای مناسب، می توانیم بر مشکات فائق آییم.

معاون وزیر نفت در امور گاز پس از بررســی گزارش 
ارائه شــده، افزود: ان شاءاه با همکاری و همدلی یکدیگر 
بتوانیم در روزهای آینده نیز مانند هر سال، انتقال و تأمین 
گاز کشور در شرایط پایداری را حفظ کنیم و آماده باشیم 
مشکات احتمالی را در کمترین زمان ممکن برطرف کنیم 

و به این ترتیب، به طور کامل در خدمت مردم باشیم.

مهدی جمشیدی دانا، مدیرعامل شرکت انتقال گاز ایران 
نیز در ابتدای این نشســت با معرفی مدیران حوزه کاری 
خود، به ارائه گزارشی از عملکرد این شرکت و تمهیدهای 

انجام شده برای عبور موفق از زمستان پرداخت.
براساس این گزارش، مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران 
از نخستین روز کاری خود، طی نشست هایی با واحدهای 
مختلف ستادی و شــرکت های مستقل زیرمجموعه، به 
تبیین سیاست ها و خط  مشی های جدید سازمان پرداخته 
است که این مهم تا روز یکشنبه هفته آینده ادامه دارد.

چگنی همچنین در مراســم تجلیــل از رزمندگان و 
پیشکسوتان عرصه ایثار و مقاومت صنعت گاز که دیروز 
)چهارشنبه، هفتم مهرماه( در سالن شهید رجایی ستاد 
برگزار شد، تصریح کرد: دفاع مقدس آثار و برکات زیادی 
برای کشور داشته که هنوز هم در نظام مقدس جمهوری 
اســامی مشهود است. تبیین و تشریح صحنه های دفاع 
مقدس، تاش برای حفظ و روشن نگاه داشتن چراغ راه 
شهدا، رزمندگان و ایثارگران جبهه حق و حقیقت و انتقال 
آن به نسل های آینده از اهم وظایف ما بوده است تا آنها 

بدانند که چه کســانی برای این مملکت چه مجاهدت ها 
کرده و چه جان هایی را تقدیم کردند.

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه پشتیبانی 
مردم از دفاع مقدس بســیار ارزشــمند بود و ابتکارها و 
خاقیت نسل جوان در آن دوران تأثیر فراوانی بر پیروزی 
اســام بر جبهه کفر داشــت،  گفت: ما نیز در مجموعه 
صنعت گاز کشــور این مسیر روشن را که سبب وحدت، 
همدلی و هم افزایی در سطح جامعه شده دنبال می کنیم 
و خدمت رسانی را که وظیفه اصلی ماست با تاش مضاعف 

و با توکل به خدا ادامه می دهیم.
چگنــی در ادامه بیان کرد: اکنون گاز طبیعی بیش از 
۷۰ درصد انرژی کشــور را تأمین می کند؛ این کار کم و 
کوچکی نیست،  اگر ناپایداری در سیستم ایجاد شود به 
منزله اخال در خدمت رسانی است که سبب هجمه های 
دشــمن به ما و در کان آن به نظام مقدس می شود؛ از 
این رو باید با هوشیاری و پای کار بودن، مانع از هرگونه 

شیطنت و هجمه های دشمنان شویم.
وی در پایان با بیان اینکه دفاع از کشور، تأمین انرژی 
پاک برای مردم است، یادآور شد: با توجه به تراز گاز، باید 
همه کمک کنیم تا بتوانیم امنیت پایدار انرژی را تأمین 
کنیم  و مردم با خیال آســوده و بدون هیچ دغدغه ای از 

این نعمت الهی بهره مند شوند.

تأکید معاون وزیر نفت بر انتقال پایدار گاز طبیعی در فصل سرد

 پیش بینی باركلیز از قیمت بااتر نفت در سال آینده
بانک بارکلیز پیش بینی خود از قیمت نفت در سال ۲۰۲۲ را با اشاره به ادامه بهبود تقاضا و عمیق شدن کمبود عرضه، باا برد.  این بانک بریتانیایی پیش بینی خود از قیمت هر بشکه نفت برنت در سال میادی آینده را ۹ دار افزایش 

داد و به ۷۷ دار رساند که تا حدودی به دلیل اطمینان کمتر به احیای توافق هسته ای ایران و آمریکا بود.
انتظارات برای عرضه محدود به همراه افزایش سرسام آور قیمتهای زغال سنگ و گاز، قیمتهای نفت را روز سه شنبه برای ششمین روز متوالی باا برد. بهای معامات نفت برنت برای مدت کوتاهی به باای ۸۰ دار در هر بشکه صعود کرد 

و شاخص نفت آمریکا هم تا حدود ۷۶ دار پیش رفت اما آخرین بار نفت برنت با ۷۵ سنت معادل ۰.۹ درصد کاهش، ۷۸ دار و ۷۸ سنت بود و نفت آمریکا به ۷۴ دار و ۸۵ سنت کاهش یافت.
تحلیلگران بارکلیز در یادداشتی نوشتند: افزایش تولید اوپک پاس شکاف به وجود آمده در عرضه نفت را تا سه ماهه اول سال ۲۰۲۲ برطرف نمی کند زیرا در شرایطی که ظرفیت بعضی از تولیدکنندگان اوپک پاس برای افزایش تولید 
محدود شده است، احیای تقاضا احتماا از عرضه پیشی خواهد گرفت.اوپک پاس ماه جاری موافقت کرد برنامه افزایش تولید تدریجی که در ژوییه تصویب کرده بود را ادامه دهد. اما تحلیلگران بارکلیز خاطرنشان کردند محدود شدن تهدید 

سهم بازار از سوی نفت آمریکا به معنای آن است که تولیدکنندگان اوپک پاس هیچ فوریتی برای شتاب بخشیدن به افزایش تولیدشان ندارند.
بر اساس گزارش رویترز، مورگان استنلی هم پیش بینی کرده که کمبود عرضه نفت در سال ۲۰۲۲ ادامه پیدا می کند و قیمتها در یک سناریوی خوش بینانه به ۸۵ دار می رسد.

گلدمن ساکس هم هفته جاری در پی بهبود سریع تر از حد انتظار تقاضا برای سوخت از موج شیوع واریانت دلتای ویروس کرونا و اختاات عرضه، پیش بینی خود از قیمت هر بشکه نفت برنت تا پایان امسال را از ۸۰ به ۹۰ دار افزایش داد.
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شماره : 1201

شهدا و ایثارگران در عمل، باورشان را به وعده های الهی نشان دادند

مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان اردبیل از 
شناسایی ۱۷ واحد تولیدی و صنعتی آاینده محیط زیست 

در سه ماهه دوم امسال در این استان خبرداد.
 سعید شهند روز چهارشنبه در جلسه کمیته عوارض 
آایندگی حفاظت محیط زیســت استان اردبیل گفت: 
تذکرات ازم به مســئوان واحدهای تولیدی و صنعتی 
آاینده داده شده تا در اسرع وقت نسبت به رفع آایندگی 

محیط زیست اقدام کنند.
وی به پایش مســتمر مقدار آایندگی محیط زیست 
واحدهای تولیدی اســتان اشاره کرد و افزود: واحدهایی 
که نســبت به رفع آایندگی خود اقدام کنند از فهرست 

واحدهای آاینده خارج خواهند شد.
وی اظهارکرد: در صورتی که واحدهای تولیدی آاینده، 
استانداردها و ضوابط حفاظت از محیط زیست را رعایت 
نکنند، طبق تبصره یک ماده ۳۸ قانون مالیات بر ارزش 
افزوده باید یک درصد از مبلغ فروش تولیدات خود را به 

عنوان عوارض آایندگی پرداخت کنند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اردبیل وجود 

مســتندات قانونی ازم از جمله نتایج طرح خوداظهاری 
واحدها و نمونه برداری های آزمایشــگاهی را در ارتباط با 

حذف و اضافه شــدن واحدها در لیســت صنایع آاینده 
مهم ارزیابی کرد.

شهند از پایش مستمر مقدار آایندگی محیط زیست 
واحدهای تولیدی استان خبرداد و بیان کرد: از سال ۹۸ 
تاکنون بیش از ۲ هزار مورد پایش زیست محیطی از در 
حوزه واحدهای صنعتی، فاضاب های صنعتی، پسماند و 
هوا انجام شده که از این تعداد به ۶۴۳ واحد اخطار زیست 

محیطی صادر شده است.
وی با اشاره به ضرورت پایش مستمر واحدهای تولیدی 
و صنعتــی و اطاع از آخرین وضعیت زیســت محیطی 
و آایندگــی آنها و رســیدگی به شــکایت های مردمی 
در زمینــه فعالیــت صنایع مزاحــم ادامــه داد: ادارات 
و نمایندگی هــای محیط  زیســت در اســتان موظف 
 هســتند دقــت ازم را در معرفــی صنایــع آاینــده 
به عمل آورده و بر اساس دستورالعمل های اعامی اقدام 

کنند.

مدیر گروه بیماری های غیرواگیر معاونت بهداشتی دانشگاه علوم  پزشکی 
همدان گفت که بیماری های قلبی و عروقی مهم ترین و اولین عامل مرگ و 

میر در این استان محسوب می شود.
»راضیه ســادات میرمعینی« به مناسبت هفتم مهر ماه روز جهانی قلب، 
اظهار داشــت: سال گذشته حدود ۵۰ هزار نفر در این استان به علت بیماری 
های قلبی و عروقی جان باختند و با وجود فراوانی مرگ های ناشــی از ابتا 
بــه کرونا همچنان بیماری های قلبی عروقی رتبه اول علل مرگ و میر را به 

خود اختصاص دادند.
وی اضافه کرد: ســپس بیمــاری های عفونی و انگلی کــه کرونا نیز زیر 
مجموعه این نوع بیماریها قرار می گیرد با ۲ هزار و ۶۰۰ فوتی در سال رتبه 
دوم، سرطان با یک هزار و ۲۰۰ فوتی در سال گذشته و حوادث با ۵۹۹ فوتی 

در رتبه های بعدی قرار دارند.
 مدیر گروه بیماری های غیرواگیر معاونت بهداشتی دانشگاه علوم  پزشکی 
همدان، مهمترین عامل بروز بیماری های قلبی عروقی را در گام نخست فشار 
خون ســپس افزایش وزن، مصرف دخانیات، کم خونی، آلودگی هوا و تغییر 
ســبک زندگی دانست و گفت: فوتی های ناشی از سکته های قلبی و مغزی، 

فشار خون نیز به اسم بیماری قلبی عروقی صبت می شود.
میرمعینی بیان کرد: نیمی از افرادی که مبتا به فشار خون هستند از بیماری 
خود خبر ندارند و ۵۰ درصد مابقی نیز در مصرف متناوب و منظم دارو کوتاهی 

کرده و خودسرانه اقدام به کم کردن مصرف دارو می کنند.
وی افزود: افراد پس از گذشت پنج تا ۶ سال از مبتا بودن به فشار خون 
مطلع می شوند بنابراین به فشار خون به عنوان مهمترین عامل ابتا به بیماری 

های قلبی عروقی بیماری خاموش نیز اطاق می شود.
وی با بیان اینکه ۱۷ درصد جمعیت اســتان همدان به فشــار خون مبتا 
هستند، اضافه کرد: این طیف از افراد بدون اطاع از بیماری و بخاطر نداشتن 

عارضه ای براحتی در جامعه زندگی می کنند اما به یکباره دچار عارضه هایی 
از جمله سر درد شدید، خونریزی و سکته قلبی شده و با مراجعه به پزشک از 

ابتا به فشار خون مطلع می شوند.
مدیرگروه بیماری های غیرواگیر معاونت بهداشــتی دانشگاه علوم  پزشکی 
همدان اظهار داشت: اغلب این افراد همچنان ابتا به فشار خون را باور ندارند 
و از مصرف منظم داروها خودداری کرده حتی اقدام به مصرف ســلیقه ای و 

کم کردن میزان قرص های تجویز شده، می کنند.
میرمعینی با عنوان اینکه بیماران قلبی بیشــتر در معرض خطر ابتاء به 
انواع شــدیدتر کرونا هستند، گفت: بسیاری از بیماران قلبی به دلیل پاندمی 
کووید-۱۹ برای انجام مراقبت های روتین و حتی در موارد اضطراری از مراجعه 
به درمانگاه، بیمارستان و مراکز درمانی وحشت دارند حتی از دوستان و اقوام 

نیز دوری می کنند.
وی نامگذاری روزی به نام »روز جهانی قلب« را پیوند زدن سامتی با قلب 
ها دانست و افزود: با توجه به بحران جهانی کرونا بهره برداری از قدرت سامت 
دیجیتال برای افزایش آگاهی، پیشــگیری و مدیریت بیماری قلبی عروقی از 

اهداف روز جهانی قلب است.
میرمعینی اضافه کرد: افرادی که ارتباط شان با جامعه قطع شده در معرض 
بیشترین خطر بروز بیماری قلبی و سکته مغزی به علت فقدان دسترسی به 
پیشــگیری، درمان و کنترل بیماری قلبی عروقی هستندکه با توجه به اینکه 
هنوز بخشــی از جمعیت دسترسی به اینترنت ندارند باید از راه های دیگری 
برای ارتقای دانش و آگاهی و تغییر نگرش، برای در پیش گرفتن شیوه زندگی 

سالم، استفاده کرد.
 مدیر گروه بیماری های غیرواگیر معاونت بهداشتی دانشگاه علوم  پزشکی 
همدان ادامه داد: با اقدامات ســاده مانند پیروی از یک رژیم غذایی سالم، نه 
گفتن به مصرف دخانیات و فعالیت بدنی به میزان مناســب می توان سامت 
قلب را حفظ کرد. میرمعینی اظهار داشت: ترغیب و تشویق مردم به انتخاب 
شیوه زندگی سالم با اعمال چند تغییر ساده به تضمین سامتی قلب کمک 
می کند. بنابراین انتظار می رود با مشــارکت همگانی برای ارتقای آگاهی و 
دانش عمومی به منظور ارتقای سامت قلب،شهروندان شیوه زندگی سالم را 

برای ارتقای سامت قلب ترویج کنند.
وی گفت: با کاهش مصرف نوشــابه ها و آبمیوه های شــیرین و جایگزین 
کردن آب یا آبمیوه های طبیعی، و مصرف میوه های تازه به جای انواع شیرینی 
و ســایر مواد غذایی شیرین همچنین خوردن روزانه پنج سهم میوه و سبزی 

)معادل ۴۰۰ گرم( می توان سامت قلب را تضمن کرد.
۲۹ ســپتامبر همزمان با هفتم مهر روز جهانی قلب نامگذاری و شعار این 

روز »قلب هایمان را با سامتی پیوند بزنیم« انتخاب شده است.

۱۷ واحد آاینده در استان اردبیل شناسایی شد

بیماری های قلبی مهم ترین عامل مرگ در استان همدان است

 وزیر فرهنگ و ارشــاد اسامی برگزاری 
پاسداشــت و تجلیل از خانواده معظم شهدا، 
جانبازان، ایثارگران را مبارک و پربرکت دانست 
و گفــت: این افراد از عناصر مومن و معتقدی 
هســتند که در عمل باور خود را به وعده های 

الهی نشان دادند.
محمدمهــدی اســماعیلی بعــد از ظهر 
چهارشــنبه در آیین پاسداشــت هفته دفاع 
مقــدس و تجلیل از پیشکســوتان و خانواده 
معظم شــهدا کــه در ســالن اجتماعات این 
وزارتخانه برگزار شــد، با گرامی داشــت یاد و 
خاطر تمامی شهدا از انقاب تا مدافعان حرم 
و ســامت همچنین گرامی داشت هفته دفاع 
مقدس، گفت: شهدا، جانبازان، ایثارگران هشت 
سال دفاع مقدس و امروز هم شهدا و ایثارگران 
مدافع حرم و سامت حاصل تاش شان مانایی 
و ماندگاری جامعه امروز ایران اسامی است.

وی در ادامه با اشــاره به تاش آحاد مردم 
برای پیروزی شکوهمند انقاب اسامی ایران، 
گفت: ضامن بقا و اســتمرار مســیر نورانی و 
درخشان انقاب اسامی ایران  عنصر الهی و 
قدسی است.صحبت از انقاب اسامی بدون 
نام امام خمینی )ره( و وجود شریف و با برکت 

ایشان قابل فهم و نقل نیست.

درك ابعاد انقاب اسامی با محاسبات 
معمولی و ساده قابل فهم نیست

عضو شورای عالی انقاب اسامی ادامه داذ: 
اتقاب اســامی پس از ۴۳ سال همچنان به 

عنــوان پدیده ای مجهول در نزد عده ای نمود 
دارد که نوع انقاب ایران اســامی به رهبری 
بنیانگذار کبیر آن دارای ابعاد و مراتبی است 
که با محاســبات معمولی و ســاده قابل فهم 

نیســت. چرا که افرادی در ثمر رســیدن این 
انقاب دخیل بودند که عنصر شهادت طلبی، 
ایثارگری، گذشت و فداکاری و.... در وجودشان 
نهادینه شــده بود.بزرگانی که وارد این عرصه 

شــده و از  سخت ترین گذرگاه ها عبور کردند 
همگی باعث مانایی، ماندگاری و جایگاه رفیع 
آن در جهان شــدند. جایگاهی که امروز ملت 
بزرگ ایران به وجود آنها، انقاب و برکات آن 

می بالند و افتخار می کنند.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی در ادامه 
ســخنان خود به تعبیری از امام راحل مبنی 
براینکه، »شهدا امامزاده های عشق هستند«، 
اشاره کرد و گفت: کسانی که در به ثمر رسیدن 
انقاب اسامی وپیروزی در جنگ تحمیلی و 
هشت سال دفاع مقدس نقش داشتند به این 
دلیل بوده که عناصری از قدســیت و ملکوت 

در وجودشان نهفته است.
اسماعیلی گفت: تکریم و تجلیل از ایثارگران 
و خانواده معظم شهدا به خاطر امر مقدسی ست 
که شهدا و ایثارگران به آن متصل شدند. پس 
به ســبب این مهم تکریم آنها برای ما امری 

واجب و ضروری ست.
وی با اشاره به آیاتی از قرآن کریم، افزود: 
بر این باوریم شهدا در مقصد الهی نمرده بلکه 
زنده اند؛  اینها برای عقل مادی و  خاکی قابل 
فهم نیست. لذا باید به خانواده های این عزیزان 
در سراسر کشور سر زد ومفهوم زنده بودن را 

از نزدیک لمس کرد.

 درآمد متقاضیان، مدنظر انبوه سازان مسکن باشد
یــزد- نماینــده ولی فقیــه در اســتان و امام جمعــه یــزد گفــت: افــرادی کــه 
بــرای ســاخت مســکن بــه شــکل انبــوه برنامه ریــزی می کننــد بایــد فرهنــگ و 

درآمــد مــردم را مدنظــر داشــته باشــند.
 دفتــر امام جمعــه یــزد، آیــت اه محمدرضــا ناصــری در نشســت بــا 
ــا موضــوع راهبردهــای توســعه مســکن افــزود: مســکن  نماینــدگان مجلــس ب
مســئله ای ضــروری اســت و در بســیاری از کشــورها مســکن، اقتصــاد جوامــع 
را اداره می کنــد زیــرا بــرای ســاخت هــر مســکن، ۷۰ شــغل مســتقیم و 

غیرمســتقیم ایجــاد می شــود. 
وی ادامــه داد: اگــر در حــوزه مســکن بــه نحــوی صحیــح برنامه ریــزی شــود، 
ــا  هــم اشــتغال ایجــاد مــی شــود و هــم اشــتغال موجــود حفــظ می شــود ام
بایــد بــه نحــوی برنامه ریــزی شــود کــه بــا ســاخت مســکن چهــره شــهرها نیــز 
بهــم نریزد.امام جمعــه یــزد ادامــه داد: یکــی از مســائلی کــه در یــزد مــورد توجه 
اســت وجــود مناطــق اعیــان نشــین در کنــار مناطــق فرســوده و حاشیه نشــین 
اســت کــه هیــچ تناســبی بــا یکدیگــر ندارنــد در حالــی کــه هــر دو بایــد در کنار 

هــم رشــد کننــد و شــرایط پیشــرفت بــرای همــه ایــن مناطــق فراهــم شــوند.
ــازی  ــاختمان س ــاره س ــت دوب ــرار اس ــه ق ــون ک ــرد: اکن ــار ک ــری اظه ناص
انبــوه در یــزد آغــاز شــود خــوب اســت بــه جــای اینکــه همــه کارهــا بــه دســت 
شــرکت های بــزرگ ســپرده شــود مشــاغل خــرد هــم مــورد توجــه قــرار گیــرد 
ــکار  ــف بی ــن صــورت اســتادکاران ســاختمانی در بخش هــای مختل ــرا در ای زی
ــره  ــام مســائل از چه ــد تم ــا بای ــرد: برنامه ریزی ه ــوند.وی خاطرنشــان ک می ش
شــهر تــا ایجــاد شــغل تــا تامیــن مســکن مــورد نیــاز و هماهنــگ بــا بودجــه 
ــاخت  ــه س ــر ب ــه جانبه نگ ــه ای هم ــا برنام ــد و ب ــته باش ــر داش ــردم را مدنظ م
مســکن پرداخــت شــود.در ایــن نشســت نماینــدگان مجلس، اســاتید دانشــگاه و 
مســئوان حــوزه ســاخت مســکن بــه بیــان نظــرات، پیشــنهادات و برنامه هــای 

خــود بــرای اجــرای طــرح دولــت در ســاخت مســکن در اســتان پرداختنــد. 

ــال  ــارد ری ــال بروجــرد 70 میلی ــه ســیلیکون مت ــد روزان  درآم
بــرآورد شــده اســت

بروجــرد -  رییــس اداره صنعــت، معــدن و تجــارت بروجــرد گفــت: درآمــد 
روزانــه واحــد صنعتــی ســیلیکون متــال » فرتــاک » ایــن شهرســتان طبــق نظر 

کارشناســان ۷۰ میلیــارد ریــال بــرآورد شــده اســت.
ــا ۹۰درصــد پیشــرفت  ــی ب ــن واحــد صنعت ــت : ای ــد آزادبخــت گف » حمی
فیزیکــی بهمــن مــاه امســال به بهــره بــرداری خواهــد رســید و تحــول مهمــی 

ــد. ــن شهرســتان ایجــاد می کن در حــوزه اقتصــاد و اشــتغال ای
ــال بروجــرد ۳۴  ــد ســاانه ســیلیکون مت ــت تولی ــار داشــت: ظرفی وی اظه
هــزار تــن اســت درحالــی کــه اکنــون ۱۶هــزار تــن ســیلیکون مــورد نیاز کشــور 
در ســال از خــارج وارد می شــود.آزادبخت بیــان کــرد: شــرکت ســیلیکون متــال 
بروجــرد بــا ظرفیــت ۳۴ هــزار تــن در ســال و بــا ســرمایه گذاری بیــش از ۵۰ 
میلیــون دار بــرای فــاز اول پیش بینــی شــده اســت.وی تاکیــد کــرد: بــا بهــره 
بــرداری از ایــن طــرح عظیــم صنعتــی زمینــه  اشــتغال ۷۰۰ نفــر از جوینــدگان 
کار ایــن شهرســتان فراهــم خواهــد شــد.رییس اداره صمــت بروجــرد گفــت: این 
واحــد صنعتــی عــاوه بــر تولیــد ســیلیکون متــال، محصــوات پلــی ســیلیکون 
و پلیمــر ســیلیکونی کــه پیــش نیــاز تولیــد ســلول های خورشــیدی اســت را  
تولیــد خواهــد کرد.آزادبخــت اضافــه کــرد: بخشــی از ماشــین آات مــورد نیــاز 
شــهرک ســیلیکون بروجــرد در همیــن شــرکت طراحــی و ســاخته شــده و ۱۰۵ 
ــن وارد  ــه از کشــور چی ــاز اول کارخان ــدازی ف ــرای راه ان ــین آات ب ــی ماش تریل
بروجــرد شــده اســت.وی ادامــه داد:  ایــن واحــد در ســطح ملــی و خاورمیانــه 
ــد  ــی تولی ــیدی ۴۰۰ مگاوات ــروگاه خورش ــک نی ــد ی ــوده و می توان ــر ب بی نظی
کنــد کــه بــرای کشــور یــک موفقیــت ارزشــمند اســت.آزادبخت اظهــار داشــت: 
ــارد  ــد حــدود ۳۰۰ میلی ــم، نیازمن ــروژه عظی ــن پ ــل هرچــه ســریعتر ای تکمی
تومــان اعتبــار اســت کــه امیدواریــم بــا تدابیــر ویــژه تامیــن و کار فــاز اول بــه 
پایــان برســد.رییس اداره صنعــت، معــدن و تجــارت بروجــرد افــزود:  ایــن واحــد 
در آینــده در پنــج فــاز و زمینــی بــه وســعت ۸۰ هکتــار ایجــاد می شــود کــه بــا 
توجــه بــه افــق و دیــد بلندمــدت پــروژه پیش بینــی شــده اســت.آزادبخت گفت: 
ایــن شــرکت تاکنــون از تســهیات بانکــی اســتفاده نکــرده اســت و تقاضــای 

تســهیات بــرای راه انــدازی فــاز اول را دارد.

  زمینــه ســاخت 2 مدرســه خیرســاز جدیــد در البــرز فراهــم 
شــد

کرج-خیــر مدرســه ســاز مهــر عظــام ۱۲ گفــت: زمینــه ســاخت ۲ مدرســه 
در اســتان البــرز فراهــم شــد و ایــن آمادگــی را داریــم در فردیــس کــه بــه لحاظ 

ســرانه هــای آموزشــی یکــی از مناطــق محــروم البــرز اســت مدرســه بســازیم.
عبــاس ایروانــی در آییــن افتتــاح دبیرســتان پســرانه متوســطه اول مهر عظام 
۱۲ در شــهرک وحــدت فردیــس افــزود: اگــر اداره کل  نوســازی مــدارس اســتان 
البــرز زمینــه را فراهــم کنــد  مــا آمادگــی داریم تــا مدرســه در فردیس بســازیم.

وی ادامــه داد: امســال  ۲۰۰ میلیــارد تومــان بودجــه بــه امــر مدرســه ســازی 
اختصــاص دادیــم ولــی مســووان مربوطــه همــکاری نمــی کنند.

ایروانــی  افــزود: حــدود ســه ســال پیــش بعــد از ســیلی کــه در کشــور آمــد 
ــزار کاس درس را در  ــک ه ــم ی ــه بتوانی ــم ک ــد کردی ــود تعه ــران خ ــا مدی ب
ــداد  ــن تع ــه داد: از ای ــم.وی ادام ــا احــداث کنی ــازی و ی مناطــق محــروم بازس
ــده تمــام  ــان ســال آین ــا پای ــم  و ت ــل داده ای ــون ۲۷۹ کاس درس تحوی تاکن
ایــن کاس هــا تحویــل آمــوزش و پــرورش داده مــی شــود.ایروانی گفــت: قــرار 
اســت کــه تعــداد ایــن کاس هــا را به ســه هــزار کاس درس برســانیم.بنیانگذار 
هلدینــگ عظــام افــزود: تاکنــون پنــج  مدرســه در مناطــق ســیل زده اســتان 
های  گلســتان، لرســتان، خوزســتان و سیســتان بلوچســتان ســاخته ایم.ایروانی 
افــزود: بزرگتریــن مجموعــه هوشــمند آموزشــی بــا ظرفیــت یــک هــزار دانــش 
ــود شــهریور امســال  ــرار ب ــه ق ــم ک ــواز در حــال ســاخت  داری ــوز  را در اه آم
افتتــاح شــود امــا بخاطــر کمبــود مصالــح ســاختمانی بــه تعویــق افتاد.ایروانــی 
افــزود: در اسامشــهر اولیــن مجموعــه ورزشــی،زمین چمــن، ســالن سرپوشــیده 
ــرار  ــار ق ــب در اختی ــن مناس ــر زمی ــتانی  اگ ــر اس ــاخت  و در ه ــال س در ح
دهنــد مجموعــه ورزشــی مــی ســازیم.۶ هــزار و ۵۰۰ نفراشــتغال مســتقیم و ۲۲ 
پیمانــکار در مجموعــه عظــام فعالیــت مــی کننــد کــه بخشــی هــم مســولیت 

اجتماعــی نوســازی مــدارس را بــه عهــده دارنــد.
 

  طرح هــای عمرانــی ســپاه قزویــن موجــب مهاجــرت معکــوس 
به روســتاها شــده اســت

قزویــن- نماینــده مــردم قزویــن، البــرز و آبیــک در مجلــس شــورای اســامی 
گفــت: اجــرای طرح هــای عمرانــی قــرارگاه پیشــرفت و آبادانــی ســپاه صاحــب 
ــوس  ــتایی و مهاجــرت معک ــعه مناطــق روس ــن موجــب توس ــج( قزوی اامر)ع
بــه روســتاها شــده اســت. فاطمــه محمدبیگــی در مراســم افتتــاح طــرح هــای 
ــران در  ــاش جهادگ ــت و ت ــرود: فعالی ــفلی، اف ــارم س ــی ط ــی و خدمات عمران
مناطــق محــروم موجــب شــکل گیــری مــوج مهاجــرت معکــوس بــه روســتاها 
شــده اســت کــه بایــد از زحمــات و تــاش هــای صــورت گرفتــه قدردانــی کنیم.

ــا بیــان اینکــه جهادگــران در عرصــه هــای مختلــف در ایــن مناطــق  وی ب
ــه محرومــان، احــداث  ــد، اظهــار داشــت: امــروز ســاخت خان فعالیــت کــرده ان
پــل، تامیــن آب شــرب و کشــاورزی و تخصیــص تســهیات بــرای مــردم منطقه 

از اقدامــات جهادگــران اســت.

 طبق اعام مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
سمنان، سه هزار و ۷۰۷ جوینده کارِ ثبت نام شده در سامانه 
رصد از ابتدای ســال تاکنون اشتغال یافتند و با توجه به 
اعتبارات مناســب حوزه مشــاغل خانگی، شهرستان ها 
ظرفیت خوبی برای دریافت تســهیات کسب وکارهای 

خانگی دارند.
 اسماعیل غنیان در نشست کارگروه تخصصی اشتغال 
شهرستان شاهرود در سرسرای وایت فرمانداری، افزود: 
۹۶۴ جوینده کار معادل ۳۸ درصد از تعهد اشتغال از ابتدای 

سال تاکنون در شهرستان شاهرود محقق شد.
وی با اشاره به اینکه برای تعهد اشتغال امسال شهرستان 
شاهرود تعداد ۲ هزار و ۵۲۷ نفر معادل ۲۴ درصد سهمیه 
اســتان سمنان در نظر گرفته شد، تصریح کرد: میانگین 
تعهد اشتغال امسال استان سمنان تاکنون ۳۵ درصد بود.

غنیان با بیان اینکه وضعیت جویندگان کار شهرستان 
شاهرود نسبت به استان سمنان از شرایط بهتری برخوردار 
اســت، ابراز داشت: آموزش و پرورش شهرستان شاهرود 
۸۴ درصد، میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
۶۳ درصد، صنعت، معدن و تجارت ۴۳ درصد، تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی ۳۰ درصد، جهادکشــاورزی ۲۴ درصد و 
کمیته امداد امام خمینی)ره( ۲۲ درصد از تعهد اشتغال 

شهرستان شاهرود را محقق کردند.
 مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان سمنان ادامه 
داد: شهرستان شاهرود امسال در بخش سیاست های فعال 
بازار کار در موضوع مشوق های بیمه ای در ارتباط با فارغ 

التحصیان رشد چشمگیری داشت.
وی ابراز داشت: ۲۹ درصد از قراردادهای بیمه ای منعقد 
شده استان سمنان مربوط به فارغ التحصیان لیسانس و 

بااتر در شاهرود اجرایی شد.

غنیان با اشــاره به اینکه ۴۱ درصد از طرح کارورزی 
استان سمنان در شاهرود محقق شد، اظهار داشت: برای 
افراد پس از طی دوره کاروزی و ورود به بازار کار فرصتی 
بین سه تا ۶ ماه از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در نظر گرفته شد و حمایت های ازم از آنها انجام می شود.

وی با بیان اینکه طرح کارورزی مقدمه ای برای ایجاد 
اشــتغال اســت، افزود: طی ۶ ماهه نخست امسال ۳۳ 
درصد مهارت آموزی در محیط کار واقعی افراد برای این 

شهرستان محقق شد.
به گفته وی، مجموع فعالیت ها در بخش تسهیات، 
سیاست های فعال بازار کار در سامانه ملی بازار کار »رصد« 

ثبت می شود.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان سمنان با 
بیان اینکه امسال اعتباری بالغ بر ۳۲ میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
تومان برای توسعه مشاغل خانگی اختصاص یافت، گفت: 
سال ۹۷ این اعتبار ۱۱ میلیون ۲۰۰ هزار تومان، سال ۹۸ 
به میزان پنج میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان و برای سال ۹۹ 
پنج میلیارد تومان در بخش مشاغل خانگی تخصیص یافت.

وی با اشاره به اینکه سال گذشته سقف تسهیات برای 
هر فرد ۵۰ میلیون تومان بود، افزود: امسال برای هر فرد 
۱۰۰ میلیون تومان اعتبار در نظر گرفته شد که این میزان 
برای شرکت های پشتیبان با ۲۰ نفر عضو، ۲ میلیارد ومان 

تخصیص می یابد.
به گفته وی، شرکت های پشتیبان تهیه مواد اولیه و 
بازاریابی برای محصوات مشاغل خانگی را بر عهده دارند.

غنیان تاکید کرد: بر اساس آیین نامه وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی ارتقای سهمیه و پایه گذاری اعتبارات سال 
بعد در بخش مشاغل خانگی بستگی به میزان پرداختی به 

پشتیبان ها از جمله فرد، تعاونی و شرکت ها دارد.

وی با بیان اینکه میزان پایداری اشتغال و موفقیت در 
مسایل اقتصادی در پشــتیبان ها بااتر است، افزود: هر 
چقدر دستگاه های اجرایی از پشتیبان ها استفاده کنند 

در جذب بیشتر اعتبارات سال آینده موثرتر خواهد بود.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان سمنان با 
اشــاره به اینکه شاخص جمعیت، تعداد بیکاران و تعداد 
مجوزهــای صادره در تخصیص اعتبار نقــش دارد، ابراز 
داشت: از کل اعتبارات بخش مشاغل خانگی امسال ۲۰ 
درصد به شهرســتان کمترتوسعه یافته میامی تخصیص 
یافت و بقیه اعتبار ۲۰.۵ درصد به شهرســتان سمنان و 
۲۸.۵ درصــد معادل ۹ میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان به 
شهرستان شاهرود که بااترین رقم در استان سمنان است، 

اختصاص داده شد.
غنیان از تمدید مهلت ثبت نام تسهیات مشاغل آسیب 
دیــده از همه گیری کرونا تا پایان آبان خبر داد و گفت: 
این تســهیات با کارمزد ۱۲ درصد و بازپرداخت ۲ ساله 

تعیین شده است.
وی با بیان اینکه ۱۶ میلیون تومان تسهیات به ازای 
هر نیروی کاری که در این مدت حفظ شدند برای مشاغلی 
که به طور مستقیم درهمه گیری کرونا آسیب دیدند، در 
نظر گرفته شده است، ادامه داد: مبلغ ۱۲ میلیون تومان 
به ازای هر نفر تسهیات هم برای مشاغلی که غیرمستقیم 

درگیر بودند، پرداخت می شود.
به گفته وی، تا پایان بهمن ماه امسال این تسهیات به 

تمامی های ثبت شده، پرداخت می شود.
غنیان از تفاهم نامه ای با صندوق کارآفرینی امید برای 
راه انــدازی واحدهای تعاونی و غیر تعاونی جهت اعطای 
تسهیات با کارمزد ۴ تا ۱۰ درصد خبر داد و اظهار داشت: 
این تســهیات تا ۵۰۰ میلیون تومان با کارمزد ۴ درصد 

به شرکت های دانش بنیان و اشتغالزا اختصاص می یابد.
وی با بیان اینکه کارمزد بیشتر از ۵۰۰ میلیون تومان 
تسهیات به صورت پلکانی تا ۱۰ درصد محاسبه می شود، 
ابراز داشت: تا ۲ میلیارد تومان از اختیارات استانی برای 
طرح های ارسالی دستگاه های اجرایی جهت دریافت این 
تسهیات و معرفی به صندوق در نظر گرفته شده است.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان سمنان 
ادامه داد: این تسهیات بیشتر در قالب تعاونی روستاها 

پرداخت می شود.
وی با بیان اینکه در اســتان ســمنان یکهزارو ۱۰۶ 
تعاونی با ایجاد اشــتغال برای  ۱۴ هزار و ۴۵۵ نفر فعال 
است، ابرازداشت: در کشور ۹۷ هزار تعاونی وجود دارد که 
۱.۲ درصد از این تعاونی ها در استان سمنان فعال است.

به گفته وی، ۲۵۴ تعاونی معادل ۲۳ درصد اســتان 
سمنان در شهرستان شاهرود فعالیت دارند.

وی با بیان اینکــه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
برای هر استان یک تعاون شهر جهت اجرای طرح حمایتی 
تعیین کرد، افزود: از استان سمنان، شهرستان شاهرود به 
جهت وجود چند تعاونی با زنجیره کامل برای اجرای این 

طرح معرفی شد.
 غنیان با اشاره به اینکه حدود ۱۲۹ هزار نفر بیمه شده 
اجباری در استان سمنان وجود دارد، تصریح کرد: از این 
تعداد حدود ۲۴ هزار نفر در بخش های دولتی مشــغول 

به کار هستند.
وی با بیان اینکه ۱۶ درصد اشــتغال اســتان سمنان 
در بخش تعاونی ها اســت، افزود: ۲۸ هزار نفر بیمه شده 
اجباری در شــاهرود وجود دارنــد که از این تعداد چهار 
 هزار ۸۱۰ نفر بیمه شــده کارگر در تعاونی ها مشــغول

 به کار هستند.

آمار اشتغالزایی نیمسال ۱۴۰۰ در استان سمنان؟
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پوپولیست ها در استقال رستگار 
نمی شوند

مصطفی آجرلو ۲۴ ســاعت نخست حضور در اســتقال را پر کار شروع کرده. 
جراحی، اصاح یا درمان، هرچه که اسمش بخواهد باشد، او زود شروع شان کرده. 
آیا پیشتر به تبعات تصمیماتش اندیشیده؟ این آخری احتماا در روزهای پیش رو 

مشخص خواهد شد. آجرلو ولی سیاست های عامه پسندانه را در اولویت قرار داده.
آجرلو که باید خلوت کردن فضای میان ســرمربی و باشــگاه را در اولویت می 
گذاشت، حاا سرپرست تیمش را عوض کرده و بیژن طاهری را به تیم آورده. پست 
کمک سرپرست را حذف کرده و گفته فرزاد مجیدی اگر قرار است باشد، جایی در 
کادرفنی برادرش داشته باشد. یک مسئول اجرایی مورد وثوق خودش را گذاشته و 
این گام های ساماندهنده از نگاه او در ۲۴ ساعت ابتدایی بوده. کارش را با یک بیانیه 

آغاز کرده و سعی کرده مانیفستش، مانیفست آرامش باشد.
ســرمربی را به اتاقش آورده. مشکل کمیته اخاق او حل شده و سعی کرده با 

نشان دادن در باغ سبز به مجیدی نشان دهد اگر نتیجه بگیرد، تیم مال اوست.
خبرنگاران صبح جلوی در باشگاه استقال را به داخل راه داده و کمی به حرف 
گرفته شان و حاا احتماا با خود می گوید دل های شان را نرم کردم و مجیدی را 
هم که با پیشنهاد تمدید قرارداد سه ساله از آن خود کردم. رفتارهایی که پیش از او 
اساتید پوپولیسم ورزشی چند جلدی برایش کتاب های آموزش گام به گام نوشته اند!

آنهــا چند گامی را فراتر از این هم انجــام داده اند که احتماا اصا در قاموس 
مدیریتی آجرلو نمی گنجد. پول پاشی و دین تراشی برای تیم. تبدیل بازیکن های 
چند صد میلیونی را چند میلیاردی کردن. سبیل باندهای قدرت و پرصدای فیزیکی 

و مجازی را چرب کردن و در تشکیات تیم صاحب پست کردن شان
 پس این رفتارهای عامه پســندانه و سردســتی آجرلو نه برای مجیدی تازگی 
دارد، نــه خبرنــگاران دم در، نه ایه های به جامانده از این چند ده مدیری که در 
این سالها به استقال آمدند و هرکدام شان بازمانده یکی از این سلسله ها هستند 

و نه حتی برای هواداران.
در ۲۴ ساعت نخست اقا مصطفی آجرلو در بهترین حالت، مدل ضعیف شده 
امثال ســعادتمند و فتح اه زاده بود که اگر او گفته از مجیدی انتظار موفقیت در 
لیگ و آســیا دارد، آنها پیشتر در همین موقعیت با صدایی بلند، درحالی که شال 
استقال به گردن داشتند فریاد می زدند:»آمده ایم تا ستاره سوم را روی پیراهن 

استقال بنشانیم!«
حلقه مفقوده در عملکرد و گفته های آجرلو در ۲۴ ساعت اول نشان دادن حتی 
رگه ای کمرنگ اما امیدبخش از هدفگذاری برای برگرداندن استقال به ریل است.

ریلی که در آن مدیریت تیم تکلیفش را با دخل و خرج مشخص می کند. اینکه 
او بخواهد آنالیزی کند از طلب ها و بدهی ها. از پیشخور شده ها و نیاز ها. از تاکید 
بر اینکه می ایستد و اقا در دوره خودش نمی گذارد این قطار ترمز بریده در مسیر 
سقوط به دره هزینه تراشی ها، سرعتش بیش از قبل شود. اینکه بگوید همان قدری 

هزینه می کنم که توان درآمدزایی دارم. 
اینکه بگوید نگران است مسیر غلط در واگذاری تیمی که مدیریتش به او سپرده 
شده باعث افزودن گروهی مالباخته به خیل عاشقان دلباخته استقال در سال های 
اخیر شــود. از اینکه بگوید آمده ام تا تمام تاشم این باشد تا اقا بخشی از دارایی 
های متعلق به استقال را با استفاده از ظرفیت های تجربیات مدیریتی ۴۰ ساله ام 

در انقاب، دوباره برای تیم احیا کنم تا اینگونه هشتش گروی نهش نباشد.
که آمده ام نشــان دهم می توان ســردار بود و دل ها را به دست آورد و کاری 
کرد که بچه های دهه ۶۰ و ۷۰ و ۸۰ و ۹۰ در حسرت شنیده های سنجه نشده از 
تیمسارهای دهه ۴۰ و ۵۰ نباشند. این ها چیزهایی بود که انتظار شنیدنش از یکی 
مثل آجرلو را داشتیم اما اقا در ۲۴ ساعت نخست، او باز ادامهای بود بر مدیریت 
بمب ترکانی همه دو و نیم دهه گذشته. این یعنی هشدار هم برای آقا مصطفی و 

هم برای استقال.
آقا مصطفی که عاقبت مدیریت پوپولیستی و دل بستن به آثار زودگذر ناشی از 
این فضاها را در زیر و رو شدن فضای عامه در یک صبح تا شب را، در همین یکی 
دو دهه اخیر بارها لمس کرده ، باز در همان مسیر قدم می گذارد؟ او که بر اساس 
باورهای دینی می داند برای مومن بدترین خطا این است که یک اشتباه را نه یک 
بار که بارها مرتکب شود، باز قرار است در همان مسیری گام بردارد که انتهایش را 
همدر تراکتور با تمام وجود لمس کرده، هم استیل آذین و هم همان پاس رویایی 
اش که از نظر داشــته های ابزاری، مدرن ترین و مجهز ترین تیم تاریخ ۴۰ ســاله 

بعد از انقاب بوده است؟

محمود رضایی  -   ایده روز  |حاا می توان 
با قطعیت بیشتری به انتظار حضور یک بازیکن 

ایرانی را در تیمی بزرگ اروپایی نشست
 چند روز پس از آنکه اسکوچیچ از توانایی 
مهاجمان تیمش برای بازی در رئال مادرید 
گفت، طارمی با گلزنی مقابل لیورپول نشان 
داد که کاس بازی اش در چه سطحی است 
و باید انتظار روزهای درخشــان تری را برای 

او کشید.
 مهدی طارمــی با گلزنی مقابل لیورپول 
بار دیگر پتانســیل و استعداد خود را به رخ 
کشید و حاا می توان انتظار داشت راهی که 
علی کریمی می توانست برود و نرفت و دایی 

فرصتش نیافت را طارمی طی کند.
طارمــی هم جدیت علــی دایی را دارد و 
هم خونســردی و بی خیالی علی کریمی را. 
همانطور که وقتی لخَت و با شانه های افتاده 
لی لی کنان در زمین مــی دود و به یکباره با 
یک استارت مهیب همه مدافعان مقابلش را 
شوکه می کند. همانطور که وقتی نرم می دود 
قادر است در کسری از ثانیه با یک گام بلند 
تبدیل به یک موشک غیر قابل ردیابی شود. 
یک مهاجم موذی که تکلیف مدافع روبرویش 
را بــا خود روشــن نمی کنــد. همانطور که 
 سرخوشانه در منطقه آفساید دفاع لیورپول

 بــرای خود می چرخید و بــه یکباره با یک 

اســتارت قوسی شــکل، خود را به تیر یک 
می رساند.

پر بیراه نیســت اگر مهــدی طارمی را از 
نظر سبک بازی یک مهاجم خاص در تاریخ 
فوتبال ایران بدانیم. قدیمی ترها شاید نظیر 
بازی او را در هنرنمایی های حمید علیدوستی 
دیده باشند. یک مهاجم همه کاره که هم در 

محوطه جریمه خوب اســت و هم بیرون از 
آن. مهاجمــی که قاعده مند بازی نمی کند و 
همین خصلت برگ برنده او در فوتبال اروپا 
بوده اســت. ژن فوتبال خاقانه ی جنوبی را 
با خود به اروپا بــرده و خوب می داند که به 
وقتش چگونه محاســبات مدافعان حریف را 

به هم بریزد.

مــا ســال ها محــروم بودیــم از هنــر 
فوتبالیست های که حرفه  اصلی شان فوتبال 
نبود اما دلنواز و چشــم نواز بازی می کردند 
و حاا پســری را در تاکتیکی ترین زمانه ی 
فوتبال ایــران و دنیا داریم که می تواند برای 
زمان هایی هــر چند کم، ما را از قید فوتبال 
محصور شده در دستورات تاکتیکی و فوتبال 

مدرسه ای روی کاغذ آمده رها کند و نشان مان 
دهد که هنوز هم می توان شور فوتبالی از نوع 
شوری که فوتبال دهه شصت به ما می داد را 
در ساق ها و دویدن ها و جوش و خروش هایش 
ببینیم. حتی اگر دم دروازه گاهی توپ را به 
جایی می زند که نباید اما خوب می دانیم که 
او شبیه ترین فوتبالیست به نسل سوخته دهه 
شصت اســت که برخاف آنها که هنرشان 
فقط روی سکوهای سیمانی امجدیه و آزادی 
و یا پای تلویزیون های ســیاه و سفید دیده 
می شــد، می توان هنرش را از قلب اروپا و از 
بااترین سطح فوتبالی دنیا در لیگ قهرمانان 

مشاهده کرد. 
وقتی علی دایی دروازه میان را در کورس 
با پائولو مالدینی باز کرد و با مشت های گره 
کرده و فریادهایش سن سیرو را خاموش کرد 
فکر می کردیم که چه ســال ها باید بگذرد تا 
مادر دهر، فرزندی چون او بزاید. کســی که 
دروازه تیم های بزرگ اروپایی را باز کند. وقتی 
علی کریمی دروازه راپیدوین را در اولین بازی 
خود در لیگ قهرمانان باز کرد و فقط به زدن 
لبخندی به عنوان شادی گل کفایت کرد از 
ایــن همه خونســردی و بی خیالی و اعتماد 
بــه نفس او به وجد آمدیــم و به انتظار قرار 
گرفتن نامش در لیســت بازیکنان برتر سال 

دنیا نشستیم.

مهدی طارمی، هم علی دایی و علی کریمی 

  خبرخبر

در آســتانه اعزام کاروان ورزشی کارگران به سومین 
دوره مسابقات جهانی شرکت ها، نشست خبری با حضور 
جواد رمضی رییس فدراســیون آماتور ورزش کارگری، 
عبدالحمید احمدی معاونت فرهنگی و توســعه ورزش 
همگانی و امیر حســینی رییس انجمن شــرکت های 

فدراسیون وررش کارگری برگزار شد.
در آســتانه اعزام کاروان ورزشی کارگران به سومین 
دوره مسابقات جهانی شرکت ها که از ۱۴ تا ۱۸ مهر در 
آتن یونان برگزار می شود، امیرحسینی، رییس انجمن 
شــرکت های فدراســیون وررش کارگری در نشســت 
خبری که امروز)چهارشنبه هفتم مهر( در سالن فارسی 
آکادمی ملی المپیک برگزار شد، گفت: کاروان ۱۱۵ نفر 
از کارگران شــرکت ها در حالی ۱۴ مهر برای دومین بار 
عازم مسابقات جهانی شرکت ها در یونان می شوند که در 
اولین حضورشان در فرانسه در جایگاه سوم قرار گرفتند.

او افزود: در این دوره از مســابقات جهانی شرکت ها 
ســعی کردیم توجه ویژه ای به بانوان داشته باشیم، به 
طوری که ۱۱ نفر از ورزشکاران اعزامی را بانوان تشکیل 
می دهند، البته باید تاش کرد که در دوره های بعد زنان 

کارگر حضور پررنگ تری داشته باشند.
عبدالحمیــد احمــدی، معاون وزیــر ورزش نیز در 

این نشســت اظهار کرد: خوشــحالم که موضوع ورزش 
و فعالیت های بدنی شــرکت ها در مجموع فدراســیوت 
ورزش کارگری در قالب انجمن شــرکت ها مورد توجه 
قرار گرفته و برنامه های متنوع ورزش کارگری توســط 

این افراد هماهنگی و اجرا می شود.
او گفــت: کم تحرکی امروز عــوارض جدی را برای 
اقشــار مختلف جامعه به دنبال داشته و سبب افزایش 

بیماری های غیرواگیر و افزایش هزینه های درمان شده 
است احمدی خاطرنشان کرد: ضرورت دارد درباره ورزش 
و فعالیت های بدنی نســبت به گذشــته جدی تر عمل 
کنیم، به ویژه در مــورد کارگران که با تاش و فعالیت 
خود سبب گردش چرخ های صنعت و تولید و پیشرفت 
جامعه می شــوند که این مساله برای ۱۴ میلیون کارگر 

کشورمان اهمیت زیادی دارد.

معاون  وزیــر ورزش اظهار کرد: یکــی از مهم ترین 
اقشاری که با حمایت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
و فدراســیون ورزش کارگری مورد توجه قرار می دهیم 
حوزه ورزش کارگری است که همه تاش می کنیم این 
قشــر تاثیرگذار در برنامه های مختلف ورزشــی حضور 

داشته باشند.
احمدی اضافه کرد: مسابقات جهانی شرکت ها موجب 
دلگرمی و افزایش انگیزه کارمندان و کارگران شرکت ها 
می شود و شرایطی را فراهم می کند که افراد بیش تری 

به سمت ورزش گرایش پیدا کنند.
وی خاطرنشــان کرد: از امیرحســینی و وزارت کار، 
تعاون و رفاه اجتماعی که حمایت های ازم را برای اعزام 
کارگران به سومین دوره مسابقات جهانی داشتند، تشکر 
می کنیم که بــا طراحی و اجرای این برنامه در افزایش 

انگیزه ورزشکاران کارگر بسیار اثرگذار بودند.
احمدی افزود: امیدوارم ورزشکاران کارگر شرکت ها 
در دومین حضورشان در سومین دوره مسابقات جهانی 
شــرکت ها نیز با کســب مدال و سکو به موفقیت های 
چشــمگیری دست پیدا کنند و مروج فرهنگ، هویت و 
ارزش های فرهنگی کشــورمان در این دوره از مسابقات 

در یونان باشند.

عطیه شهســواری گفت: چیزی که برای مسابقات هندبال قهرمانی جهان 
دغدغه و مهم است سامتی و منفی بودن تست کرونای بازیکنان است.

ملی پوش هندبال زنان، بعد از کسب عنوان چهارمی آسیا و سهمیه جهانی 
اظهار کرد: این مســابقات در شــرایط خیلی خاصی برگزار شد. ما با آمادگی 
خوبی به این مسابقات رفتیم. اردوهای مداوم و پشت سر هم را انجام داده و 
تیم یکدســتی بودیم. اما آنجا شرایط از نظر امکانات خوب نبود و پروتکل ها 
رعایت نمی شد.شهســواری افزود: این شرایط موجب شد کادر فنی تیم ملی 
از بازی دوم به بعد یکی یکی تست هایشــان مثبت شــود. ما در اکثر بازی ها 
کادر فنی را در اختیار نداشتیم ولی خداراشکر با همین شرایط در بازی های 
گروهی توانستیم پیروز شویم و از گروه باا بیاییم. نبود کادر فنی در مسابقات 
نیمه نهایی خیلی حس می شد و اگر آنها روی نیمکت بودند ۱۰۰ درصد مقام 
می آوردیم. حال خداراشکر که برای اولین بار توانستیم سهمیه جهانی را بگیریم 

و زحماتی که برای ما کشیده شده بود را بی نتیجه نگذاریم.  
شهسواری به مثبت شدن تست کادر فنی اشاره کرد و گفت: کرونا همه چیز 
را بهم ریخت و از چیزی که می  ترســیدیم سرمان آمد. بازیکنان در قرنطینه 
بودند و هیچکدام تستشان مثبت نشد تا روزی که با سوریه مسابقه داشتیم. در 
آن روز تست صونا بیداد بازیکن پخش ما مثبت شد و دیگر نتوانست بازی کند. 

وی در پاســخ به این  ســوال که به چه امکانات و شرایطی برای مسابقات 
جهانی نیاز است افزود: چیزی که دغدغه و مهم است سامتی و منفی بودن 
تســت هایمان است. همگی قبل از مســابقات قهرمانی آسیا دوز دوم واکسن 

سینورفام را هم زده بودیم ولی نمیدانم چرا تست ها مثبت شد.  
ما حتی هیچ بازی تدارکاتی هم نداشــتیم، حتی با قطر که قرار بود دیدار 
تدارکاتی داشــته باشیم به خاطر نوع واکســن ما را قبول نکردند. حضور در 
مســابقات جهانی تاکنون برای ما اتفاق نیفتاده و واقعا مهم اســت که تست 

بازیکنان مثبت نشود. من تنها به این موضوع فکر می کنم.  
شهسواری گفت: ما می توانستیم خیلی راحت تیم قزاقستان را شکست دهیم 
چون حتی در نیمه اول بازی ما ۵ گل از آن تیم جلو بودیم اما ناهماهنگی و 
نبود کادر فنی سبب شد بازی را واگذار کنیم. البته بازیکنان همه باسابقه و با 
تجربه بودند اما اگر کادر روی نیمکت تیم ملی حضور داشت و دلگرمی می داد 

اثر گذار بود و ما می توانستیم سوم شویم و برنز بگیریم. 
ملی پوش هندبال زنان در خصوص مثبت بودن تست سایر بازیکنان گفت: 
روزی که از مســابقه برگشتیم همگی عائم گلودرد و آبریزش بینی را داریم 
اما هنوز جواب تســت هایمان آماده نشده است.وی در پایان گفت: از تمامی 
مربیان خصوصا آقای توانگر که در این سال ها حمایت و تاش کردند که اکنون 
نتیجه قابل قبول بگیریم تشکر می کنم. همچنین از هیات هندبال قزوین که 
در شرایط خاصی میزبان اردوهای تیم ملی شدند هم تشکر می کنم. اگر سوم 

می شدیم خیلی شرایط عوض می شد اما نشد و قسمت نبود.

 ورزشکاران کارگر مروج ارزش های فرهنگی در مسابقات جهانی باشند

کادر فنی را روی نیمکت داشتیم برنز می گرفتیم

 اعتصاب در پرسپولیس؛گل محمدی تمرین را تعطیل كرد
تمرین تیم فوتبال پرسپولیس به دلیل عدم پرداخت مطالبات این تیم تعطیل شد.

 در حالی که قرار بود تمرین امروز تیم فوتبال پرســپولیس از ســاعت ۱۱ در 
ورزشگاه شهید کاظمی برگزار شود، به دلیل عملی نشدن وعده های باشگاه و عدم 
پرداخت مطالبات بازیکنان، تمرین از سوی کادر فنی تعطیل شد.یحیی گل محمدی 
روز گذشــته در جمع خبرنگاران اعام کرد »قرار بود مطالبات بازیکنان از فصل 
گذشــته امروز به حساب آنها واریز شود« اما این وعده مدیران باشگاه نیز عملی 
نشد تا بازیکنان پس از حضور در زمین و صحبت با یحیی گل محمدی، به نشانه 
اعتراض تمرین پرسپولیس را نیمه کاره رها کنند.پیگیری ها از باشگاه پرسپولیس 
نشان می دهد فعاً هیچ امیدی به پرداخت مطالبات بازیکنان نیست و باید منتظر 

جلسه مدیران این باشگاه بود. 

 حساب بسته پرسپولیس و دردسر بازیکنان
در شــرایطی که بازیکنان و اعضای کادرفنی و اداری باشــگاه پرسپولیس در 
انتظار پرداخت مطالبات خود هستند، حساب بلوکه شده این باشگاه مانع از این 
اتفاق شــده است.شکایت ۵ طلبکار از باشگاه پرسپولیس از ابتدای تابستان تا به 
امروز موجب بســته شدن حساب بانکی این باشگاه شده است. اتفاقی که باعث 
شده تا با دستور قضایی ورود هر پولی به این باشگاه با توجه به بلوکه شدن آن، 
موجب واریز به حساب طلبکاران شود. در شرایطی که بازیکنان و اعضای کادرفنی 
و اداری باشــگاه در صحبت هایی که با مدیران این تیم داشته اند، وعده دریافت 
مطالبات خود تا پایان این هفته را دریافت کرده بودند، اکنون حســاب بســته 
باشگاه باعث شــده تا این موضوع محقق نشود. در بین طلبکاران اصلی باشگاه، 
نام یک شرکت هواپیمایی که طی سالیان اخیر وظیفه چارتر پروازهای این تیم 
را برعهده داشت و چیزی نزدیک به ۳ میلیارد تومان طلبکار است دیده می شود. 
باید دید مدیران پرسپولیس قادر خواهند بود به نتیجه ازم برای توافق پرداختی 
به طلبکاران خود دست یابند تا با باز کردن حساب باشگاه، مشکل پرداختی به 

بازیکنان را حل کنند یا خیر.

  اولین گل مسی برای پاریس
اولین گل لیونل مسی با پیراهن پاری سن ژرمن در لیگ قهرمانان اروپا به ثمر 
رسید. تیم های پاری سن ژرمن و منچسترسیتی در هفته دوم لیگ قهرمانان اروپا 

به مصاف هم رفتند که در نهایت تیم فرانسوی با ۲ گل پیروز شد.
در این مسابقه گل اول پاریس را گانا زد اما لیونل مسی در دقیقه ۷۴ دومین 

گل تیمش را به ثمر رساند.

یکصد و هشــتاد و هفتمین نشست هیات رییسه و 
اجرایی کمیته ملی پارالمپیک به ریاست محمود خسروی 

وفا، رییس کمیته ملی پارالمپیک برگزار شد.
 در این نشســت سه ساعته، ابتدا خسروی وفا ضمن 
تقدیر از عنایت همیشــگی مقام معظم رهبری نسبت 
به مقولــه ورزش اظهار کرد: با وجــود محدودیت های 
کرونایی که طی یک ســال و نیم گذشــته باعث شده 
ایشــان در مجموع حدود پنج دیدار جمعی حضوری را 
داشته باشند، دیدار با ورزشکاران را در سریع ترین زمان 
ممکن در دستور کار قرار دادند که انصافا این بذل توجه 

جای تقدیر دارد. 
رییس کمیته ملی پارالمپیک با اشاره به رهنمودهای 
مقام معظم رهبــری در دیدار با مدال آوران المپیک و 
پارالمپیک توکیو۲۰۲۰ گفت: بیانات معظم له به مثابه 
دستورالعمل برای ورزش کشور محسوب می شود. یک 
نمونه از موارد، همین سیاست کیفی بوده که باید با قوت 

بیش تر ادامه دهیم.
ســپس در این جلســه از زهرا نعمتی برای کسب 

افتخارات بین المللی همچون عضویت در کمیســیون 
ورزشــکاران کمیته بین المللی پارالمیپک و هم چنین 
عضویــت در کمیته پاراتیراندازی با کمان فدراســیون 
جهانی تیراندازی با کمان تقدیر شــد و تندیس اهدایی 

کمیته بین المللی پارالمپیک به مناسبت جایزه روز جهانی 
زن به وی تقدیم شد.

در ادامه جلســه، گزارشی از پارالمپیک توکیو۲۰۲۰ 
توســط هادی رضایی، سرپرست کاروان ارائه شد که با 

توجــه به ضرورت ارزیابی همــه جانبه عملکرد کاروان 
مقرر شــد جلسات مختلف با مسئولیت دکتر کارگری، 
نایب رییس کمیته ملــی پارالمیپک ظرف حداکثر دو 

ماه آتی برگزار شود.
 دستور کار دیگر جلسه هیات رییسه و اجرایی، انتخاب 
سرپرست کاروان جمهوری اسامی ایران در بازی های 
آسیایی هانگژو بود که دکتر محمد تابع برای تصدی این 

مسوولیت انتخاب شد.
 محمد تابع که دبیر اجرایی کمیته ملی پارالمپیک 
اســت، حضور کاروان را در این بازی هــا برای مهرماه 
ســال آینده پیگیری خواهد کرد.در بخش دیگر جلسه، 
بازی های پارالمپیک ۲۰۲۴ پاریس بررسی و تصویب شد 
با تاکید بر تداوم سیاست کیفی گرایی، فدراسیون هایی 
که برای کسب مدال طا برنامه ارائه دهند از هم اکنون 
مــورد حمایت مالی، تدارکاتی و تجهیزاتی کمیته ملی 
پارالمپیک قرار می گیرند. تمرکز روی ورزشکاران طایی 
خواهد بود و این ورزشکاران همراه با مربیان شان  تحت 

پوشش حمایتی کمیته ملی پارالمپیک قرار می گیرند.

 حضور در مسابقات هندبال قهرمانی جهان نیازمند برنامه ریزی بهتری است
نایب رئیس زنان فدراسیون هندبال گفت: برای حضور در مسابقات قهرمانی جهان نیازمند برنامه ریزی بهتری هستیم.افسانه دهقانی، در خصوص روند آماده سازی تیم ملی هندبال زنان برای حضور در رقابت های قهرمانی جهان اسپانیا 
اظهار کرد: ما باید برای حضور در مسابقات قهرمانی جهان برنامه های تیم ملی را محکم تر و مستحکم تر ببندیم چون قرار است وارد یک مسابقات در سطح بااتری از آسیا شویم. احتماا لیگ برتر به زودی و از اواخر مهر آغاز خواهد شد و 
باید استارت اردوهای تیم ملی را بگونه ای که با مسابقات لیگ تداخل نداشته باشد بزنیم. نایب رئیس زنان فدراسیون هندبال در ادامه گفت: برای انتخاب مربی نیز باید جلسه بگذاریم و تصمیم گیری کنیم تا بتوانیم تیم درست و هدفمند 
را راهی مسابقات کنیم. هنوز تیم تازه از مسابقات برگشته است و یک دوره استراحت خواهد داشت. بعد از آن برای ادامه اردوها تصمیم خواهیم گرفت.وی در مورد مسابقات قهرمانی جهان گفت: بیست و پنجمین دوره مسابقات هندبال 
قهرمانی جهان از یکم تا ۱۹ دسامبر ۲۰۲۱ )۱۰ تا ۲۸ آذر ۱۴۰۰( در چهار شهر اسپانیا قرار است برگزار شود. در این دوره از رقابت ها بر خاف هر دوره که ۲۴ تیم حضور داشتند میان ۳۲ تیم خواهد شد. فدراسیون جهانی تصمیم گرفته 
است به سبب توسعه ورزش زنان تعداد تیم ها افزایش یابد. دهقانی در خصوص رقبای ایران در مسابقات قهرمانی جهان گفت: از آسیا ۵ تیم در این رقابت ها حضور خواهد داشت. ما هم در این مسابقات با تیم ملی نروژ که قهرمان اروپا است، 
تیم ملی رومانی و تیم ملی قزاقستان همگروه خواهیم بود. وی در مورد برگزاری دیدار تدارکاتی برای کسب نتایج بهتر گفت: با وضعیت کرونا و شرایط کشور که به لحاظ کرونا شناخته شده است هیچ چیز مشخص نیست. ما برای مسابقات 
آسیا تورنمنت قطر را برنامه ریزی کرده بود اما نشد و قطر قبول نکرد. این اتفاق در راه آماده سازی برای مسابقات جهانی هم قابل پیش بینی است و ممکن است نتوانیم اردوی تدارکاتی داشته باشیم. نایب رئیس زنان فدراسیون هندبال گفت: 
البته رفتن به مسابقه تدارکاتی به خاطر ویروس کرونا مشکات و ریسک باایی دارد. هیچ چیز را نمی توان پیش بینی کرد و از طرفی هم نباید دست روی دست گذاشت. باید بهترین کار که می توان و شرایط اجازه می دهد را انجام دهیم.

از دستورالعمل رهبری برای ورزش تا تصمیم برای پارالمپیک ۲۰۲۴
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فناوریفناوری
 هشــدار دانشمندان به دولت انگلیس: موج جدید كرونا در 

راه است
دانشمندان نگران هســتند در صورتی که دولت انگلستان اقدامی نکند 
و آمــار مبتایان جهش یابد، پیشــگیری ها عملــی نخواهد بود و دولت به 
محدودیت های سخت تری نیاز پیدا خواهد کرد. به نقل از  گاردین، مشاوران 
علمی دولت انگلستان)ســیج( از وزرا خواســته اند تا اقدامات پیشگیرانه را 
سریع تر در پیش بگیرند، در غیر این صورت خطر  ۲،۰۰۰ تا ۷،۰۰۰  بستری 
روزانه بیماری کرونا در ماه آینده همزمان با بازگشایی مدارس و اداره ها این 

کشور را تهدید می کند.
این مشــاوران علمی معتقدند اگر اقدامات پیشگیرانه سریع انجام شود، 
پیش از آنکه تعداد مبتایان باا برود، حتی اگر اقدامات شدید نباشدمی تواند 
برای ثابت نگه داشــتن نمودار ابتا به ویروس کرونا کافی باشــد و از موج 
مخرب بستری ها جلوگیری کند.با وجود آنکه ۸۱درصد از شهروندان انگلیسی 
بزرگسال دو دوز واکسن خود را دریافت نموده اند، نزدیک به ۶ میلیون نفر 
همچنان واکسینه نشــده اند و اکنون که اغلب محدودیت ها برداشته شده، 
نسبت به سویه بســیار مسری دلتا آســیب پذیر هستند.پیشنهادات گروه 
علمی ســیج همزمان با اعام اقدامات پیشــگیرانه پاییز و زمستان توسط 
دولت منتشــر شد که شامل ماسک اجباری، گواهی واکسن و پیشنهاد کار 
در خانه است، اگر چه اجبار به انجام آن  ها در حال حاضر کمتر شده  است.

دانشمندان نگران هستند در صورتی که دولت انگلستان اقدامی نکند و آمار 
مبتایان جهش یابد، چنین پیشگیری های آسانی دیگر عملی نخواهد بود و 
دولت به محدودیت های سخت تری نیاز پیدا خواهد کرد تا بتواند فراگیری و 
بستری های رو به افزایش را کنترل کند.این در حالی است که اخیرا دولت 
این کشــور اعام کرده برای حضور در کلوپ های شبانه نیاز به ارائه گواهی 
واکسن نیست. این موضوع به علت سربسته بودن این فضاها و حضور جمعیت 
انبوه، با انتقاد کارشناســان این کشور مواجه شده است. »استفان رایچر«، 
یکی از دانشــمندانی که در زمینه علوم رفتاری به دولت مشاوره می دهد، 
در این خصوص گفته این موضوع نگران کننده اســت که دولت هیچ کاری 
برای ایمن ســازی این مکان ها انجام نداده است.طبق مدل سازی انجام شده 
توســط دانشمندان، آمار بستری ها ممکن است ماه آینده به اوج خود برسد 

و در فصل زمستان در حالت اوج باقی بماند.

 استرس خطر حمله قلبی را 90 درصد افزایش می دهد
نتایج یک مطالعه جدید نشان می دهد استرس با خطر بیشتر فشار خون 
باا و مشــکات قلبی مرتبط اســت. به نقل از دیلی میل، نتایج یک مطالعه 
جدید نشان می دهد استرس با خطر بیشتر فشار خون باا و مشکات قلبی 
مرتبط است.محققان  به مدت یک دهه ۴۰۰ نفر را در آمریکا برای نظارت 
بر ســطح هورمون استرس تحت بررســی قرار دادند و دریافتند، هر بار که 
ســطح هورمون استرس دو برابر می شــود، خطر  ابتا به فشار خون باا و 
مشکات قلبی ۳۰ درصد و خطر حوادث قلبی عروقی از جمله حمله قلبی 
یا بیماری قلبی ۹۰ درصد افزایش می یابد.کارشناســان می گویند: »واکنش 
افراد به اســترس بر فشــار خون تأثیر می گذارد. زمانی که افراد در شرایط 
اســترس زا قرار می گیرنــد، بدن هورمون های زیــادی تولید می کند، این 
هورمون ها باعث می شــوند فشار خون  به طور موقت افزایش یابد و ضربان 
قلب ســریع تر شود و رگ های خونی باریک شود. استرس از طریق افزایش 
فشار خون مکرر و همچنین با تحریک سیستم عصبی می تواند باعث ایجاد 
مقادیر زیادی هورمون های مهارکننده عروق و فشــار خون شــود که باعث 
افزایش فشار خون می شود.فشار خون باا  همچنین خطر حمله قلبی، سکته 
مغزی یا بیماری کلیوی را افزایش می دهد؛ یک مطالعه دیگر نشان می دهد 
افرادی که تحت اســترس طوانی مدت هستند به طور قابل توجهی بیشتر 
در معرض فشــار خون باا و مشکات قلبی هستند.فشار خون باا می تواند 
به قلب، اندام های اصلی و عروق در طول زمان آســیب برساند و خطر ابتا 
به انواع بیماری های جدی را افزایش دهد.برآوردها نشان می دهد که بیش از 
یک چهارم بزرگساان در انگلیس، بالغ بر ۱۴.۴ میلیون نفر دچار فشارخون 
باا هســتند؛ همچنین تصور می شــود که در ایاات متحده تقریبا نیمی از 

بزرگساان یا ۱۰۸ میلیون نفر به این بیماری مبتا هستند.

 اماكن عمومی تعطیل شدند
در پی افزایش موارد ابتا به کرونا در یکی از شهرهای چین به ۴۳ نفر، 

اعمال قرنطینه و محدودیت های شدید رفت و آمد از سر گرفته شد.
 به نقل از رویترز، در پی افزایش موارد ابتا به کرونا در شهر پوتیان، یک 
شــهر مرکزی در  جمهوری خلق چین واقع در فوجیان، اعمال قرنطینه و 
محدودیت های شدید رفت و آمد از سر گرفته شد. براساس تصمیم دولت، 
سینماها، سالن های ورزشی و وسایل حمل و نقل عمومی  تعطیل شدند و 
برخی ورودی ها و خروجی ها به بزرگراه ها  نیز به منظور کنترل وضعیت شیوع 
کووید ۱۹ بسته شد.شبکه دولتی CCTV روز دوشنبه گفت، وضعیت ویروس 
در شهر پوتیان جدی و پیچیده است و به احتمال زیاد موارد جدیدتری در 
جوامع، مدارس و کارخانه ها بروز می کند؛ برخی  از فعالیت های آموزشی نیز 
به حالت تعلیق درآمده است و مقامات ملی بهداشت چین تیمی از متخصصان 
را به این شهر که ۳.۲ میلیون نفر جمعیت دارد اعزام کرده است. در مجموع 
۴۳ مورد محلی در فوجیان بین ۱۰ ســپتامبر تا ۱۲ سپتامبر گزارش شده 
اســت.یکی از مقامات بهداشتی شهر پوتیان روز شنبه اعام کرد، آزمایش 
اولیه بر روی نمونه هایی از برخی از موارد  ابتا در این شــهر تأیید کرد که 

مبتایان به نوع بسیار  مسری دلتا آلوده شده اند.

 وصله امنیتی تازه اپل برای مقابله با جاسوسی صهیونیست ها
اپل دیروز یک وصله امنیتی برای سیســتم عامل آی او اس خود عرضه 
کرد تا جلوی جاسوسی تازه شرکت صهیونیستی »ان اس او گروپ« از گوشی 
های آیفون را بگیرد.به نقل از سایبراســکوپ، به روزرســانی سیستم عامل 
آی او اس با هدف برطرف کردن دو آســیب پذیری انجام شــده که یکی از 
آنها مربوط به پیام رســان آی مسیج اپل است و صهیونیست ها از آن برای 
ســرقت اطاعات کاربران آیفون اســتفاده می کنند.ان اس او تولیدکننده 
جاسوس افزار پگاسوس نیز هست که در ماه های اخیر به علت بهره گیری 
از آن برای نفوذ به هزاران گوشــی آیفون متعلق به فعاان سیاسی، روسای 
جمهوری و مسئوان سیاسی کشورهای مختلف جهان رسوایی گسترده ای 

برای رژیم صهیونیستی به بار آورده است.

آسیب پذیری های جدید به گونه ای بوده که سوءاستفاده از آنها مستلزم 
کلیک بر روی لینک یا مداخله کاربر نبوده و بدون اطاع افراد رخ می داده 
اســت. بعد از نفوذ کدهای مخرب از طریق پیام رسان آی مسیج، مشتریان 
جاســوس افزار جدید ان اس او گروپ قادر به دسترســی به اطاعات افراد 
بوده اند.بررسی های موسسه امنیتی سیتیزن لب که اولین بار این موضوع 
را افشا کرده نشان می دهد از این روش برای جاسوسی از یک فعال کشور 
عربستان سعودی سوء استفاده شده است. صهیونیست ها با طراحی یک فایل 
گیف آلوده توانسته بودند سیستم انتشار تصاویر در آی مسیج را دستکاری 
کنند و آن را به ابزاری برای نفوذ به آیفون و سرقت اطاعات مبدل کنند.

این مشکل محدود به آیفون نبوده و برای رایانه های مک و ساعت های 
اپل هم رخ داده و لذا کاربران باید به روزرسانی های عرضه شده برای سیستم 
عامــل های آنها را نیز نصب کنند. اطاعات بیشــتری در مورد پیامدهای 

سوءاستفاده صهیونیست ها از این آسیب پذیری ها منتشر نشده است.

 از هر 200 مرگ كرونایی تنها یک مورد در افراد واكســینه 
شده رخ داده است

داده های جدید نشان می دهد از هر ۲۰۰ مرگ و میر کرونایی تنها یک 
مورد مربوط به افرادی بوده که واکسیناسیون کامل شده بودند.

به نقل از دیلی میل، داده های رسمی نشان می دهد، فقط یک  مورد از هر 
۲۰۰  مرگ ناشی از کووید  ۱۹در نیمه اول سال ۲۰۲۱ در میان  افراد کاما 
واکســینه شده رخ داده است.اداره ملی آمار انگلیس، ۵۱ هزار و ۲۸۱ مورد 
مرگ و میر کرونایی را که بین ۲ ژانویه تا ۲ ژوئیه رخ داده اســت، بررســی 
کرد و دریافت از این تعداد، ۲۵۶ نفر  هر دو دز واکسن کووید ۱۹ را دریافت 
کرده  بودند.بر اساس این گزارش، ۷۶ درصد از این افراد بسیار آسیب پذیر 
بودند و میانگین ســنی آنها ۸۴ سال بوده است؛ این افراد از نظر بالینی در 
برابر ویروس  بسیار آسیب پذیر و دارای شرایط زمینه ای یا سیستم ایمنی 
ضعیف بودند.گزارش جدید اداره ملی آمار انگلیس، جدیدترین موردی است 
که تأثیر قابل توجه واکسن ها در کاهش مرگ و میر ناشی از ویروس کرونا 
را برجســته می کند.جولی استنبرو، معاون امور بهداشتی در اداره ملی آمار 
انگلیس گفت: »تجزیه و تحلیل جدید ما نشان می دهد که متأسفانه، مرگ 
و میر در افراد مبتا به کووید علی رغم واکسیناسیون کامل آنها وجود داشته 
اســت. با این حال  ما همچنین دریافتیم که خطر مرگ ناشی از کووید در 
افرادی که کاماً واکســینه شده اند بسیار کمتر از افرادی است که واکسینه 

نشده اند یا فقط یک دز  واکسن دریافت کرده اند«.

 كره جنوبی گوگل را 177 میلیون دار جریمه كرد
آژانــس ضدانحصار کره جنوبی از جریمه گــوگل به مبلغ ۱۷۷ میلیون 

دار به علت سوءاستفاده از تسلط انحصاری خود بر بازار خبر داده است.
 به نقل از رویترز، رگواتوری کره جنوبی روز ســه شــنبه گوگل را به 
پرداخت ۱۷۶.۶۴ میلیون دار جریمه محکوم کرده است. علت این جریمه 
سواستفاده این شرکت آمریکایی از موقعیت مسلط خود در بازار برای محدود 
کردن رقابت در بازار سیستم عامل اندروید اعام شده است.کمیسیون تجارت 
عادانه کره در بررســی های خود در مورد گوگل به این نتیجه رسیده که 
شرکت یادشده مانع از جذب مشتری از طریق سیستم عامل اندروید توسط 
سازندگان محلی گوشی های هوشمند در کره جنوبی شده است.پیش از این 
در اوائل ماه جاری میادی، پارلمان گوگل طرحی را به تصویب رساند که به 
موجب آن مالکان اپ استورهای بزرگ تلفن همراه مانند گوگل و اپل دیگر 
حق ندارند توسعه دهندگان نرم افزار را به استفاده از سیستم های پرداخت 
خود مجبور کنند و آنها را برای استفاده از سیستم های پرداخت درون برنامه 

ای خود به منظور دریافت کمیسیون تحت فشار بگذارند.

 هنوز نیازی به تزریق تقویت كننده برای عموم نیست
بر اساس مقاله  جدیدی که در مجله پزشکی لنست از دانشمندان برجسته 
بین المللی منتشــر شده است، هنوز نیازی به تزریق تقویت کننده واکسن 
کووید ۱۹ برای عموم مردم نیســت. به نقل از سی بی ســی، براساس مقاله 
جدید مجله پزشــکی لنست از دانشــمندان برجسته بین المللی تزریق دز 
تقویت کننده واکســن کووید ۱۹  هنوز برای عموم مردم مورد نیاز نیست.

دانشــمندان ســازمان غذا و داروی ایاات متحده )FDA( و سازمان جهانی 
بهداشــت )WHO( با نوشــتن در مجله پزشکی لنســت گفتند: »اثربخشی 
واکسن ها در برابر بیماری های شــدید همچنان بااست و شواهد بیشتری 

برای توجیه استفاده گسترده از تقویت کننده ها ازم است«.
ایــن دیدگاه خاف برنامه هــای دولت ایاات متحده برای شــروع دور 
بعدی واکسیناســیون به بســیاری از آمریکایی های کاماً واکسینه شده از 
هفتــه آینده و به شــرط تأیید نهادهای نظارتی اســت.در مقاله این مجله 
پزشــکی که یکی از معتبرترین و مشهورترین هفته نامه های پزشکی است 
آمــده: »هرگونه تصمیم گیری در مورد نیاز به دز تقویت کننده واکســن 
کووید ۱۹ یا زمان آن، باید بر اساس تجزیه و تحلیل دقیق داده های بالینی 
یا اپیدمیولوژیکی کنترل شــده مناســب، یا هر دو، نشــان دهنده کاهش 
مداوم  آنتی بادی و معنی دار در بیماری های شــدید باشد«.شــواهد زیادی 
 وجود دارد که نشــان می دهد واکســن ها به طور چشمگیری خطر بیماری

 جدی یا مرگ را کاهش می دهند.

 اتهامات ضدانحصار علیه آمازون در آمریکا گســترده تر 
می شود

مقامات قضایی در واشنگتن تصمیم گرفته اند اتهامات ضدانحصار گسترده 
تری را برعلیه شــرکت آمازون بررســی کنند تا توافق های این شرکت با 
عمده فروشــان و فروشــندگان ثالث را به چالش بکشند. به نقل از رویترز، 
به گفته کارل ریسین دادســتان کل واشنگتن از این طریق فرایند قضایی 
آغاز شــده بر علیه آمازون از ماه می به صورت گسترده تری دنبال خواهد 
شــد. واشــنگتن آمازون را در ماه می مورد پیگرد قضایی قرار داد و مدعی 
شد آمازون شرایط را برای فروشندگان ثالث به گونه ای تعیین می کند که 
آنها در نهایت از فروش تولیدات خود به قیمتی کمتر از قیمت عرضه شده 
در آمازون در دیگر فروشگاه ها منع شوند.از سوی دیگر روال تعیین قیمت 
توســط آمازون مشتمل بر هزینه هایی است که تا ۴۰ درصد از کل قیمت 
هر محصول را شامل شده و موجب افزایش قیمت تمام شده این محصوات 

برای مصرف کننده می شود.

سه مامور اطاعاتی سابق آمریکا که جاسوسان سایبری امارات متحده عربی 
بوده اند به نقض قوانین هک این کشور و فروش اسرار فناوری نظامی آمریکا به 

شیخ نشین مذکور اعتراف کرده اند.
به نقل از رویترز، این سه مامور اطاعاتی که مارک بیر، رایان آدامز و دنیل 
گریک نام دارند، بخشــی از یک واحد مخفی به نام طرح راون بوده اند که به 

امارات متحده عربی برای جاسوسی از دشمنانش کمک می کردند.
به دســتور پادشاهی امارات ، اعضای این گروه حساب فعاان حقوق بشر ، 

روزنامه نگاران و کارکنان برجســته دولت های رقیب را هک می کردند. ســه 
فرد یادشده به هک کردن شبکه های رایانه ای در آمریکا و صادرات ابزار نفوذ 
و هک ســایبری پیچیده به امارات بدون کسب اجازه از دولت آمریکا اعتراف 
کرده اند. هک کردن افراد هدف منجر به دستگیری و شکنجه بسیاری از آنها 

توسط نیروهای امنیتی امارات متحده عربی شده است.
ایــن افراد به پرداخت ۱.۶۹ میلیــون دار جریمه و محرومیت از دریافت 
مجوزهای امنیتی ایاات متحده محکوم شــده اند. این بدان معناست که آنها 
دیگر نمی توانند در مشــاغلی اســتخدام شوند که مستلزم دسترسی به اسرار 
امنیت ملی آمریکاست. سه مامور یادشده مدعی شده اند تصورشان این بوده 
کــه کار غیرقانونی انجام نمی دهند، زیرا افراد مافوق آنها وعده داده بودند که 
دولت امریکا اقداماتشان را تایید کرده و مجوز این اقدامات جاسوسی را صادر 

کرده است.
این سه نفر اعتراف کرده اند که یک ساح سایبری پیچیده به نام کارما را 
در اختیار امارات گذاشته اند که به حاکمان این شیخ نشین امکان می داد تا 
گوشی های آیفون را بدون نیاز به ارسال لینک های آلوده برای کاربران هک 
کنند. کارما دسترســی به دهها میلیون گوشی و وسیله الکترونیکی را ممکن 
کرده و ابزاری برای جمع آوری اطاعات دیجیتال است. از این ابزار برای هک 
گوشی های فعاان حقوق بشر، یکی از برندگان جایزه نوبل و یکی از مجریان 

مشهور بی بی سی استفاده شده است.

هک شبکه های اطاعاتی امریکا

تا کنون علت بازگشایی مراکز عمومی، تزریق واکسن کرونا بوده است اما طبق 
جدیدترین تصمیم دولت انگلیس افراد می توانند بدون ارائه گواهی واکســن در 
کلوپ های شبانه حاضر شوند. این موضوع با انتقادات کارشناسان همراه شده است.

 بعد از شروع واکسیناسیون گسترده، برخی کشورها بازگشت به فعالیت های 
عادی را در دستور کار قرار داده اند. اما محور اصلی در بازگشایی فضاهای عمومی، 
تزریق واکسن توسط افراد به خصوص در مواردی است که جمعیت در یک فضای 
فشرده و سربسته حضور دارند. اما طبق جدیدترین تصمیم دولت انگلیس افراد 
می توانند بدون ارائه گواهی واکسن در کلوپ های شبانه حاضر شوند. این موضوع 

با انتقادات کارشناسان همراه شده است.
وزیر مســئول واکسیناســیون کرونا در دولت انگلیــس، در ابتدا گفته بود 
بازدیدکنندگان کلوب های شبانه و مکان های سربسته با جمعیت مشابه از اواخر 
ماه سپتامبر بایستی با ارائه گواهی رسمی واکسن کرونا، وضعیت واکسیناسیون 
کوید-۱۹ خود را نشان دهند. زهاوی در گفت وگو با اسکای نیوز گفته بود این 
اقدام می تواند راهی برای بازشدن دوباره صنعت کلوب شبانه به صورت ایمن و 
پایدار باشد. طرح ضرورت گواهی واکسن کرونا پیش از این در اوایل سال جاری 

توسط بوریس جانسون نخست وزیر این کشور مطرح شده بود.
اما در روز یکشــنبه درپی واکنش تند نمایندگان محافظه کار پارلمان، دولت 
تصمیم خود را تغییر داده و وزیر بهداشت این کشور اعام کرد ضرورت گواهی 
واکســن کرونا لغو شــده است. این در حالی اســت که او هفته پیش در دفاع 

از طــرح اعام کرده بود این گزینه  »بهتریــن راه« برای ادامه فعالیت صنعت 
تفریحات شبانه است.

رویکرد آشفته دولت در خصوص گواهی کرونا
نمایندگان محافظه کار مجلس و حزب لیبرال دموکرات نســبت به این طرح 
واکنشی منفی نشان دادند و رهبر حزب لیبرال دموکرات، گواهی واکسن را »تفرقه 
افکن، غیر قابل اجرا و گران« توصیف کرده بود. دولت انگلستان از سمت برخی 
نماینــدگان هم حزب خود در پارلمان و همچنین صنعت رویدادها و کلوب های 

شبانه  برای لغو این طرح با فشار زیادی روبه رو شد.
اما ســاجد جاوید هر گونه عقب نشینی یا ترس دولت را انکار کرده و اعام 
نمود الغای این طرح به علت  اقدامات دیگر دولت انگلســتان در مقابل ویروس 
کرونا بوده است. اقداماتی از جمله واکسیناسیون های گسترده، تست های مداوم، 
نظارت و درمان های جدید. این در حالی اســت که » آنجا رینر« رهبر حزب 
کارگر انگلستان گفته است رویکرد دولت در خصوص گواهی کرونا از ابتدا آشفته 
بوده و از سمت وزرا هیچ شفافیتی در خصوص هدف این گواهی  ها و اینکه چگونه 

عمل می کنند وجود نداشته است.
موضوع سیاست در میان بوده است

»اســتفان رایچر« یکی از دانشــمندانی که در زمینه علوم رفتاری به دولت 
مشــاوره می دهد، در این خصوص به گاردین گفته است:» امیدوارم وزیران بر 
اساس استدال های علمی علیه طرح گذرنامه واکسن، این طرح را کنار گذاشته 
باشند. اما متاسفانه موضوع سیاست در میان بوده است. اگر از گذرنامه واکسن 
استفاده نمی کنید، باید چیز بهتری داشته باشید. این موضوع نگران کننده است 

که دولت هیچ کاری برای ایمن سازی این مکان ها انجام نداده است.«
در روزهای اخیر مشاوران علمی دولت انگلستان)سیج( از وزرا خواسته اند تا 
اقدامات پیشگیرانه را سریع تر در پیش بگیرند، در غیر این صورت خطر  ۲،۰۰۰ 
تا ۷،۰۰۰  بستری روزانه بیماری کرونا در ماه آینده همزمان با بازگشایی مدارس 

و اداره ها این کشور را تهدید می کند.
آخرین آمار دولتی انگلیس، ۲۶.۶۲۸ مورد جدید ویروس کرونا و  ۱۲۸فوتی 
روزانه بر اثر ابتا به کوید-۱۹ را نشان می دهد.طبق مدل سازی انجام شده توسط 
دانشمندان، آمار بستری ها ممکن است ماه آینده به اوج خود برسد و در فصل 

زمستان در حالت اوج باقی بماند.

حضور در کلوپ های شبانه انگلیس بدون نیاز به واکسن

ناســا از نزدیک شــدن طوفان آیدا به ســواحل جنوب شــرقی لوئیزیانا 
 کــه مجر بــه مــرگ  ده ها تــن و خســارات جدی شــد، تصویــری تهیه 

منتشر کرده است.
 تصویر ناســا از طوفان آیدا نزدیک شــدن آن به ســواحل جنوب شرقی 

لوئیزیانا را نشان می دهد. 
ایــن طوفان ابتدای ماه ســپتامبر، ) دو هفته پیش( ایالت های نیویورک و 
نیوجرسی را با وضعیت اضطراری مواجه و ایالت لوئیزیانا را دچار خسارت های 
جدی کرد. مرکز ملی طوفان آمریکا )NHC(  ابتدای ماه سپتامبر گزارش داد، 
طوفان آیدا ســواحل ایالت لوئیزیانــا در آمریکا را در نزدیکی بندر فورچون را 
زیر و رو کرده اســت و منطقه شــمال شرقی آمریکا  که در هفته های گذشته 
شــاهد سیل و بارندگی شدید ناشی از طوفان آیدا بود با شمار زیادی از افراد 

جان باخته مواجه شد.

کمیتــه انــرژی و بازرگانی کنگره آمریکا روز ســه شــنبه یــک میلیارد 
دار بودجــه در اختیــار کمیســیون تجارت فدرال این کشــور قــرار داد تا 
 دفتــری بــرای ارتقای امنیــت داده ها، حریم شــخصی و مقابله با ســرقت

 هویت تاسیس کند.
 به نقل از رویترز، این طرح که توسط دموکرات ها پیشنهاد داده شده ظرف 
ده ســال اجرا و تکمیل خواهد شــد. دفتر تازه تاسیس قرار است به اقدامات 
ناعادانه یا فریبنده مربوط به حریم خصوصی ، امنیت داده ها ، سرقت هویت 

، سوء استفاده از داده ها و موارد مرتبط رسیدگی کند.
قرار است کمیته انرژی و بازرگانی کنگره آمریکا بررسی پیشنهاداتی را در 
راستای وظایف محول شده آغاز کند. کمیسیون فدرال تجارت آمریکا نیز که 
وظیفه اجرایی کردن قوانین ضدانحصار را در این کشور بر عهده دارد، موظف 
است شــرکت های بزرگ فناوری را برای اجرای بهتر قوانین حفاظت از داده 

های مشتریان و قوانین حریم شخصی تحت فشار بگذارد.
در ســال های اخیر شــرکت های فناوری مشهور امریکا مانند فیس بوک، 

گــوگل، اپل، آمــازون، توئیتر و غیره به علت نقض حریم شــخصی کاربران، 
سوءاســتفاده از اطاعات آنها و همکاری با جاسوسی سایبری دولت آمریکا به 

شدت مورد انتقاد قرار گفته اند.

طوفان آیدا از نگاه دوربین ناسا

یک میلیارد دار برای ارتقای امنیت داده ها در آمریکا

امام علی علیه السام :

جِماعُ الغُرورِ في 
ااسِتِنامَةِ إلیَ العَدُوِ .
فریب خوردن كامل، در 
غافل ماندن از دشمن 
است.
غرر الحکم : ح 4775.
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